
کسیون روحانیت مجلس: عضو فرا

مجلس نباید پشت 
دولت را  خالی کند

     نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس 
اســتیضاح  اینکــه  بیــان  بــا  اســامی  شــورای 
وزیــر صمــت در شــرایط کنونــی بــه نفــع کشــور 
نیســت گفت: قوه مجریه در خط مقدم جنگ 
اقتصــادی قــرار گرفتــه اســت و مجلــس نبایــد 

پشت آن را خالی کند...

عضو کمیسیون عمران مجلس:

 استیضاح وزیر صمت 
لزومی ندارد

     یــک عضــو کمیســیون عمــران مجلس 
شورای اسامی گفت: با تعامل می توان به 
دنبال راهکار برای حل مشکات بود، اما 
گر راه تعامل بســته شــد می توان به سراغ  ا

استیضاح رفت...   || صفحه  صفحه 22    || صفحه  صفحه 22  

ردپای محور عبری-عربی در حمله تروریستی شیراز ؛

دست های آلوده
گاهی نمی تواند بپذیرد حادثه تروریســتی شــیراز به تنهایی کار     بی تردید هر ذهن آ
گروه تروریســتی داعش بوده باشــد. اینکه یک ســازمان امنیتی مخوف که در ماه های 
گذشته در حال خرابکاری در ایران است و امروز بیاید این خرابکاری ها را به نام داعش 

سند بزند تا تحت تعقیب قرار نگیرد، قابل پذیرش نیست. شاید بتوان گفت، میان آنچه 
در سیســتان و بلوچســتان، کردســتان، شــمال عــراق، برلیــن و جاهــای دیگــر رخ داد بــا 

  || صفحه  صفحه 22  حادثه شیراز رابطه مستقیم و جدایی ناپذیر وجود دارد...
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تهران، شهر بدون حریم
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 قطعنامه راهپیمایی محکومیت 
حمله تروریستی حرم شاهچراغ:

صبر و تحمل در برابر اقدامات 
عمال بیگانه، جایز نیست

 شــرکت کنندگان در راهپیمایــی محکومیت حمله 
تروریســتی حرم شاهچراغ در قطعنامه پایانی ضمن 
تاکید بر وحدت ملی، قومی و مذهبی اعلام کردند که 
صبــر و تحمــل دربرابر اقدامات این عمال بیگانه جایز 
نیســت و از دســتگاه قضایی و مسئولان خواستند با 

عوامل اصلی فتنه اخیر برخورد قانونی کنند.
حرم احمدبن موســی شــاهچراغ در شــیراز شامگاه 
چهارشنبه )چهارم آبان( بر اثر تیراندازی یک تروریست 
تروریست به شهادت گاه دست کم ۱۵ نفر از زائران این 
حرم تبدیل شد. گروه تروریستی داعش مسئولیت این 
حملــه را برعهــده گرفت کــه که بر اثر آن ۴۰  نفر نیز 
زخمی شدند. شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی در 
پی این حمله با صدور اطلاعیه ای از مردم دعوت کرد 
تا امروز )جمعه، ششم آبان( پس از اقامه  نماز جمعه در 
سراسر کشور با حضور خود در راهپیمایی، جنایت حرم 

مطهر احمدبن موسی )ع( را محکوم کنند.
در قطعنامه پایانی راهپیمایی سراســری کشــور در 
محکومیت حمله تروریستی در حرم شاهچراغ شیراز 

آمده است: 
ضمن تاکید بر وحدت ملی، قومی و مذهبی و تشکر از 
ســعه  صدر مسئولان محترم نظام اسلامی و نیروهای 
حافظ نظم و امنیت دربرابر فتنه گران، اعلام می کنیم؛ 
صبــر و تحمــل دربرابر اقدامات این عمال بیگانه جایز 
نیســت و از دســتگاه قضایی و مســئولان حافظ نظم 
وامنیت می خواهیم بدون کمترین ملاحظه، با قاطعیت 
با عوامل اصلی فتنه اخیر و شــکاف آفرینان در حریم 

وحدت ملی برخورد قانونی کنند. 

اخبار كوتاه

روزهای سخت اروپا مــردم اروپا امروز نگــران تهدید های امنیتی و 
نظامی نیســتند آن هــا نگران گرم کردن خانه 
هایشــان در زمستان سختی هستند که در راه 

است.
بحران انرژی با نزدیک شــدن به فصل ســرما 
و زمســتان های ســخت اروپا بیش از پیش در 
حال خودنمایی اســت. در عیــن حال با ادامه 
تــورم اقتصادی در اروپا مردم این کشــورها از 
دولت های خود می خواهند به جای حضور در 

ناتو به فکر سفره های مردمشان باشند.
در ایــن میــان مصاحبه ای ترتیــب داده ایم  با 
ژیلبرت دکترو، اســتاد دانشــگاه، نویسنده و 
تحلیلگر مســائل سیاســی از بروکسل و ابعاد 
مختلف این موضوع را با وی واکاوی کرده ایم.
- اساســاً چرا کشــورهای اروپایی برای حضور و 

حمایت از ناتو این قدر تمایل دارند؟
ژیلبرت دکترو: بودن در ناتو به عنوان یک بستر 
نظامــی و امنیتی برای کشــورهای اروپایی به 
نوعی دلگرمی محســوب می شود. شاید کلمه 
دلگرمی برای این اتفاق توصیف درستی نباشد 
ولی کشــورهای اروپایی در شــرایطی که از هر 
طرف با تهدید جنگ مواجه هستند ناتو را برای 
خودشــان بهترین امکان برای دفاع در صورت 
بروز خطر می  دانند. از طرفی هم حضور آمریکا 
در بدنه ناتو به شــکلی کشــورهای عضو را وادار 
می کند تا برای پیشبرد سایر اهداف و خواسته 
هــای خود هم که شــده حضوری هر چند کم 
رنگ داشته باشند. به نظر من حضور کشورهای 
اروپایی در ناتو به نوعی برای آنها مظهر قدرت 
نمایی و خودبرتر بینی در حیطه نظامی و امنیتی 
در جهان است ولی اگر بخواهیم درست به این 
موضــوع نگاه کنیم این حضور برای مردم اروپا 

حداقل جز هزینه های اضافه دستاورد دیگری 
نداشته است.

- چرا در شرایطی که شما آن را توصیف کردید 
و وضعیــت امنیتــی جهــان و تهدیداتــی کــه از 
ج کشــورهای اروپایــی را تهدید  داخــل و خــار
مــی کنــد مــردم اروپــا از دولتمردانشــان مــی 
خواهند که دست از حمایت از ناتو بردارند؟
ژیلبرت دکترو: جواب این ســوال شاید به نظر 
ساده بیاید ولی نتیجه سالها سیاست اشتباه در 
اولویت بندی نیازهاست. در حال حاضر نگرانی 
مردم تهدید فلان کشور علیه یک کشور ثانویه 
نیســت. مردم اروپا امروز نگران سفره هایشان 
هستند. نگران نانوایی هایی هستند که هر روز 

اعــلام می کننــد به دلیل نبود گاز یا به دلیل ده 
برابر شــدن قیمت گاز دیگر قادر به پخت نان 
نیستند. همین هفته گذشته نانوایی های زیادی 
در خود پاریس به همین دلیل تعطیل شــدند. 
مردم نگران رســتورانها، بیمارســتانها، مراکز 
درمانی، پمپ بنزین هایی  هســتند که هر روز 
در حال تعطیلی هســتند. دغدغه امروز مردم 
نداشــتن آب گرم برای اســتحمام است. مردم 
نگران زمســتانی هســتند که قرار است آن را با 
بی گازی و یا قیمت های سرســام آور گاز طی 
کنند. الان مردم دغدغه هایی بسیار ابتدایی تر 
از جنگ و حمله نظامی دارند. الان نگرانی مردم 
اروپا جنگ نیست زمستان و سرمای در راه است.

- حضور در ناتو چقدر برای اعضای آن هزینه 
دارد؟

ژیلبرت دکترو: هزینه های حضور در ناتو سرسام 
آور است. به ویژه در حال حاضر که اروپا به دنبال 
نشان دادن حمایت صد در صدی خود از اوکراین 
اســت. حاضر نیســت حداقل در شرایط فعلی از 
موضــع خــود کوتاه بیاید تا حداقل از هزینه این 
کمک های مالی بکاهد. اروپا حاضر نشد تا دست از 
تحریم گاز روسیه بردارد با اینکه این تصمیم جز 
یک خسارت بزرگ برای خود کشور های اروپایی 
چیز دیگری نداشت. من فکر می کنم روسیه اصلًا 
نگران بازار فروش نفت و گاز خود نیست. روسیه 
مشتری های خود را در جهان دارد. این اروپاست 
که حالا از چند هفته دیگر باید به دنبال جایگزینی 
برای گاز روســیه باشــد و اگر نتواند این خلاء را 
پــر کند باید پاســخگوی نارضایتی های داخلی 
مردمش باشــد. روسیه به تنهایی چیزی حدود 
۴۰ درصــد از نیــاز گازی اروپا را تامین می کرد و 
این اصلا رقم کوچکی نیست که جایگزین کردن 
آن کار راحتی باشــد. هزینه تمام عملیات های 
نظامــی را کــه ناتو در بخش های مختلف جهان 
انجــام می دهد و نیز هزینه  کمک های مالی که 
این سازمان به کشورهایی چون اوکراین ارسال 
می کنــد اعضای آن پرداخــت می کنند؛ و این 
هزینه ها در شرایطی که مردم اروپا برای پر کردن 
یک باک بنزین باید به سوالات متعدد پلیس پاسخ 
دهند و علت نیاز به بنزین را شرح دهند و یا اینکه 
ســاعت ها برای بنزین زدن در صف های طولانی 
بایســتند هیچ گونه توجیهی برای آن ها ندارد و 
طبیعی است که از دولتمردانشان می خواهند تا 
فعــلًا به فکر برطرف کردن نیاز های اولیه مردم 

خودشان باشند.
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پایگاه خبری

اتحادیه اروپا و گریز از دیپلماسی
   محسن پاک آئین

کارشناس مسائل بین الملل
اظهــارات مقامــات اروپایی و و 
تصمیم های غیرمتعارف و مغایر 
بــا موازین بین المللی دولت های 
اروپا علیه ایران، نشــان می دهد 
که مقامات این قاره به ســرعت از دیپلماســی در تعامل 
با جمهوری اســلامی ایران فاصله گرفته اند. در این میان 
ســه کشــور فرانسه،آلمان و انگلیس پیشقراول بودند که 
باید حســاب این ســه کشور را از بقیه کشورهای اروپایی 

جدا دانست.
سه کشور اروپایی  که در اجرای تعهدات برجامی  نتوانستند 
آمریــکا را وادار بــه اجرای تعهدات کنند و خود نیز نقش 
ســازنده ای برای اعمال اقدامــات مفید دیپلماتیک ایفا 
نکردنــد، در هفته هــای اخیر به بازیگران منفعل تبدیل 
شده و در مسیر تقابل با جمهوری اسلامی ایران حرکت 

کرده اند.
اظهارات مداخله جویانه اروپا پس از درگذشت خانم مهسا 
امینی و سوار شدن بر موج اعتراضات داخلی و تلاش برای 
تبدیل آن به آشوب و اغتشاش و همچنین بی اعتنایی به 
حملات تروریست های ضد ایرانی به مراکز دیپلماتیک، 
کاملا خلاف موازین بین المللی و مصداق دخالت در امور 
داخلی یک کشــور مســتقل بود. این اقدامات که همسو 
با سیاســت های آمریکا و رژیم صهیونیســتی صورت می 
گرفت، با رویکردهای دیپلماتیک همخوانی نداشت و نشان 
از ضعف دستگاه دیپلماسی این کشورها و فقدان تحلیل 

درست از اوضاع داخلی ایران داشت.
ادعاهای بی اســاس کشــورهای اروپا در مورد بکارگیری 
پهپاد و موشــک های ایرانی در اوکراین توســط روســیه 
که بارها از ســوی مقامات رســمی ایران تکذیب شد نیز 
مجدد موجب خطای محاسباتی شد و اروپا را به تقابل با 
ایران و اجتناب از گفتگو و تدابیر دیپلماتیک کرد. اتحادیه 
اروپا همســو با آمریکا به ایــن بهانه، تحریم هایی را علیه 
نهادهــا و اشــخاص حقوقی و حقیقــی ایران وضع کرد و 
پیشنهادات سازنده ایران همچون بررسی موضوع توسط 

کارشناس های فنی ایران و اوکراین را نپذیرفت.
در ایــن میــان وزارت خارجه آلمان همچون انجمن های 
غیررســمی و با لحن غیردیپلماتیک در واکنش به اقدام 
متقابل ایران برای تحریم  سه کشور اروپایی، خود را مدعی 
دفاع از »آزادی بیان و رســانه ها« دانســت و فراموش کرد 
که اروپا بارها شبکه های رسانه ای جمهوری اسلامی ایران 
همچون پرس تی وی و العالم را تحریم و از مدار چندین 

ماهواره خارج کرده است.
دولــت آلمــان در حمایــت از گروه های تروریســتی و 
اغتشاشــگران اعلام کرد کــه در روابط خود با جمهوری 
اسلامی ایران بازنگری می کند. اقدامی کاملا غیردیپلماتیک 
که یادآور استبداد دوران نازیسم دراین کشور بوده و مسیر 
دیپلماسی برای عبور از مرحله فعلی را با انسداد مواجه می 
سازد. جمهوری اسلامی ایران با توجه اقدامات غیرسازنده 
برلین در برجام و پایین بودن سطح روابط اقتصادی و تردد 
محــدود مقامــات ایرانی به آلمان، قطعا ضرری از کاهش 
روابط دوکشور نخواهد دید اما این رفتار غیرمتعارف آلمان 
در سوابق مناسبات فیمابین ثبت خواهد شد. توقف فعالیت 
های مرکز فرهنگی آلمان در ایران که به جایگاهی برای 
اشاعه فرهنگ بی بندوباری و تهاجم فرهنگی این کشور 
علیه ایران تبدیل شده است نیز طبعا مورد استقبال تهران 

قرار خواهد گرفت.
متاسفانه فرانسه که در زمره بدنام ترین کشورهای اروپایی 
در زمینــه نقض حقوق بشــر قــرار دارد نیزدر هفته های 
اخیر با پشت کردن به دیپلماسی، اقدامات مداخله جویانه 
بخصوص حمایت از اغتشاشگران را در سرلوحه اقدامات 
ضد ایرانی خود قرار داده است. کشوری که با محدود کردن 
آزادی های مسلمانان و به اعتراف »جرالد دارمانین«، وزیر 
کشور خود از سپتامبر ۲۰۲۰ تاکنون ۹۹ مسجد را تعطیل 
و حتی قبرستان های مسلمانان را تخریب کرده است، امروز 

از نقض حقوق بشر در ایران صحبت می کند.
اگرچه سابقه دخالت های انگلیس در ایران طولانی است 
و هنــوز مردم ایران داغدار جداســازی بحرین و هرات از 
کشورشان توسط استعمارگران انگلیسی هستند، حمایت 
از اغتشاشات اخیر در ایران و سکوت در مقابل تروریست 
های مهاجم به ســفارت ایران در لندن، نماد رویکردهای 
غیردیپلماتیک و تقابل جویانه لندن نسبت به ایران است.

تاریخ نشــان می دهد که اتخاذ رویکردهایغیر ســازنده 
و مداخلــه جویانــه اروپا در جریان فتــوای حضرت امام 
خمینی)ره( علیه سلمان رشدی و قضییه میکونوس که با 
اقدامات غیردیپلماتیک همراه شد، نهایتا به سرافکندگی 
و ندامت کشورهای اروپایی منجر گردید. تکرار این رویکرد 
شکست خورده توسط اتحادیه اروپا که بر اشتباه محاسباتی 
و اطلاعات غلط مبتنی اســت، بار دیگر این اتحادیه را در 

معرض ناکامی قرار می دهد.
چاره کار آن است که اروپا به موازین و معیارهای بین المللی 
پایبند بوده و با پرهیز از حرکت در مســیر اهداف آمریکا 
و اسرائیل واجتناب از دخالت درامور داخلی ایران، مسیر 
دیپلماتیک را جهت احیای برجام و همچنین برای روشن 
شدن ابعاد اتهام به ایران در موضوع فروش سلاح به روسیه، 
انتخاب نماید. در غیراین صورت طبعا جمهوری اســلامی 
ایران نیز این حق را دارد که تصمیمات بازدارنده را اتخاذ نماید.

یادداشت
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سیاست 2

تنش میان آتن و آنکارا با اقدامات تحریک آمیز توسط دو طرف وارد مرحله 
تازه ای شده است؛ مرحله ای که با باور بسیاری از تحلیلگران احتمال منازعه 
و رویارویی جدی نظامی را افزایش می دهد. رویدادهای اخیر سبب شده 

تا تمام مشکلات ریشه ای میان یونان و ترکیه بار دیگر برجسته شوند.
چه اختلافاتی میان ترکیه و یونان وجود دارد؟

نخست – اختلافات مرزی دریایی
به گزارش میدل ایست نیوز، ترکیه بابت حاکمیت یونان بر جزایر نزدیک 
ترکیه ناراضی است و قصد دارد معاهده لوزان را اصلاح کند. در این صورت 
ترکیه خواهد توانست از اکتشاف و استخراج منابع طبیعی دریای اژه بیشتر 
بهره مند گردد. یونان اما خواســتار حفظ وضع موجود و ادامه حاکمیت 
خود بر این جزایر است. ترکیه اخیراً به طرق مختلف از جمله بهره برداری 
از ظرفیت های بین المللی، نقض قراردادهای مربوط به ممنوعیت تسلیح 
جزایر دریای اژه و مدیترانه از سوی دولت محافظه کار یونان را در عرصه 
بین المللی و رســانه ای برجســته تر می کند. از نگاه آنکارا اگرچه تسلیح 
جزایــر اژه و مدیترانــه در پیمان ۱۹۲3 لــوزان و پیمان صلح پاریس در 
۱۹۴7 ممنوع اعلام شده است، یونان به تسلیح این جزایر ادامه می دهد 
و جزایر را به زرادخانه مهمات تبدیل کرده است. اقدامی که به طور جدی 
امنیت ملی ترکیه را تهدید می کند. ترک ها مدعی اند همسایه ناآرام خود 
از ســال ۱۹6۰ با اســتناد به پیمان مونترو ۱۹36، بســیاری از جزایر در 
دریای اژه، به ویژه لیمنوس – ساموثراکی را بیش از گذشته مسلح کرده 
است. متقابلًا در مواضع محافظه کاران یونان نه تنها از نظامی شدن جزایر 

اژه اظهار پشیمانی نمی شود؛ بلکه از نظامی شدن این جزایر تا زمانی که 
تهدید علیه جزایر یونانی وجود دارد، سخن گفته می شود و مسلح کردن 
جزایر را بر اســاس حق حاکمیتی خود ضروری می دانند. به اعتقاد آتن، 
آنکارا مقامات یونان را در صورت اجرای حقوق مشــروع خود تهدید به 
جنگ کرده، حاکمیت ملی و حقوق حاکمیتی یونان را زیر ســؤال برده، 
خاک سایر کشورها را اشغال کرده و با حفظ ارتش و سایر نیروها در دیگر 

کشورها، آن ها را بی ثبات می کند.
دوم – اختلافات در حریم هوایی

نیمــی از فضــای دریای اژه جزء حریم هوایی بین المللی اســت و تحت 
حاکمیت هیچ کشــوری نیســت. طبق قوانین بین المللی، وسعت حریم 
هوایی ملی باید با وسعت حریم دریایی ملی مطابقت داشته باشد. هسته 
اصلی درگیری در حریم هوایی دریای اژه، اســتفاده مداوم یونان از حق 
»منطقه اطلاعات پرواز« است که مستلزم حق حاکمیتی بر یک سرزمین 
نیز هست. با این حال، یونان از آن برای پیشبرد ادعاهای خود مبنی بر حق 
حاکمیت واقعی بر حریم هوایی دریای اژه استفاده کرده است. یونان ادعا 
می کند که ۱۰ مایل دریایی از حریم هوایی ملی بر فراز آب های سرزمینی 

به وسعت 6 مایل دریایی دارد. این ادعای یونانی یعنی ۵۰ درصد از حریم 
هوایی بین المللی دریای اژه کاسته خواهد شد.

سوم – تنش های گازی
جدیدترین اختلاف دو کشور به اکتشاف منابع انرژی در مدیترانه شرقی 
باز می گردد. ترکیه با پیشرفت فراوان سال های اخیر در ساخت تجهیزات 
نظامی و صنعتی حالا ســه کشــتی غول پیکر اکتشاف انرژی در آب  های 
بین المللی دارد و اتفاقاً در دریای ســیاه به منابع بســیار بزرگی از گاز 
دست یافته است. مشکل، اما آنجاست که برخی از جزایر یونان در فاصله 
کمی از کشور ترکیه قرار دارد. بدین ترتیب ترکیه این منطقه را حوزه مجاز 
اکتشاف می داند و یونان به دلیل نزدیکی به جزایرش غیرقانونی می خواند. 
خرید جنگنده های برای ترکیه بسیار حائز اهمیت است؛ اخیراً یونان با 
فرانسه و امریکا پیمان های تسلیحاتی جداگانه ای بست که قدرت دفاع 
هوایی این کشور را افزایش می دهد. ترکیه با این خطر مواجه است که اگر 
از آمریکا F-۱6 های جدید نخرد، برتری نظامی هوایی خود را در مقابل 
یونان از دســت خواهد داد. در تاریخ ۴ ســپتامبر سال جاری، رسانه های 
یونان اعلام کردند که جنگنده ها و پهپادهای ترکیه را بر فراز دریای اژه 
رهگیری کرده اند، این کشور معتقد بود حضور این جنگنده ها به معنای 
نقض حریم هوایی یونان است. تنش میان ترکیه و یونان ممکن است به 
یک درگیری نظامی یا یک جنگ تمام عیار تبدیل شود؛ به این دلیل که 
چنین اتفاقی می تواند نظم امنیتی ناتو را از بین ببرد و باعث ایجاد شکاف 

عمیق در ائتلاف ناتو شود.

ترکیه و یونان، در مرحله تشدید تنش

شکاف در ناتو

تحلیل

شلیک تیرهوایی از سوی 
فلسطینی ها در مراسم تشییع 

پیکر یکی از شبه نظامیان گروه 
شبه نظامی تازه تاسیس " 

بیشه شیران" در شهر نابلس 
در كرانه باختری فلسطین/ 

رویترز

راهپیمایی مردم همدان 
در محکومیت اقدام 
تروریستی شاهچراغ/ 
مهر

گزارش تصویری

ردپای محور عبری-عربی در حمله تروریستی شیراز ؛

دست های آلوده
بــی تردید هر ذهن آگاهی نمی تواند بپذیرد 
حادثه تروریســتی شیراز به تنهایی کار گروه 
تروریستی داعش بوده باشد. اینکه یک سازمان 
امنیتی مخوف که در ماه های گذشته در حال 
خرابــکاری در ایران اســت و امروز بیاید این 
خرابکاری ها را به نام داعش سند بزند تا تحت 

تعقیب قرار نگیرد، قابل پذیرش نیست.
شــاید بتوان گفت، میان آنچه در سیستان و 
بلوچســتان، کردستان، شمال عراق، برلین و 
جاهــای دیگر رخ داد با حادثه شــیراز رابطه 
مســتقیم و جدایی ناپذیر وجود دارد؛ اینکه 
چگونه داعش در این روزها و در اوضاع کنونی 
دســت به چنین اقدام تروریستی می زند، آیا 
چهــار ماه پیش نمی توانســت چنین کاری 

انجام دهد؟
با توجه به فضای کشور که اغتشاشگران خط 
گرفته از آن ســوی آب رقم زده اند، می توان 
یقین داشــت اقدامات تروریستی آنها ارتباط 
مســتقیمی با رژیم ســعودی، آمریکا و دیگر 
دشــمنان ایران دارد. اتفاقات اخیر نشان می 
دهد تمام سرویس های جاسوسی و اطلاعاتی 
دشــمن دست به دست هم داده اند تا ایران را 

تجزیه کنند.
علی عبدی، کارشناس مسائل بین الملل در 
گفــت و گو با »راهبرد معاصر« درباره تلاش 
دشمنان اعم از رژیم صهیونیستی و سعودی 
ها برای متشــنج کردن اوضاع داخلی ایران و 
بازآفرینی توطئه هایی شبیه آنچه در سوریه 
رقم زدند، گفت: بسیاری کسانی که همگام با 
معترضان یا اغتشاشگران به برخی موضوعات 
اقتصادی یا غیر اقتصادی معترض هستند، به 
دلیل هجمه های خبری ســنگین که از آن 
ســوی مرزها به افکار عمومی داخلی تحمیل 
می شود، مدعی هستند ایران، نسخه دیگری 

از سوریه نمی شود.
 وی افزود: این افراد با بیان اینکه ایران دارای 
تاریخ چندهزار ساله است این گونه می پندارند 
با ســقوط نظام، ایران چیزی شــبیه به آنچه 
در ســوریه رخ داد، نخواهد شــد، در حالی که 
چنین تحلیلی به دلایل مختلف نادرست است 

و شرایطی شبیه یا بدتر از آنچه در سوریه به 
وقوع پیوســت، در انتظار ایران از هم پاشیده 

و متفرق است.
این کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: 
در پاســخ به عده ای ناآگاه باید گفت، سوریه 
یکی از دیرپاترین واحدهای سیاسی در منطقه 
به شمار می رود و دمشق نیز یکی از قدیمی 
ترین شــهرهای غرب آســیا با قدمتی ۴ هزار 
ســاله است؛ بنابراین با کشوری کهن با ملتی 
بســیار بزرگ مواجهیم، اما توطئه های غرب 
با همدستی رژیم صهیونیستی و سعودی ها 
باعث شــد این کشــور و ملت کهن به راحتی 

بالکانیزاسیون شوند.
عبــدی گفت: به هیــچ وجه نباید به این غره 
شد که ملت ایران چندهزار سال در کنار هم 
بــدون تفرقه و با وحدت زندگی کردند و این 
بار نیز چنین می شود؛ زیرا در چندهزار سال 
گذشته عنصری به نام جنگ شناختی و رسانه 
در میان نبوده است. برای تبیین بهتر موضوع 
باید دانســت رئیس دستگاه اطلاعات ارتش 

رژیم صهیونیستی در سال ۲۰۱۵ که تا چند 
ماه آینده ســمت ریاست ستاد کل ارتش این 
رژیم را برعهده خواهد گرفت به صراحت تأکید 
کرد، اگر شبکه های اجتماعی امروز در سال 
۱۹۴8 وجود داشتند، رژیم صهیونیستی هیچ 

گاه تشکیل نمی شد.
وی افــزود: این مقام ارشــد اطلاعاتی رژیم 
صهیونیســتی به صراحت مدعی شد، جنگ 
شناختی و رسانه دارای قدرتی عظیم است، در 
حالی که مسئولان و مردم ایران درک چندانی 

از قدرت جنگ شناختی و رسانه ندارند.
این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: با 
وجود اینکه بسیاری از مسئولان ایرانی دائم از 
رسانه استفاده می کنند، اما آن را نمی شناسند. 
نشــناختن قدرت و کارکردهای رســانه و بی 
توجهی به استفاده همه جانبه از ظرفیت های 
آن باعث شــده است مردم اخبار شبکه های 
فارســی زبان معانــد را به جای اخبار داخلی 

دنبال کنند.
عبدی تصویری از کارکرد رسانه در ایران ارائه 

کرد و گفت: رسانه در ایران به تفنگ برنو شبیه 
اســت که به دست سربازی ناآشنا به این نوع 
سلاح داده شده، بنابراین در مواجهه با دشمن 
بــه جای آنکه از هزار متری دشــمن را مورد 
حملــه قرار دهد، تفنگ را چون چماقی روی 
سر می گرداند؛ در حالی که در معرض دید و 
اسلحه دشمن قرار گرفته است. اعتمادبخشی 
به رسانه داخلی و شناخت از قدرت رسانه برای 
آگاهی به مردم با هدف تمیز دادن درست از 
غلط بســیار مهم اســت. زمانی می توان مانع 
وقوع بحران های گســترده در کشور شد که 

مسئولان رسانه را بشناسند.
وی درباره نقش دولت گذشته در ایجاد فضای 
بی اعتمادی به مسئولان و دلسوزان نظام گفت: 
متأسفانه بسیاری از خطاهای رخ داده در کشور 
که به کاهش اعتماد مردم به مسئولان منجر 
شــد، در هشت سال دولت گذشته رخ داد. به 
بیان بهتر، عملکرد دولت قبل تیر خلاصی به 
اعتماد مردم زد و تبعات آن رویکردهای مؤثر 

نظام را تحت الشعاع قرار داد.

این کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: 
دولت قبل برای تقویت عنصر رســانه داخلی 
کاری نکرد و گامی در راستای کاهش تبعات 
جنگ شــناختی و رســانه ای درقبال افکار 
عمومی برنداشت. دولت سیزدهم باید در این 
موضوع هوشیار باشد و برای تقویت توان رسانه 
ای و آگاه سازی مردم گام های جدی بردارد.
عبــدی دربــاره حمله تروریســتی به حرم 
حضرت احمد بن موســی )ع( و نقش رژیم 
صهیونیستی و سعودی در وقایع تروریستی 
در خاک ایران گفت: نفتالی بنت سال ۲۰۱7 
هنگامی که وزیر آموزش رژیم صهیونیستی 
بود و بعد از آن وزیر جنگ این رژیم شد، به این 
موضوع پرداخت که باید به جای درگیر شدن 
با بازوهای دشمن در منطقه و خسته کردن 
خود با »سر اختاپوس«، یعنی ایران مبارزه و 
جنگ را به داخل ایران و تهران کشــاند. آنها 
در عمل این راهبرد را علیه جمهوری اسلامی 
محقق کردنــد که ترورهایی مانند آنچه در 
حرم شــاهچراغ رخ داد، نمونه ای از برخورد 
آل سعود و رژیم صهیونیستی با سر اختاپوس 

است و ما نباید با آنها مماشات کنیم.
وی افزود: با اینکه مشــخص اســت منشــأ 
اصلــی ناآرامی های ایران، آل ســعود و رژیم 
صهیونیستی هستند، اما ما اقدام انتقام جویانه 
ای علیه آنها انجام نداده ایم و مماشات باعث 
شد رســانه معاند سعودی ایران اینترنشنال 
برای تحریک جنایت در ایران جری تر شود. 
آنها باید درقبال آتش افروزی هایشان در ایران 
و جنایت هایی که مرتکب می شــوند، هزینه 

بپردازند.
عبدی تأکید کرد: جمهوری اســلامی ایران 
باید هزینه ســنگینی به رژیم صهیونیستی و 
ســعودی تحمیل کند تا از تداوم فتنه گری 
هایی دست کم از جنس رسانه عقب نشینی 
کنند. مسئولان باید مماشات را کنار بگذارند، 
با مردم صادقانه سخن بگویند و رسانه ها مردم 
را نسبت به خطرات سوری سازی ایران آگاه 
کنند تا از بلاتکلیفی و تردید خارج شوند و راه 

درست و مقصد مطلوب را در پیش بگیرند.

خبر ویژه

وزیر امور خارجه آمریکا پس از دیدار با همتای کانادایی اش، در یک کنفرانس خبری مشترک، ادعای فروش پهپادهای 
ایرانی به روسیه برای استفاده در جنگ اوکراین را تکرار کرد. آنتونی بلینکن، وزیر امور خارجه آمریکا در سفر به کانادا و 
دیدار با ملانی جولی، همتای کانادایی اش، در یک کنفرانس خبری مشترک که مشروح آن در وبگاه وزارت امور خارجه 
آمریکا منتشــر شــده اســت، در پاسخ به سوالی درباره ادعای فروش پهپادهای ایرانی به روسیه برای استفاده در جنگ 
اوکراین، گفت: ما پیش از تجاوز روسیه علیه اوکراین به سراغ شبکه های پهپادی ایران رفته بودیم. یک سال پیش آن را 
تحریم کردیم. چند هفته پیش دوباره آن ها را تحریم کردیم. ما در تلاشیم که این شبکه ها را در هم بشکنیم. هر کاری 
که بتوانیم انجام بدهیم را، نه فقط با تحریم ها بررسی می کنیم تا این تجارت را مختل و به اوکراینی ها کمک کنیم توان 
دفاعی شــان را تقویت کنند. بلینکن در ادامه مدعی شــد: فکر می کنم این کاری که ایران انجام می دهد چیزیســت که 
واقعا تمام جهان، عمیقا با آن مخالف خواهد بود. این موضوع همچنین گواهی می دهد تحریم هایی که ما علیه روسیه 

اعمال کرده ایم و اقداماتی که در زمینه کنترل صادرات علیه آن انجام داده ایم، تاثیری قوی داشته اند؛ چراکه روسیه قادر 
به تولید قطعات برای ساخت تجهیزات خودش نیست و مجبور است به هر گوشه ای از جهان رو کند تا برای تداوم این 
تجاوز، لوازم مورد نیازش را فراهم کند. بنابرا ین، ما به جد دنبال این هستیم که ببینیم چه کاری می توانیم برای متوقف 
شدن این کار انجام بدهیم، اما اولین چیز این است که این موضوع برای تمام جهان عیان است. من فکر می کنم جهان 

با این رابطه و تامین این تسلیحات برای روسیه کنار نخواهد آمد.
ملانی جولی نیز با صحه گذاشتن بر ادعاهای بلینکن در این باره گفت: ما به همکاری با آمریکا امیدواریم تا بتوانیم حقیقت 

دست داشتن ایران در اوکراین را آشکار کنیم و اطمینان بیابیم آن ها پاسخگو خواهند شد.
طبــق گــزارش وزارت امــور خارجــه، وزرای امور خارجه آمریکا و کانادا، علاوه بر این درباره اتفاقات اخیر و ناآرامی ها در 

ایران نیز گفت وگو کردند.

کانادا به ایران اتهام زنی مجدد آمریکا و 

عضو کمیسیون عمران مجلس:

 استیضاح وزیر صمت 
لزومی ندارد

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اسلامی 
گفــت: با تعامــل می توان به دنبــال راهکار برای حل 
مشــکلات بود، اما اگر راه تعامل بســته شد می توان به 

سراغ استیضاح رفت.
رحمت الله فیروزی پوربادی با اشاره به اعلام وصول 
طرح اســتیضاح وزیر صنعــت، معدن و تجارت در 
مجلــس، اظهار کــرد: بنده خیلی اعتقادی به انجام 
استیضاح ندارم مگر آنکه کار به جایی برسد که دیگر 
راهی جز اســتیضاح وجود نداشته باشد. استیضاح 
حــق قانونی نمایندگان مجلس اســت، اما تا جایی 
که امکان دارد باید از مســیر تعامل با وزرا به دنبال 
راهکار برای حل مشکلات بود. نماینده مردم نطنز در 
مجلس شورای اسلامی در ادامه گفت: هیچ وزیری 
بدون خطا و اشــتباه نیســت ولی با تعامل می توان 
نقاط اختلاف را نیز حل کرد. اگر راه تعامل بســته 
شد و دیگر چاره ای نبود باید به سراغ استیضاح رفت. 
بنده از امضاکنندگان طرح اســتیضاح وزیر صمت 
نیســتم و مشــکل جدی در عملکرد وزیر که قابل 
حل نباشــد، نمی بینم. به هر حال در شرایط سخت 
کشــور و با توجه به مســائل اقتصادی بهتر است از 
طریق تعامل به دنبال راهکار برای حل مشــکلات 
بود. فیروزی پوربادی تصریح کرد: در حوزه مدیریت 
همواره مشــکلاتی ایجاد می شــود و وزیر صنعت، 
معــدن و تجــارت در حوزه معادن، در بخش صنعت 
و در حوزه بازرگانی مســئولیت ســنگینی به عهده 
دارد و نگاه هــا نیــز در این حوزه ها متفاوت اســت. 
بنده احســاس می کنم وزیــر صمت تلاش خود را 

برای بهبود امور به کار گرفته اســت.

کسیون روحانیت مجلس: عضو فرا

 مجلس نباید پشت دولت را 
خالی کند

نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه استیضاح وزیر صمت در شرایط کنونی به 
نفع کشور نیست گفت: قوه مجریه در خط مقدم جنگ 
اقتصادی قرار گرفته اســت و مجلس نباید پشــت آن را 

خالی کند.
حسین جلالی در خصوص استیضاح وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با بیان اینکه استیضاح وزیر صمت در شرایط 
کنونی به نفع کشــور نیســت گفت: قوه مجریه در خط 
مقدم جنگ اقتصادی قرار گرفته است و مجلس نباید 

پشت آن را خالی کند.
نماینده مردم رفسنجان و انار در مجلس شورای اسلامی 
افزود:مجلــس باید از دولت حمایت کرده و با همراهی 
و همکاری قوه مجریه در راستای حل مشکلات مردم 
گام بردارد. عضو فراکســیون روحانیت مجلس شورای 
اســلامی سیدرضا فاطمی امین را مدیری قدرتمند در 
حوزه صنعت، معدن و تجارت و از وزرای موفق کابینه 
خواند و اظهار داشــت: مجلس شورای اسلامی نباید با 
توجه به شــرایط خاص کشــور اقدام به استیضاح وزیر 
صنعت، معدن و تجارت کند؛ مجلس باید با دولت تعامل 

داشته باشد نه تقابل. 

سخنگوی دولت :

 برای ساختن آینده آرتین ها
یک ایران متحد خواهد بود

برای ساختن آینده آرتین ها، یک ایران متحد خواهد بود
سخنگوی دولت در توئیتی با انتشار تصویری از آرتین، 
کودکی که خانواده خود را حادثه تروریســتی شیراز از 
دست داد نوشت: برای ساختن آینده آرتین ها، یک ایران 

متحد خواهد بود.
علی بهادری جهرمی در صفحه شــخصی توئیتر خود 
نوشت: »غم آرتین غم ایران است، حتی اگر دنیا نگذارد 
آن را ببینند برای ســاختن آینده آرتین ها، یک ایران 

متحد خواهد بود...«

کنش طالبان به جنایت  وا
تروریستی در شاه چراغ

ســخنگوی طالبان، ترور مردم و زائران بی گناه در حرم 
مطهر شاهچراغ)ع( را »وحشیانه« اعلام و با مردم ایران 

و خانواده قربانیان ابراز همدردی کرد.
ذبیح الله مجاهد طی پیامی توئیتری اعلام کرد: »امارت 
اسلامی حمله و تیراندازی وحشیانه علیه نمازگزاران و 
زائران در شــیراز ایران را شدیدا محکوم کرده و شریک 

غم خانواده قربانیان و تمام مردم ایران است.
وی افزود: »متأسفانه فتنه انگیزی تکفیری در افغانستان 
نیز چند بار مردم بی گناه را هدف قرار داده  و آنها دشمنان 

اسلام و مسلمانان هستند.«

 پیام نوری المالکی 
به نخست وزیر جدید عراق

رئیس ائتلاف دولت قانون عراق به نخست وزیر جدید 
این کشور و اعضای کابینه وی بعد از گرفتن رأی اعتماد 

از پارلمان تبریک گفت.
به گزارش بغداد الیوم، نوری المالکی، رئیس ائتلاف دولت 
قانون عراق در پیامی به محمد شیاع السودانی، نخست 
وزیر عراق و اعضای کابینه وی گفت: من به شما به خاطر 
گرفتن رأی اعتماد از پارلمان که همان رأی اعتماد ملت 
عراق به شــما اســت تبریک می گویم و امیدوارم تلاش 
شما بر تحقق خواسته های ملت عراق درباره بازسازی، 
فراهم کردن خدمات، رفع فقر و بحران مسکن و آب و 

بهبود معیشت متمرکز باشد.

رمزگشایی از پیام شی؛

شمارش معکوس برای  نبرد تایوان
حزب کمونیست چین پس از تشکیل کمیسیون نظامی 
تازه در روز یکشنبه خواستار تقویت توانایی های رزمی 
ارتش آزادیبخش خلق برای دســتیابی به هدف "اتحاد 
ملی" با تایوان شــد. "ژانگ یوشــیا" رئیس کمیسیون 
مرکزی نظامی حزب کمونیســت چین در این باره در 
جلسه روز سه شنبه )۲۵ اکتبر( گفته بود:"ارتش چین 
اصلاحات و نوآوری های خود را تعمیق می بخشد، شیوه 
آموزش خود را تغییر می دهد، اســتعداد های جدیدی 
را اســتخدام می کند و از روح بیســتمین کنگره حزب 

می آموزد".
گزارش کامل کنگره حزب که روز سه شنبه منتشر شد، 
نشان داد که "شی جین پینگ" دبیر کل دو پاراگراف از 
محتوای مربوط به "اتحاد مجدد مسالمت آمیز" با تایوان 
را در یک جمله ساده کرده است، اما در سخنرانی خود 
در ۱6 اکتبر که به طور گسترده گزارش شده بود اتحاد 
مجدد از طریق استفاده از "قوه قهریه" و "زور" را برجسته 
ساخته بود و با تشویق شدید کادر های حزبی حاضر در 
جلسه مواجه شد. رسانه های تایوانی و دیگر مفسران اشاره 
کردند که خطر تهاجم کوتاه مدت ارتش آزادیبخش خلق 
چین پس از برگزاری جلسه کنگره حزب افزایش یافته و 
بسیاری بر این باورند که جنگ در تنگه تایوان در فاصله 
ســال های ۲۰۲۵ تا ۲۰۲7 میلادی، اما نه پیش از سال 

۲۰۲۴ میلادی آغاز خواهد شد.
در روز دوشنبه واکنش بازار به ترکیب تازه رهبری چین 
که در روز یکشنبه شکل گرفت و به دلیل ترس از درگیری 
احتمالی قریب الوقوع چین با تایوان منفی بود. شاخص 
هانگ ســنگ هنگ کنگ بیش از ۱۰۰۰ واحد کاهش 
یافت و به ۱۵۱8۰ رســید که پایین ترین ســطح در ۱3 
ســال گذشته است. این شــاخص در روز چهارشنبه ۱ 
درصد رشد کرد، اما هم چنان نسبت به جمعه گذشته 

۵.۵ درصد کاهش داشت.
در تاریخ ۲۲ اکتبر بیستمین کنگره ملی حزب کمونیست 
چین به مدت یک هفته پایان یافت و یک کمیته مرکزی 
۲۰۵ نفره جدید تشــکیل شــد. در اولین جلسه روز بعد 
یک دفتر سیاسی ۲۴ نفره، یک کمیته دائمی هفت نفره 
دفتر سیاسی و یک کمیسیون مرکزی نظامی هفت نفره 
تشکیل شد. شی و ژانگ به ترتیب به عنوان رئیس و نایب 
رئیس کمیسیون مرکزی نظامی باقی ماندند. ژانگ 7۲ 
ساله در جنگ چین و ویتنام در سال ۱۹7۹ میلادی و در 
نبرد بعدی در سال ۱۹8۴ میلادی شرکت داشته است.

پدر او "ژانگ زونگ ســان" از دوســتان صمیمی "شی 
ژونگ سان" پدر "شی جین پینگ" در ارتش آزادیبخش 

خلق چین بود.
"هه ویندونگ" 6۵ ساله روز یکشنبه به عنوان نائب رئیس 
دیگر کمیسیون مرکزی نظامی انتخاب شد. او در جیانگ 
سو متولد شد و از دانشکده فرماندهی ارتش آزادیبخش 
خلق چین در نانجینگ فارغ التحصیل شــد. او از ســال 
۲۰۱۹ میلادی تا اوایل سال جاری یکی از فرماندهی تئاتر 
شرقی یکی از پنج فرماندهی نظامی چین بود. "میائو هوآ" 
66 ســاله از فوجیان از دیگر اعضای کمیسیون مرکزی 

نظامی بود که دوره خود را تمدید کرد.
پس از اینکه شی در مراسم افتتاحیه کنگره حزب در ۱6 
اکتبــر اعــلام کرد که چین از گزینه اتحاد مجدد تایوان 
با چین از طریق اســتفاده از زور چشــم پوشی نمی کند 
"آنتونی بلینکن" وزیر خارجه ایالات متحده یک روز پس 
از آن گفت که ارتش آزادیبخش خلق چین قادر اســت 
تلاش کند تایوان را در "زمانی بسیار سریع تر" از آن چه 

پیش تر تصور می شد تصرف کند.
"مایک گیلدی" فرمانده عملیات نیروی دریایی آمریکا 
در تاریخ ۱۹ اکتبر به اندیشکده "شورای آتلانتیک" گفت 
که چین می تواند در اواخر سال ۲۰۲۲ یا ۲۰۲3 میلادی 
به تایوان حمله کند. "چن مینگ تونگ" مدیر کل دفتر 
امنیت ملی تایوان گفته بود:"اگرچه اکثر افراد باور داشتند 
که ارتش آزادیبخش خلق چین دست کم تا سال ۲۰۲۵ 
میلادی به تایوان حمله نخواهد کرد با این وجود، کماکان 
این امکان وجود دارد که چین بتواند سال آینده به تایوان 
حمله کند". "ژائو چونشان" استاد افتخاری انستیتو چین 
دانشگاه تامکانگ در تایوان به رسانه ها گفته بود که حمله 
چین علیه تایوان پیش از انتخابات ریاست جمهوری آن 
جزیره خودگردان در اوایل سال ۲۰۲۴ میلادی محتمل 
اســت، اما این خطر به تدریج با نزدیک شــدن به زمان 
برگزاری کنگره بعدی حزب کمونیســت چین در سال 

۲۰۲7 میلادی افزایش خواهد یافت.
"مینگ چو چنگ" استاد گروه علوم سیاسی در دانشگاه 
ملی تایوان گفته بود که احتمال حمله ارتش آزادیبخش 
خلق چین به تایوان بیش تر به موقعیت بین المللی بستگی 

دارد تا به توازن نظامی میان تایوان و چین.
مینگ گفته بود که شی تنها در صورتی جنگ علیه تایوان 
را آغاز خواهد کرد که وضعیت بین المللی را اشتباه ارزیابی 
کنــد که به گفته او چنیــن کاری برای چین نامطلوب 
خواهــد بــود. او گفته بود که انتصاب هه ویدونگ و میائو 
هوآ در کمیسیون مرکزی نظامی احتمال چنین قضاوت 
نادرستی را افزایش می دهد، زیرا آن دو به جای بررسی 
و نظارت بر نظرات شی تمایل دارند حرف های او را تکرار 
کنند. کمیسیون مرکزی نظامی چین اولین جلسه کاری 
خود را در روز سه شنبه برای بررسی صحبت های شی 
و ســایر اعضای حزب در بیستمین کنگره حزب برگزار 
کرد. این جلسه به ریاست هه ویدونگ و با حضور ژانگ 
برگزار شد. ژانگ در آن جلسه گفت که کمیسیون مرکزی 
نظامی خواهد آموخت که چگونه اندیشه شی در مورد 
سوسیالیسم را با ویژگی های چینی در دوره جدید پیاده 
ســازی کند و روح دســتور کار او را برای تقویت ارتش 

چین به پیش ببرد. 

اخبار كوتاه
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3اقتصاد
گزارش

شناخت مردم از چک های جدید 
ضعیف است

موضوع فقدان اطلاع عمومی مناسب نسبت به مفاد 
قانون جدید چک، یکی از ســوژه های برجسته در 
حوزه اخبار بانکی بود که در روزهای گذشته بازتاب 

زیادی به خود اختصاص داد.
متأسفانه، بانک مرکزی با وجود آنکه اطلاع رسانی 
کتبی متعددی در پرتال خود در زمینه قانون جدید 
چک منتشــر کرده است، اما اطلاعیه ها فقط قشر 
بسیار محدودی از مردم را از قوانین مطلع کرده و 
تعداد بســیار زیادی از مراجعان بانکی، آن طور که 
بایــد از قوانین جدید چــک و تغییرات آن اطلاع 

کافی و مناسبی ندارند.
گاهی جامعه   آ

نسبت به قانون چک ضعیف است
از منظــر کمــی و کیفی هیچ گونه نظرســنجی 
معتبری در زمینه میزان آگاهی و ســواد مردم در 
حوزه چک های جدید از سمت ارگان های ذی ربط 
انجام نشــده و شــواهد میدانی خبرنگار اقتصادی 
خبرگزاری مهر حاکی از آن است که اطلاعات مردم 

در حوزه مقررات قانون چک بسیار اندک است.
فارغ از شــواهد میدانی در شــعب بانک ها، فقدان 
آگاهی کامل نسبت به قانون چک از سمت کارکنان 
بانکی نیز موید این مطلب است که مردم و مشتریان 
بانکی نسبت به برخی از کارکردهای چک صیادی 
بی اطلاع هستند.محمد نوری، کارشناس بانکی در 
همین رابطه می گوید: »وقتی درباره تغییر قانون از 
۲ شعبه یک بانک، سوال مشخصی پرسیده شود، 
ممکن اســت ۲ جواب متفاوت دریافت کنید؛ این 
موضوع نشــان می دهد بانک ها به کارکنان خود 
درباره این موضوع، به میزان کافی اطلاع رســانی 
نکرده اند؛ این در حالی اســت که مهم ترین مرجع 
اطلاع رســانی به مردم، همین کارمندان بانک ها 

هستند.«
5 راهکار برای آموزش مفاد قانون چک

تاکنون ایده ها و نظرات مختلفی برای اطلاع رسانی 
هرچه ســریع تر و بهتر مفاد قانون چک از ســمت 
رســانه ها و کارشناســان بانکی مطرح شده است، 
»همکاری صداوســیما و بانک مرکزی برای تهیه 
ویدئو کلیپ های آموزشی«، »اطلاع رسانی مکتوب 
و شــفاهی در محل باجه های متصدیان بانکی«، 
»برگزاری جلســات آموزشــی حوزه چک برای 
کارمنــدان بانکی«، »نگارش مفاد مهم و ضروری 
قانونی در پشت برگه های چک صیادی« و »نقش 
مهــم دو اتحادیه نمایشــگاه داران خودرو و دفاتر 
مشــاوران املاک در آموزش بــه مردم« از جمله 
برخی از اقدامات ضروری در این رابطه اســت که 

در این راستا می تواند در دستورکار قرار گیرد.
با وجود اهمیت وافر آگاه سازی مردم در خصوص 
کارکردهای چک صیادی، اما بانک مرکزی در این 
زمینه صرفاً به انتشــار بیانیه و اطلاع رســانی های 
محدود در وبگاه خود بســنده کرده و صداوســیما 
نیز در این زمینه چندان فعال ظاهر نشــده است. 
از ســوی دیگر، بانک های عامل نیز به علت آنکه 
بعضــاً مســئولیتی در این زمینه بــر عهده خود 
نمی بیننــد؛ حتــی برخی از این مزایای چک های 
جدید همانند »مسدودســازی تمام حساب های 
بانکــی صادرکننده چک«؛ برای آنها هزینه بردار و 
مغایر با منافعشان تلقی می شود؛ بنابراین از توضیح 
و ارائه اطلاعات کافی در این زمینه، به مشــتریان 

خود جلوگیری به عمل می آورند.
 اطلاع رسانی قانون چک 
در 2 بخش باید انجام شود

اطلاع رسانی قانون جدید چک به مردم در دو حوزه 
حائز اهمیت اســت. حوزه اول مربوط به مزایایی 
می شــود که موجب »تسهیل و تسریع پرداخت 
وجه چک به دارندگان« می شود و موضوع بعدی 
هم به »اطلاع رسانی از عواقب قانونی صدور چک 
بلامحل« مرتبط است.شــواهد میدانی حاکی از 
آن اســت که در مورد اول، مردم در زمینه مزایا 
و تحــولات جدید چک صیــادی از یک ناآگاهی 
گســترده ای رنج می برند و اطلاعات کمی از این 
کارکردهــای قانــون چک در اختیار دارند؛ اما در 
موضوع عواقب صدور چک برگشتی مردم و کسبه 
بازار تا حدودی توانسته اند به شکل تجربی اطلاع 
محدودی کسب کنند و به همین خاطر برخی از 
کســبه بازار که به طور مســتمر با چک سر و کار 
دارنــد، اکنــون در صدور چک های خود احتیاط 

کامل را به خرج می دهند.
 مردم باید »مزایای چک صیادی« 

و »عواقب برگشت خوردن چک« را بدانند
ایــن قانون مزایای جدیــدی همچون »پرداخت 
کسری مبلغ چک از سایر حساب های صادرکننده 
چــک بلامحل«، »پرداخت هر میزان از موجودی 
حســاب به دارنده چک« و »اعتبارسنجی چک« 
برای مشتریان بانکی به ارمغان آورده است.از سوی 
دیگر، »جلوگیری از افتتاح هرگونه حساب و صدور 
کارت بانکی جدید«، »متوقف کردن گردش مالی 
و پولی در کلیه حســاب ها و کارت های بانکی به 
میزان کســری مبلغ چک«، »پرداخت نشــدن 
هرگونه تسهیلات بانکی یا صدور ضمانت نامه های 
ارزی یا ریالی«، »باز نکردن اعتبار اســنادی ارزی 
یا ریالی« و »ممنوعیت ارائه دسته چک جدید در 
ســامانه صیاد« از جمله محرومیت هایی است که 
برای صادرکنندگان چک برگشتی اعمال می شود.

لزوم تمرکز ایران بر اتحادیه اوراسیا و شانگهای

 ایجاد بازارهای جدید توسط همسایگان شمالی
  تهمینه غمخوار/ گروه اقتصاد

 دومین نشســت مجمع اقتصادی خزر با حضور کشــورهای ایران، 
روســیه، قزاقســتان، جمهوری آذربایجان و ترکمنستان در حالی در 
اواســط ماه مهر در مســکو برگزار شد که موضوعات مختلف مطرح و 
هم اندیشی ها و توافق های خوبی در زمینه همکاری های انرژی بحث 

سوآپ و سرمایه گذاری های مشترک صورت گرفت.
در این نشست دو روزه، اقتصاد، محور اصلی تمامی دیدارهای معاون 
اول رئیس جمهور بود و ایران هفت پیشــنهاد مشــخص برای ارتقای 
روابط اقتصادی و سیاسی پنج کشور حاشیه این حوزه آبی ارائه کرد.

در همین راســتا و بر اســاس اهمیت برگزاری مجمع اقتصادی خزر، 
گفتگویی را با »حسن شکاری« کارشناس و پژوهشگر مسائل اوراسیا 
و دانشجوی دکتری مطالعات آسیای مرکزی و قفقاز دانشگاه تهران 

در این باره ترتیب دادیم که در ادامه می خوانیم.
 ایجــاد منطقــه تجــارت آزاد خــزر چــه مزایای اقتصــادی برای ایران 

دارد؟
جمهوری اســلامی ایران به دنبال بازار مصرفی برای صنایع داخلی 
خود اســت که مناطق شــمالی و حوزه خزر می توانند این فرصت را 
برای کشــور فراهم ســازند. بنابراین، به هر میزان که روابط ایران به 

صورت دوجانبه یا همگرایی منطقه ای با کشورهای اوراسیا و حوزه 
خزر تعمیق یابد، کشور می تواند یک فضای تنفس در عصر تحریم و 
پس از تحریم برای خود ایجاد کند.در فرآیندهای سیاسی و با توجه 
به نظم نوین جهانی، امکان اینکه این چشم انداز وجود داشته باشد 
که تجارت آزاد میان ایران و جمهوری آذربایجان و ترکمنستان شکل 
گیرد، در حال حاضر و با وجود فضای کنونی بعید به نظر می رسد

 ارتبــاط ایــن تجــارت آزاد بــا عضویــت ایــران در اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا چیست؟

تعدادی از کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا، مانند ایران، 
قزاقســتان و روســیه جزء حاشیه دریای خزر نیز محسوب می شوند 
که مباحث جدی میان آنها در جریان اســت و احتمال شــکل گیری 
منطقــه آزاد تجاری وجود دارد. باوجود آنکه کشــورهای جمهوری 
آذریجان و ترکمنســتان عضو این ســازمان نیستند، اما ایران با این 
کشــورها دارای تعاملات اقتصادی و رابطه همســایگی است. اما، در 
فرآیندهای سیاسی و نظم نوین جهانی، امکان اینکه این چشم انداز 
وجود داشــته باشــد که تجارت آزاد میان ایران و این دو کشور شکل 
گیرد، در حال حاضر و با وجود فضای کنونی بعید به نظر می رسد.

بنابراین، ایران می تواند به نتایج بیشتر و بهتری از طریق همکاری با 

اتحادیه اوراسیا دست یابد؛ البته این موضوع به معنای نفی سیاست 
همســایگی نیســت. این سیاست در حال توسعه و بسیار معقول می 

باشد.
کو موجب می   عضویت در اتحادیه اقتصادی اوراســیا و ســازمان ا
شــود که ایران از پتانســیلهای بالایی برای گســترش روابط تجاری 
با همســایگان شــمالی به خصوص کشــورهای حوزه خزر برخوردار 
شــود. بــه طــور کلــی چــه ظرفیتهایی میان کشــورهای ایــن حوزه با 

ایران وجود دارد؟
حوزه همسایگان شمالی حوزه مهمی است که ایران می تواند از این 
ظرفیت به خوبی استفاده کند. یکی از این ظرفیتها، بحث مسیرهای 
ترانزیتی و حمل و نقل اســت که همکاری بر این اســاس، می تواند 
در توسعه تجارت خارجی ایران موثر باشد. بنابراین؛ مشارکت ایران 
چه مســیر شــمال به جنوب و همچنین شــرق به غرب می تواند 

سودمند باشد.
نکته دوم این اســت که این کشــورها به دلیل آنکه از صنایع قوی 
برخوردار نبوده و به شدت در خصوص کالاهای مصرفی خود به واردات 
وابســته هســتند، این مسئله می تواند فرصت خوبی برای جمهوری 

اسلامی ایران و ایجاد بازار جدیدی برای صنایع داخلی خود باشد.

ح کرد: سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس مطر

کالا بزرگترین آسیب به تولید داخل با واردات بی رویه 
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس گفت: یکی از مهمترین 
مولفه ها در بحث اقتصاد مقاومتی بحث تولید داخل است؛ واردات 
بــی رویــه کالا در کنــار قاچاق کالا، بزرگترین آســیب را به تولید 

داخل می زند.
 روح الله عباس پور با اشــاره به انتشــار لیســت کالاهای مشــمول 
ممنوعیــت بــرای واردات چه تاثیر بر تولید داخل خواهد داشــت، 
گفــت: بــا توجه به محدودیت های بین المللی اقتصادی و تحریم ها 
که برای کشور پیش آمده و با تأکیدهای مقام معظم رهبری مبنی 
بر بحث خود اتکایی تولید داخل؛ مهمترین مســئله ای اســت که 

باید مورد توجه واقع شود این است که اگر واقعا محصولاتی که در 
داخل کشــور تولید می شــود به صورت بی رویه به کشور وارد شود 
در کنار قاچاق کالا، بزرگترین آسیب را به تولیدات داخلی می زند.
سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی افزود: 
تولید داخل و دریافت مالیات حدود ۵۲7 هزار میلیارد تومان برای 
اداره کشــور ضروری و همیشــه بحث اشتغال جمعیتی مطرح بوده 
اســت؛ اگــر از واردات بی رویــه حمایت صورت گیرد قطعا به تولید 
اسیب می خورد و زمانی که تولید با آسیب مواجه می شود اشتغال 
هم دچار مشکل می شود و اگر قصد ما واردات باشد رشد شکوفایی 

در داخل صورت نمی گیرد.
عبــاس پور درباه اینکه ممنوعیت واردات کالا برای برخی تولیدات 
داخل شاید انحصار ایجاد کند، وظیفه وزارت صمت برای جلوگیری از 
این معضل چیست، گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت مسئولیت 
بازار را بر عهده دارد و فلســفه اقدام صنعت و معدن هم همین بود 
که توازنی در بازار ایجاد کند و واردات در حدی باشد تا تولید داخل 
آســیب نبیند، اما از یک طرف هم طوری نباشــد اگر تولید داخل 
ایجاد شــد، بازار را انحصاری نکنند و این امر بر عهده وزارت صمت 

است که در این زمینه باید مدیریت کند.

گزارش

مناطق آزاد ایران در هزارتوی بروکراسی

 سرمایه گذاران از کرده خود 
پشیمان هستند

  میناسادات حسینی/ گروه اقتصاد
 مناطق آزاد ایران که با هدف توســعه تعاملات 
منطقه ای و کمک به اقتصاد کشور شکل گرفت، 
در حالــی هم اکنون گرفتار مشــکلات متعدد 
اســت که احمد کتابفروش، دبیر ســندیکای 
صاحبــان صنایع کیش و عضــو هیئت امنای 
انجمن ســرمایه گــذاران و کارآفرینان کیش 
معتقد اســت تمام مزیت های سرمایه گذاری 
در مناطق آزاد از بین رفته یا کمرنگ شــده و 
لازم است در وانفسای مناطق آزاد فکری برای 

این مشکلات شود.
مزیت های مناطق آزاد رو به افول

احمــد کتابفروش گفت: بزرگ ترین مشــکل 
ســرمایه گــذاران و فعالان مناطــق آزاد این 
اســت کــه قانون چگونگــی اداره مناطق آزاد 
مصوب ۱37۲ به طور کامل نقض شده و تمام 
مزیت هــای قانونی مصرح در این قانون از بین 

رفته یا کمرنگ شده است.
دبیر ســندیکای صاحبان صنایع کیش با بیان 
اینکــه در حــال حاضر مناطــق آزاد حتی از 
سرزمین اصلی برای سرمایه گذاری محدودتر 
هســتند، ادامه داد: هــدف قانونگذار در حوزه 
مناطق آزاد این بوده که ســهولت و تســریع در 
فرایند ســرمایه گــذاری در این مناطق انجام 
شود. همچنین مناطق آزاد به عنوان یک الگوی 
توســعه اقتصادی که در دنیا تجربه شــده بود 
در ایران پیاده ســازی شــود و سپس این مدل 
که مدل باز اقتصادی اســت، به سرزمین اصلی 

تسری داده شود.
ناقــض قانون چگونگی اداره مناطق آزاد 

کیست؟
بــه گفتــه عضو هیئت امنای انجمن ســرمایه 
گذاران و کارآفرینان کیش، هرچه به سال های 
عقب برمی گردیم وضعیت مناطق آزاد در حوزه 
سرمایه گذاری و سایر حوزه ها وضعیت بهتری 
بود؛ به این معنا که از سال ۱37۲ که مبدأ این 
قانون بوده وضعیت ســرمایه گذاری در مناطق 
آزاد بســیار بهتر بود و در ســال های اخیر به 
خصوص در ۱۰ سال گذشته سیر نزولی داشته 
و مزیت های سرمایه گذاری و فعالیت در مناطق 

آزاد کمرنگ شده است.
کتابفروش ادامه داد: ناقض این قانون قوای سه 
گانه اســت که مزیت های مناطق آزاد را از بین 
برده و سرمایه گذاران را دچار چالش کرده است.

مناطق آزاد به محاق رفتند
دبیر سندیکای صاحبان صنایع کیش می گوید: 
در حال حاضر سرمایه گذاران در مناطق آزاد و 
به تبع منطقه آزاد کیش به جای اینکه به توسعه 
منطقه با هدف غایی توسعه کشور فکر کنند و 
توامان ســازمان ها و سازمان های مناطق آزاد و 
بخش خصوصی مناطق آزاد برای تحقق هدف 
توســعه تلاش و فعالیت کنند، تمام هم و غم 
آن ها چه در بخش دولتی )مدیران ســازمان و 
دبیرخانه( و چه در بخش خصوصی این اســت 
که هر روز چه بلایی سرمان می آید، قرار است 
با بخشــنامه یا یک مصوبه کدام بخش قانون را 
نقض کنند و به فکر این باشیم که در کجا حل 

این مشکلات را پیگیری کنیم.
کتابفروش با اشاره به اینکه مجبور شده ایم بار ها 
برای اســتیفای حقوق سرمایه گذاران مناطق 
آزاد بــه قوه قضائیه مراجعه کنیم، ادامه داد: با 
ایــن وضعیت، عمــلا هیچ مزیتی برای مناطق 

آزاد نمانده است.
 اتهام قاچاق و پولشویی به مناطق آزاد 

تنها آدرس غلط دادن است
عضــو هیئت امنای انجمن ســرمایه گذاران و 
کارآفرینــان کیش گفــت: بی ثباتی مدیریتی 
در مناطق آزاد بیشــتر از قبل شــده و حتی به 
تغییر مدیران به سالی 3 تا ۴ بار رسیده است. 
این دومین مشکل بزرگی است که در چارچوب 
وضعیت اســفناک هجمــه علیه مناطق آزاد و 
آدرس غلــط دادن هایی اســت که اتفاقات در 
جایــی دیگــر می افتد و مناطق آزاد را متهم به 

قاچاق و... می کنند.
کتابفروش معتقد است البته که خود گویندگان 
این مسائل می دانند که مساله کجاست و آدرس 

غلط می دهند!
 سیاست گذاری ها 

در جهت حذف مناطق آزاد است
دبیــر ســندیکای صاحبان صنایــع کیش با 
بیان اینکه موضوع ســوم در مورد مناطق آزاد 
پیچیدگــی فرایند هــای اداری اســت، گفت: 
قــرار بود بروکراســی اداری در مناطق آزاد در 
نازل ترین حالت ممکن باشــد؛ اما این در حالی 
اســت که الان بروکراسی اداری در مناطق آزاد 
و به خصوص منطقه آزاد کیش بسیار پیچیده تر 
از ســرزمین اصلی اســت و پیچ و خم هایی که 
ایجاد شــده هر سرمایه گذاری را از کرده خود 
پشــیمان می کند.بــه گفتــه کتابفروش، این 
ســرمایه ها گرچه به نظر سرمایه افراد هستند، 
ولی سرمایه های این کشور محسوب می شوند. 
این در حالی است که سرمایه ها بلاتکلیف مانده 
و نمی تواند به نتیجه برسد، زیرا به نظر می رسد 
سیاست گذاری ها در جهت حذف مناطق آزاد 
است، اما صراحتی هم در این زمینه وجود ندارد 

و مردم را در بلاتکلیفی نگه داشته اند.

«از حال وهوای این روزهای بازار سرمایه گار گزارش »روز

بورس از نبود صداقت رنج می برد
هنوز گرد و خاک خیزش و ریزش بورس 
در ســال های ۱3۹8 و ۱3۹۹ روی تــن 
ســهام داران مانده بود که روند فرسایشی 
نزول این بازار آغاز شد. حال سهامدارانی 
که با توجه به وعده ها به روزهای ســبز و 
متعادل بازار امیدوار شــده بودند، دست 
از بازار کشــیده  و به از بین رفتن ته مانده 
ســرمایه خود چشم دوخته اند. اتفاقی که 
یک تحلیلگر بازار سرمایه به بررسی دلایل 
آن برآمــده و مهمتریــن دلیل آن را عدم 

پیش بینی پذیری اقتصاد می داند.
روزبه شــریعتی با اشــاره بــه اینکه بازار 
سرمایه دماسنج اقتصاد یک کشور است، 
اظهار کرد: هرچقدر اقتصاد دستوری تر و 
با دخالت های بیشتر باشد، تاثیر بیشتری 
روی فعل و انفعالات شرکت ها می گذارد. 
بــازار ســرمایه ایــران هم از ایــن قاعده 
مســتثنی نیست. می توان گفت آغاز این 
دســتکاری ها از سال ۱3۹8 برای تامین 
مالــی شــروع و در نهایــت نیز به صورت 
رســمی اعلام شــد که 3۵ هزار میلیارد 
تومان تامین مالی از بازار ســرمایه صورت 

گرفته است.
وی ادامــه داد: در آن زمــان تصمیم های 
مقطعــی و کارشناســی نشــده ای برای 
جبران یک مشکل بزرگ تر گرفته می شد 
اما همین تصمیم بغرنج و ادامه دار می شد. 
از جملــه آن می توان به ســهام عدالت و 
صندوق های دارایکم و پالایشی یکم اشاره 

کرد که تبعات آن همچنان ادامه دارد.

بورس به ضربه گیر اقتصاد تبدیل شد
ایــن کارشــناس بازار ســرمایه در ادامه 

بــا اشــاره به وعده های دولت ســیزدهم 
درمــورد اصلاح وضعیت بازار ســرمایه، 
گفــت: وضعیت کنونی ایــن بازار معلول 
برخی اتفاق هایی اســت که داخل کشور 
رخ می دهــد. اتفاق هایــی مانند تصمیم 
گیری های اقتصادی، سیاست های پولی، 
بی ثباتی در رویه های اقتصادی و سیاسی 
و... کــه روی امنیت خاطر اقتصادی تاثیر 

می گذارد.
شریعتی با بیان اینکه مهم ترین ریسک  در 
بازار نرخ انرژی ای است که با شرکت های 
بورســی حساب شده اســت اظهار کرد: 
کسی انتظار ندارد نرخ انرژی بسیار ارزان 
به شــرکت ها داده شــود امــا این انتظار 
وجود دارد که نســبت به کشــورهایی که 

در دنیا درحال رقابت با ما هستند، مزیت 
رقابتی را حفظ کنیم. بخشــی از اعتماد 
ســرمایه گذاران زمانی از دســت رفت که 
این گمان وجود داشــت توافق و گشایش 

اقتصادی صورت می گیرد اما نگرفت.

روش تامین مالی دولت در بورس
وی با اشاره به تامین مالی دولت از بورس 
ابــراز کرد: اینکه گفته می شــود دولت از 
بازار بورس تامین مالی نکرده اشتباه است 
زیرا لزوما قرار نیست دولت مستقیم سهام 
بفروشــد؛ همین که هزینه های انرژی را 
نسبت به شرکت های رقیب در دنیا بالاتر 
ببرند اما نرخ فروش را در بورس کالا با نرخ 
نیمایــی و پایین تــر از قیمت های جهانی 

محاســبه کنند خودش نوعی تامین مالی 
اســت. همین که زیرمجموعه های دولت 
از جملــه صندوق بازنشســتگی، تامین 
اجتماعــی، فرهنگیــان و... برای جبران 
تامیــن هزینه ها مجبور به فروش ســهام 
شــوند نوعی تامین مالی از بازار ســرمایه 

است.
این کارشــناس بازار ســرمایه ادامه داد: 
نرخ فروش فولاد خوزســتان نســبت به 
ســال ۱3۹۹ حدود ۵۰ درصد رشد کرده 
اما میزان ســودآوری آن کمتر شــده که 
دلیل آن افزایش شــدید هزینه ها اســت. 
صورت مالی شــش ماهه ایــران خودرو 
نشــان می دهد به این مجموعه به دلیل 
نرخ گذاری دســتوری بیــش از ۱۱ هزار 

میلیارد تومان ضرر تحمیل شــده است. 
شــرکت های اوره ســاز بیش از 3۰ هزار 
میلیــارد تومان مطالبات دولتی بابت اوره 
کشــاورزی دارند. همه این ها تامین مالی 

از بازار سرمایه است.
شــریعتی با تاکید بــر اینکه نرخ فروش 
شرکت ها به شدت کنترل می شود، افزود: 
گمان می شود از این طریق می توان جلوی 
افزایش تورم را گرفت. از طرف دیگر بانک 
مرکزی سیاست های انقباضی شدیدی در 
پیش گرفته است تا جلوی تورم را بگیرد. 
این موضوع باعث شــده اســت بانک های 
ضعیف تر مجبور شــوند برای تامین مالی 
پیشنهاد نرخ سود سنگین ارائه دهند که 
بعضا به ۲6 درصد هم رســیده است. نرخ 
اوراق بانکی نیز به بالای ۲۵ درصد رسیده 
است. نرخ سود بدون ریسک به بالای ۲۵ 
درصد رســیده است و احتمال دارد دولت 

برای تامین مالی نرخ را بالاتر هم ببرد.

بازار از عدم صداقت آسیب می بیند
وی درمورد شــاخص کل بورس گفت: 
عدد شــاخص کل درســت نیست زیرا 
روی یک ســری شرکت ها بالا و پایین 
می شود. انتظار می رفت با گزارش های 
شش ماهه حال و هوای بازار بهتر شود 
اما متاسفانه حجم معاملات بسیار پایین 
است. سرمایه گذاران به دلیل ریسک ها 
تمایلی به ســرمایه گذاری ندارند. سه 
مــاه دیگر نیز با ریســک بودجه مواجه 
خواهیم شــد و ممکن است دولت برای 
تامین مالی دوباره دســت داخل جیب 

شرکت ها کند.

خبر ویژه

وزارت اقتصــاد حداکثر در ۱۰ روزآینده پیشــنهادات 
خود در زمینه تفویض اختیار به بانک های استانی، رفع 
کاســتی های پرسنلی و دریافتی کارکنان شبکه بانکی 

به شورای پول و اعتبار ارائه خواهد کرد.
 سید احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد با اشاره به اینکه اگر 
بانک ها بتوانند تعیین تکلیف پرونده های تسهیلات به 
تولیدکنندگان را در خود استان انجام و کمتر به تهران 
ارجاع دهند بسیاری از مشکلات رفع خواهد شد، گفت: 
بــزودی از رئیس شــورای هماهنگی بانک های دولتی 

خواهم خواست که با فوریت این تفویض اختیار را برای 
تمام بانک های دولتی اســتان ها ابلاغ کنند که شــاهد 

سرعت بخشیدن به فرآیند تأمین مالی تولید باشیم.
وی افــزود: در رونــد فعلی چندین ماه زمان ارســال 
پرونده ها از اســتان به تهران و بررســی و بازگشت آن از 
تهران طول می کشــد که موجب بروز مشــکلاتی برای 

تولیدکنندگان می شود.
خاندوزی درباره پیشنهاد وزارت امور اقتصادی و دارایی 
برای تفویض اختیارات بیشتر به بانک ها گفت: وزارت 

اقتصاد در کمتر از ۱۰ روز آینده پیشــنهاد خود را در 
این زمینه به شــورای پول و اعتبار ارســال خواهد کرد 
تا با تایید بانک مرکزی بتوانیم اختیارات بیشتر هم در 
حوزه نیازهایی که بانک های استان دارند و هم در حوزه 
کاســتی های پرسنلی و دریافتی های کارکنان شبکه 
بانکی، تصمیم اتخاذ شــود و در ســیکل های طولانی 
ســازمان اداری استخدامی کشــور و سازمان برنامه و 
بودجه قرار نگیرد و به فرآیند توســعه بانک ها ســرعت 

داده شود.

پیشنهاد وزیر اقتصاد به شورای پول و اعتبار:

افزایش حقوق کارکنان بانک ها
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نفت و انرژی 4

ایجاد سازوکاری برای مقابله با قاچاق سوخت ضروری  است 

معضل قاچاق  سوخت نیازمند  توجه 

كوتاه از انرژی

بین الملل

سقوط واردات نفت هند 
از خاورمیانه به پایین ترین 

رکورد 19 ماهه
واردات نفــت هنــد از خاورمیانه در 
ســپتامبر به پایین تریــن رکورد ۱۹ 
ماهه ســقوط کرد و همزمان واردات 
از روســیه، بهبود یافت.آمــار منابع 
کشــتیرانی و تجارت نشان داد عراق 
بزرگتریــن صادرکننــده نفت به هند 
ماند، در حالی که روســیه از عربستان 
سعودی به عنوان دومین صادرکننده 
بــزرگ نفت به هند، ســبقت گرفت.

مجمــوع واردات نفــت بــه هند در 
ســپتامبر، به 3.۹۱ میلیون بشکه در 
روز رسید که پایین ترین میزان در ۱۴ 
ماه اخیر بود و ۵.6 درصد در مقایســه 
با مدت مشــابه ســال گذشته کاهش 
داشــت. این کاهش به دلیل تعمیرات 
در پالایشــگاه های شرکت هایی نظیر 
ریلاینس اینداســتریز و ایندین اویل 
روی داد.واردات نفت هند از خاورمیانه 
بــه حدود ۲.۲ میلیون بشــکه در روز 
نزول کرد که ۱6.۲ درصد در مقایســه 
با اوت، کاهش داشت. واردات از روسیه 
که طی دو ماه قبلی کاهشی شده بود، 
در سپتامبر ۴.6 درصد افزایش یافت و 
به 8۹6 هزار بشکه در روز رسید.سهم 
روســیه از واردات نفت به هند، از ۱۹ 
درصد در اوت، به ۲3 درصد در سپتامبر 
افزایــش یافت و ســهم خاورمیانه در 
همیــن مــدت، از ۵۹ درصد به ۵6.۴ 
درصــد کاهش پیدا کرد. ســهم نفت 
دریــای خزر که عمدتا از قزاقســتان، 
روســیه و جمهوری آذربایجان است، 
از ۲۴.6 درصــد به ۲8 درصد افزایش 
یافت.هند از تخفیف های چشــمگیر 
نفــت روســیه پس از آغــاز جنگ در 
اوکرایــن و بایکوت مســکو توســط 
مشــتریان غربــی، بهــره گرفته و به 
بزرگترین مشــتری نفت روسیه پس 
از چین تبدیل شــده است. یک منبع 
آگاه بــه رویترز گفــت: تخفیف نفت 
روســیه کمتر شــده اما هنگامی که با 
هزینه هــای واردات گریدهای نفتی 
دیگر مانند نفت خاورمیانه مقایســه 
شــود، همچنــان ارزانتر محســوب 
می شــود.واردات از عربستان سعودی 
بــه حــدود 7۵8 هزار بشــکه در روز 
رســید که ۱۲.3 درصد در مقایســه با 
اوت کاهش داشت در حالی که واردات 
از عراق به ۹۴8 هزار و ۴۰۰ بشکه در 
روز رسید که پایین ترین میزان در یک 

سال گذشته بود. 

 قرنطینه های چین 
سد راه صعود نفت شد

قیمــت نفــت پــس از ایــن کــه 
محدودیت هــای کرونایــی در چین 
گســترش یافت، کاهش پیدا کرد اما 
تحــت تاثیر نگرانی ها پیرامون کمبود 
عرضه، در مسیر ثبت رشد هفتگی قرار 
گرفت.بهای معاملات نفت برنت با 78 
سنت معادل ۰.8 درصد کاهش، به ۹6 
دلار و ۱8 ســنت در هر بشــکه رسید. 
معامــلات نفت برنت روز گذشــته با 
۱.3 درصد افزایش قیمت، بسته شده 
بــود. بهای معاملات وســت تگزاس 
اینترمدیــت آمریکا با یک دلار معادل 
۱.۱ درصد کاهش، به 88 دلار و هشت 
سنت در هر بشکه رسید. شاخص نفت 
آمریــکا روز پنج شــنبه با ۱.3 درصد 
افزایش، بســته شده بود.نفت برنت از 
ابتدای هفته گذشــته  تاکنون بیش از 
دو درصد و وســت تگزاس اینترمدیت 
بیش از سه درصد، رشد قیمت داشته 
است.کمیســیون ملی سلامت چین 
روز جمعــه اعلام کرد چین ۲7 اکتبر، 
۱۵۰6 مــورد جدید ابتــلا به کووید 
۱۹ گــزارش کرده که در مقایســه با 
۱۲6۴ مــورد در روز قبــل، افزایــش 
داشــته اســت.صندوق بیــن المللی 
پول انتظار دارد رشــد اقتصادی چین 
امســال به 3.۲ درصد آهسته شود که 
۱.۲ درصــد کمتر از پیش بینی آوریل 
این ســازمان است. اقتصاد چین سال 
میلادی گذشــته 8.۱ درصد رشــد 
کرده بود.ادوارد مویا، تحلیلگر ارشــد 
بازار در شــرکت OANDA در این باره 
گفت: بازار نفت با کمک دلار ضعیفتر 
و امیــدواری به بهبود اقتصادی چین، 
صعودی شــده بود اما اکنون توجهات 
به ریســک های رکود تغییر کرده که 
پیش بینی هــا از تقاضا برای نفت را تا 

پایان سال ضعیف تر می کنند.

عضو کمیسیون انرژی مجلس پاسخ داد؛

هدف از تعرفه گذاری پلکانی 
حامل های انرژی چیست؟

عضو کمیســیون انرژی مجلس با اشــاره به 
مزایــای تعرفه گذاری پلکانی پرمصرف ها، در 
مبحث انرژی گفت: هدف از اجرای این طرح 
،کنترل افراد پرمصرف که از قضا در دهک های 
بالا نیز قرار دارند اســت. تعرفه گذاری پلکانی 
و اصــلاح قیمتی مصرف انرژی را در کشــور 
مدیریت می کند.مجیــد ناصری نژاد درباره 
طــرح تعرفه گــذاری پلکانی و اصلاح قیمتی 
حامل هــای انــرژی اظهار کــرد: این بحث 
جدیدی نیســت. از ســال 83 تا الان که من 
به عنوان نماینده مجلس مشغول به کار هستم، 
همواره موضوع شدت مصرف انرژی در کشور 
مطرح و یکی از دغدغه های همه کارشناسان 
کشور در سطوح مختلف بوده است.وی افزود: 
در واقع همه به نحوی از مصرف بالای انرژی 
در کشــور می نالنــد. حال این ســؤال پیش 
می آید که برای رفع این مشــکل چه  کنیم؟ 
راه حل های زیادی مطرح شــده است. برخی 
پیشنهاد می کنند که باید مردم را توجیه کنیم 
که مصرفشان را مدیریت کنند و صرفه جویی 
داشــته باشند. در این  ارتباط شاهد همکاری 
صداوســیما و تهیه برنامه هایی در راســتای 
فرهنگ سازی در جامعه در زمینه صرفه جویی 
در مصرف انرژی بودیم. البته این راهکار زیاد 
مؤثر نبود.وی در ادامه پاســخ داد: بحث دیگر 
این است که به اصلاح قیمت ها روی بیاوریم. 
این یک واقعیت اســت که انرژی در کشور ما 
ارزان است و همین موضوع باعث می شود که 
افراد نگرانی در مورد هزینه ها نداشته باشند و 
بی محابا مصرف کنند.ناصری نژاد تصریح کرد: 
ما نماینده مردم هستیم و نمی خواهیم در این 
شــرایط تورمی، مردم تحت فشار قرار بگیرند 
و هزینه اضافی را متحمل شــوند؛ بنابراین تا 
جایی که طرح تعرفه گذاری پلکانی به اقشــار 
ضعیف جامعه فشــاری نیاورد ما با آن موافق 
هستیم.وی توضیح داد: در مدل تعرفه گذاری 
پلکانــی پرمصرف ها، به طور کامل این هدف 
گنجانده شده است و تعرفه مصرفی مشترکان 
درون الگــوی مصرف بــدون تغییر هزینه و 
به صورت یارانه ای محاســبه می شــود و تنها 
افــراد پرمصرف کــه از قضا در دهک های بالا 
نیــز قرار دارند، با افزایش قیمت چشــمگیر 
مواجه خواهند شــد.وی در ادامه گفت: هدف 
از طرح تعرفه گذاری پلکانی و اصلاح قیمتی 
این اســت که مصرف انرژی را در کشــور کم 
کنیم؛ بنابراین باید با پرمصرف ها برخورد شود. 
با کسانی که توان مالی زیادی دارند و تمایلی به 
مصرف صحیح انرژی از خود نشان نمی دهند، 
ایــن افراد باید هدف قرار بگیرند. واقعیت این 
است که بخش زیادی از انرژی مصرفی را در 
کشور، مشترکان پرمصرف استفاده می کنند.

مدیر کل دفتر بهداشت آب و فاضلاب 
شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور:

کیفیت  آب  مطلوب  است 
مدیر کل دفتر بهداشت آب و فاضلاب شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور ضمن تکذیب 
شایعات مطرح شده در خصوص کیفیت آب 
در کشــور، گفت: نظارت ویژه ای از ســوی 
شــرکت های آب و فاضلاب، وزارت بهداشت 
و دانشــگاه های علوم پزشکی بر کیفیت آب 
در تمام شهرها و حتی روستاها وجود دارد و 
جای هیچگونه نگرانی در این خصوص نیست.
احمد منتظری ، با بیان اینکه در حال حاضر 
بهداشت و کیفیت آب در ۹۰۰ آزمایشگاه آب 
و فاضلاب در سراسر کشور توسط شرکتهای 
آب و فاضــلاب مورد آزمایش قرار می گیرد، 
اظهار کرد: ســالانه حدود ۲۰ میلیون آزمون 
کلرسنجی انجام می شود و حدود ۵۰۰ هزار 
آزمون میکروبی صورت می گیرد و این مساله 
جدا از فعالیتی اســت که وزارت بهداشــت و 
دانشگاه های علوم پزشکی در تمام استانهای 
کشــور بــه صورت مســتقل و مجــزا انجام 
می دهند.وی با بیان اینکه وزارت بهداشــت 
و دانشگاههای علوم پزشکی آزمایشاتی را به 
صورت ناظر مستقل انجام می دهند، به گونه 
ای که هیچ وابستگی به شرکت آب و فاضلاب 
ندارند، ادامه داد: این آزمایشها در تمام شهر ها 
و حتی روستاهای کشور انجام می شود و تنها 
نهاد ذی صلاح از نظر قانونی برای اظهار نظر 
در خصوص بهداشت آب، دانشگاه های علوم 
پزشــکی و وزارت بهداشت هستند.مدیر کل 
دفتر بهداشت آب و فاضلاب شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشــور گفت: وزارت بهداشت 
مرکزی تحت عنوان سلامت و محیط کار دارد 
که وظیفه آن این اســت که نتایج آزمونهای 
کیفیت آب را بررسی و تحلیل می کند و  در 
صورتی که هرگونه مشکلی حتی در دورافتاده 
ترین روستاها درخصوص بهداشت آب وجود 

داشته باشد مورد کنترل آنها قرار می گیرد.
منتظــری با تاکید بر اینکه بررســی کیفیت 
آب در کشور از دو مسیر مستقل یکی توسط 
شــرکت های آب و فاضلاب و دیگری توسط 
وزارت بهداشت انجام می شود، گفت: شایعاتی 
که در این راســتا مطرح می شــود جنبه های 

عوام فریبی دارد. 

ســخنگوی کمیســیون انرژی مجلس شــورای 
اسلامی از ایجاد ساز و کاری برای مقابله با قاچاق 
ســوخت از نیروگاه ها خبر داد و گفت: باید نحوه 
بازتوزیع یارانه بنزین تغییر کند تا عادلانه شــود، 
به طوری که افراد چه خودرو داشته باشند و چه 
نداشــته باشند باید سهمی از یارانه بنزین ببرند.

مالک شریعتی با بیان اینکه طبق گزارش هایی که 
مقامات وزارت نفت به کمیســیون انرژی مجلس 
ارائه کرده، اکنون تحرک بهتری نســبت به یک 
سال قبل در حوزه دیپلماسی انرژی رقم خورده، ما 
علاوه بر بحث های معمول فروش نفت و فرآورده 
هایی که برای نقش آفرینی در بازار نفت دنبال می 
کردیم یک اتفاقات جدیدی در حال رقم خوردن 
اســت، اظهار کرد: هم مبادی وارداتی ما در حال 
تغییــر و تنوع و هــم مقاصد صادراتی ما در حال 
تغییر است. هم در حوزه همسایگی این اتفاق در 
حال رخ دادن اســت و هم در حوزه فرامنطقه ای 
این موضوع دنبال می شــود. به نوعی دیپلماسی 
انرژی و دیپلماسی همسایگی ما با یکدیگر تلفیق 
شــده و اتفاقاتی از این دســت را برای ما رقم زده 
است.وی افزود: ما روی دو چیز تمرکز کرده ایم، 
اول توسعه و نگهداشت میادن مشترک کشور چه 
در حــوزه نفــت و چه در حوزه گاز. در حوزه نفت 
اولویــت با میادین غــرب کارون بوده و در حوزه 
گاز نیز حوزه پارس جنوبی به ویژه بحث فشــار 

افزایی مورد توجه است. 

نگرانی برای تامین بنزین نداریم
وی در پاسخ به این سوال که در سال های گذشته 
باتوجه به طرح های مختلفی که در حوزه بنزین 
داشــتیم همواره میزان مصرف ما از تولید پیشی 
گرفته اســت و اخیرا نیز گفته می شــود پروژه 
واردات بنزین کلید خورده اســت. آیا به واردات 
کننده بنزین تبدیل خواهیم شد؟ گفت: ما با یک 
چالش تقریبا پنج ســاله مواجه هستیم تا زمانی 
که پالایشگاه های ما به بهره برداری برسد. البته 
خیلی نگرانی از بابت تامین وجود ندارد. ما عمده 

بنزین مصرفی را در داخل کشور تولید می کنیم. 
مشــکلات را پشــت ســر می گذاریم. امسال نیز 
واردات بنزیــن به میــزان خیلی محدودی اتفاق 
افتاد. وزارت نفت نیز باید اعداد آن را اعلام کند، 
امــا نگرانی برای تامین بنزین نداریم.وی با بیان 
اینکه یک نگرانی در حوزه قاچاق بنزین و دیگری 
در بحث مصرف غیر بهینه اســت، اظهار کرد: با 
تاسیس پالایشگاه شهید سلیمانی در بندرعباس و 
پالایشگاه مروارید مکران در دریای عمان می توان 
به طور کامل نیاز داخل را تامین کند. ما نباید از 
کلمه واردات بترســیم. وابستگی بد است، ممکن 
است از یک نقطه وارد کنیم و از نقطه دیگر صادر 
کنیم. در یک مقطعی از ســال که مصرف بالایی 
داریم وارد کنیم و در یک مقطعی از ســال صادر 
کنیم. به طور کلی باید منافع کشور تامین شود. 
آنچه که برای ما نگران کننده  است این بوده که 
سیاســت های توزیع یارانه در حوزه بنزین غلط 

بوده و عادلانه نیست.

باید نحوه بازتوزیع یارانه بنزین تغییر کند
ســخنگوی کمیســیون انرژی ادامــه داد: امروز 
افرادی که مصرف بنزین بیشــتری دارند، یارانه 
بیشــتری دریافت و  افرادی که تعداد بیشــتری 
ماشــین دارند یارانه بیشتری دریافت می کنند. 
اینگونه نیســت که توزیع یارانه در حوزه بنزین 
عادلانه باشد. طرحی که دولت به صورت پایلوت 
در جزیره کیش و قشــم برای اصلاح توزیع یارانه 
بنزیــن دنبــال کرد، اصلش خوب بود، اما در اجرا 
ایراداتی داشــت که ما پیگیر هستیم مرتفع شده 
و این طرح به نتیجه برســد. بدون اینکه تغییری 
در قیمــت هــا ایجاد کنیم باید نحــوه بازتوزیع 
یارانه بنزین تغییر کند تا عادلانه شــود. افراد چه 
خودرو داشــته باشــند و چه نداشته باشند باید 
ســهمی از یارانه بنزین ببرنــد.وی با بیان اینکه 
افرادی که خودرو ندارند باید بتوانند ســهم خود 
را به خودرودارها بفروشــند. سهمیه خودرودارها 
معقول شــود. فردی که ۱۰ خودرو دارد نباید هر 

۱۰ خــودرو آن یارانه بنزین دریافت کند. زمانی 
که این اتفاق افتاد و بازار شکل گرفت دولت می 
توانــد صرفا به عنوان تنظیــم گر بازار نقش ایفا 
کنــد، گفت: در خصــوص طرحی که در کیش و 
قشــم اجرا شــد دولت بازار را خیلی دنبال نکرد و 

خودش به نوعی خریدار شد. 
دولــت باید پای خــود را  از قیمت گذاری بیرون 
بکشــد و صرفا تنظیم گر و تسهیل گر بازار باشد. 
مثلا دولت ســقف قیمت آزاد را تعیین می کند. 
ممکن اســت فردی که خــودرو ندارد اول دوره 
تصمیــم بگیــرد بنزیــن خــود را ۲۰۰۰ تومان 
بفروشــد. به تدریج افرادی که از بازار منتفع می 
شــوند آنها سیاست را تعیین می کنند.شریعتی 
در پاسخ به این سوال که  امروز برخی از مسئولان 
وزارت نفت موضوع قاچاق ســوخت نیروگاه ها را 
طرح کردند و می گویند قبل از مصرف از نیروگاه ها 
قاچاق می شود، اما وزارت نیرو می گوید اصلا این 

امکان وجود ندارد. 
شــما به عنوان ســخنگوی کمیسیون انرژی این 
موضوع را چگونه ارزیابی می کنید؟ گفت: زمانی 
کــه این اتفاق افتاده یعنی امکان آن وجود دارد. 
گزارش نهادهای نظارتی نشــان می دهد که این 
اتفاق افتاده، قاچاق ســوخت هم در حوزه خرد و 
هــم در حــوزه کلان به ویژه در گازوئیل رخ داده 
است.به گفته وی حوزه خرد به خودرو و کامیون 
و حوزه کلان به نیروگاه ها باز می گردد. متاسفانه 
مــا به جای اینکه بخواهیم از سرچمشــه جلوی 
این فســادها را بگیریم قصــد داریم که دانه دانه 
جلوی آنها بایستیم. به زودی با واقعی شدن قیمت 
ســوخت نیروگاه به دنبال قانون مجلس، جلوی 
قاچاق ســوخت از نیروگاه ها نیز گرفته می شود. 
در بــازار محــدود نان و آرد بر اســاس آمار اعلام 
شــده با اصلاح سیاست توزیع یارانه و جلوگیری 
از قاچــاق نزدیک به ۴۰۰۰ میلیارد صرفه جویی 
شــده اســت. از نظر بنده با واقعی شــدن قیمت 
ســوخت نیروگاه ها این رقم صرفه جویی باید به 

بیش از ۱۰ برابر برسد.

عضو کمیســیون کشــاورزی مجلس، گفت: با توجه به ســهم ۹۰ 
درصــدی حوزه کشــاورزی از منابــع آبی اگر میزان مصرف در این 
بخش ۱۰ درصد کاهش پیدا کند حجم صرفه جویی شــده معادل 
۹ میلیارد مترمکب آب خواهد بود که تمام نیاز حوزه های صنعت، 
شــرب و فضای ســبز کشــور را تامین می کند.علیرضا عباسی ، در 
خصــوص کاهــش ذخایــر آب و اقدامات لازم بــرای جلوگیری از 
بحــران، گفــت: باید برای جلوگیری از بحران آب برنامه بلند مدت 
داشــته باشــیم، در حال حاضر از ۴۰۰ میلیارد متر مکعب بارندگی 
کل کشــور 3۰۰ میلیــارد مترمکعــب آن از دســت می رود و تنها 
۱۰۰میلیارد متر مکعب آن برای شرب، صنعت، کشاورزی و فضای 

سبز استفاده می شود.وی با اشاره به اینکه باید تلاش کنیم تا 3۰۰ 
میلیارد مترمکعبی که از دسترس خارج می شود را به چرخه مصرف 
بازگردانیم، ادامه داد: لازم اســت تا با اتخاذ تصمیماتی در راســتای 
افزایش بهره وری سهم بخش کشاورزی از ۱۰۰ میلیارد مترمکعب 
آب حاصل از بارش ها کاهش پیدا کند.این نماینده مردم در مجلس 
شورای اسلامی با تاکید بر اینکه  باید بارور سازی ابرها در انتهای 
لیســت برنامه  های لازم در راســتای تامین آب مورد نیاز قرار بگیرد 
زیــرا در صــورت موفقیــت آمیز بودن این اقدام در حال حاضر تنها 
یــک چهــارم از آن در چرخه مصرف قرار می گیرد، عنوان کرد: در 
قانــون بودجه ۱۴۰۱ نیز اعتباراتی برای انجام مطالعات و عملیات 

بارورســازی ابرها تخصیص داده شــد اما این اقدام موفقیت زیادی 
ندارد و مشخص نیست بارندگی ها ناشی از بارورسازی است یا خیر.

وی با بیان اینکه مشکلات کم آبی تنها با بارورسازی ابرها برطرف 
نمی شــود، تصریح کرد: وزارتخانه های نیرو و جهاد کشاورزی باید 
بر روی مســائلی از جمله افزایش بهره وری آب خصوصا در حوزه 
کشاورزی تلاش کنند. با توجه به سهم ۹۰ درصدی حوزه کشاورزی 
از منابــع آبــی اگر میزان مصــرف در این بخش ۱۰ درصد کاهش 
پیدا کند حجم صرفه جویی شده معادل ۹ میلیارد مترمکعب آب 
خواهد بود که تمام نیاز حوزه های صنعت، شــرب و فضای ســبز 

کشور را تامین می کند.

ح کرد: عضو کمیسیون کشاورزی مجلس مطر

کشاورزی کاهش 10درصدی مصرف بخش  کشور تنها با  تامین نیاز آبی 

خبر  ویژه

مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران:

 دشمنان منتظر عدم سوخت رسانی
به هموطنان بودند

مدیرعامل شــرکت خطوط لولــه و مخابرات 
نفــت ایران بر اســتفاده و جایگزینی توربین 
های ســاخت کشــور به جای توربین های در 
حال اســتفاده این شرکت تاکید کرد.ارسلان 
رحیمی در گردهمایی مدیران این شرکت که 
به میزبانی منطقه اصفهان برگزار شــد گفت: 
کارشناسان این شرکت با اعتقاد به لزوم حمایت 
از ســاخت داخل در حال بررســی عملکرد  3 
مدل توربین ســاخته شده توسط متخصصان 
داخلی با توان ۵ تا ۱۰ مگاوات هســتند که در 
صــورت عملکرد مطلــوب به تدریج جایگزین 
توربین فعلی خواهند شــد.وی افزود: استفاده 
از الکتروموتور به جای توربین در مراکز انتقال 
نفت به دلیل لزوم مدیریت مصرف برق و کمبود 
آن در فصول گرم سال با  توجه به امکان تولید 
توربین در داخل کشــور از دســتور کار خارج 
شــده است.  رحیمی در جمع مدیران ستادی 
و مناطق ۱۲ گانه شرکت ضمن تشکر از تلاش 
های تمامی کارکنان که بصورت شــبانه روزی 
در حال انتقال ایمن و پایدار مواد نفتی هستند 
گفت: دشــمنان منتظر عدم سوخت رسانی به 

هموطنان بودند که خوشبختانه تاکنون خللی 
در عملیات سوخت رسانی بوجود نیامده است 
و طبق آمار بیشــتر ســوخت مورد نیاز کشور 
توســط خطــوط لوله این شــرکت به مبادی 
مصرف منتقل می شــود. وی در ادامه سخنان 
خود نیروی انســانی را سرمایه سازمان دانست 
و گفت:  برای ارتقاء نیروی انسانی اهمیت قایل 
هستیم و در انتصاب کارکنان معیارهایی داریم 
تا همگی در کنار هم به نحو شایسته به رسالت 
خویــش عمل کنیم.وی گفت: حضور مدیران 
در کنــار گروه های فنــی و عملیاتی علاوه بر 
افزایش ســطح آگاهی، باعــث ایجاد انگیزه و 
انرژی در  کارکنان می شود. رحیمی به کمبود 
نیروی انسانی به عنوان یکی از دغدغه ها اشاره 
کرد و گفت: انشــاالله بزودی شاهد جذب انبوه 
نیروی انســانی و رفع نگرانی ها خواهیم بود.

وی بر حداقل رســاندن خطاهای انســانی در 
اجــرای عملیات ها تاکید کرد و گفت: رعایت 
دستورالعمل ها و آگاهی کارکنان به امور فنی 
و عملیاتی باعث به حداقل رســیدن خطاهای 

انسانی و مخاطرات خواهد شد.

سفیر اسبق ایران در ترکیه اظهار  کرد:

گاز  گرهای تمدید قرارداد صادرات  اما و ا
ایران به ترکیه

سفیر اسبق ایران در ترکیه گفت: باید قرارداد 
گازی بــا آنکارا را حفظ کنیم همان گونه که 
ترک ها هم علاقمند به تداوم قرارداد هستند، 
بنابرایــن مــا نباید مرز تخفیــف را به تنش 

بکشیم.
فیــروز دولت آبــادی ، درباره لزوم مذاکره با 
ترکیه برای دســتیابی به مســیر این کشور 
جهت صادرات گاز به اروپا اظهار داشت: فعلا 
مسیر صادرات گاز از مسیر ترکیه با دشواری 
روبرو است، چون این کشور به لحاظ خط لوله 
به اروپا دسترسی ندارد. سال ها مذاکرات ما 
با این کشور به نتیجه نرسید  و علت آن هم 
این بود که ترکیه در نظر داشته که گاز را از 
مــا خریــداری و خود صادر کند، در واقع در 
این صورت بازار گازی ما در اروپا را ترکیه در 
دست می گرفت و این قابل قبول نیست. در 
حالی که برنامه ایران ترانزیت گاز از مســیر 
این کشــور بوده است، برنامه ما همواره این 
بــود که حــق ترانزیت بدهیم و خودمان گاز 
را بــه اتحادیه اروپا منتقل کنیم، اکنون نیز 
این مســئله باید مدنظر قرار گیرد و اســیر 

شرایط نشویم. اگر ترک ها همچنان متقاضی 
باشــند قرارداد موقت ۵ یا ۱۰ ســاله منعقد 
شود و زمانی که مسائل مان با اروپا حل شد 
خودمان مســتقیما مراوده کنیم. وی افزود: 
هرچند اکنون اروپا این واســطه گری ترکیه 
را می پذیرد اما در گذشــته آنها هم مخالف 
بودند و دلیلی نمی دانســتند که منبع اصلی 
انرژی شــان را به کشور ثالث بسپارند، نکته 
دیگر اینکه بازار انرژی باثبات نیست به همین 
دلیل رســیدن به توافق باید خواســت مهم 
طرفین باشد.ســفیر اســبق ایران در ترکیه 
در ادامــه بــه موضوع قیمــت گاز صادراتی 
اشــاره کرد و گفت: در دنیا برای قیمت نفت 
تخفیف هایــی در نظــر می گیرند، در مورد 
گاز هم باید به همین شــکل باشــد. قیمت 
قرارداد قبلی گاز ما با ترکیه بر مبنای ارزش 
حرارتی نفت تعیین شده در نتیجه اگر امروز 
ترک ها انتظار تخفیف داشــته باشــند بیراه 
نیست. ضمن اینکه باید در نظر داشته باشیم 
روس ها برای اینکه ما وارد بازار ترکیه نشویم 

دست به دامپینگ هم می زنند.
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55بانک و بیمه
هدفگذاری برای افزایش سهم 
درآمدهای غیرمشاع بانک سینا

علیرضا تقدیری در آیین افتتاح ساختمان  جدید 
مدیریت منطقه همدان و کردســتان، شــعبه 
نهاوند و باجه شــریعتی، اظهار داشت: عملکرد 
بانک سینا از بعد سودآوری در وضعیت مطلوبی 
قــرار دارد امــا در برخی زمینه ها مانند ســهم 
درآمدهای غیرمشــاعی که ناشی از درآمدهای 
کارمزدی ناشــی از گشایش اعتبارات اسنادی، 
صدور ضمانت نامه، گواهی اعتبار مولد )گام( و 
عملیات بانکداری الکترونیک و دیجیتال است، 
نیــاز به اصلاح و تغییر رویکرد حس می شــود 
و برای افزایش ســهم درآمدهای غیرمشــاعی 

هدفگذاری لازم صورت گرفته است.
وی راه انــدازی شــعب جدید را به منزله ایجاد 
امکانی برای خدمت رســانی بهتر به هموطنان 
عنــوان و تصریــح کرد: بانک ســینا با عمل به 
دســتورالعمل ها و بخشنامه های بانک مرکزی 
توانســته اســت در شاخص های بالای سلامت 
نظام بانکی قرار بگیرد که این مهم با تلاش های 
همکاران در این مجموعه و اعتماد مردم میسر 

شده است.
تقدیری با بیان اینکه خدمت رسانی به مردم از 
مهم ترین وظایف بانک ها اســت، گفت: بیش از 
هر زمان دیگری ضرورت و توجه به برنامه های 
هدفمند و استراتژی محور و متناسب با منطقه 
برای بهبود کیفیت خدمت رسانی به شهروندان 

را باید مدنظر قرار دهیم.
وی با اشــاره به لزوم شناسایی بازار هدف بانک 
از سوی شعب اظهار داشت: افزایش سهم نفوذ 
بانک ســینا در بازار پولی و مالی کشور و تلاش 
برای ارزش آفرینی جهت ســوددهی بیشتر به 
مشتریان و سهامداران از برنامه های اصلی بانک 
اســت. قائم مقام بانک سینا افزود: ویژگی بانک 
ســینا خوشنامی و مشــتری مداری است و لذا 
سعی خواهد شد از طریق ارائه خدمات متمایز و 
ویژه و با به کارگیری ایده های نوین، نقشی مؤثر 
در رفع نیازهای اقتصادی و معیشتی هموطنان 

ایفا کنیم.

اخبار

بازدید مدیرعامل بیمه سرمد از شعبه استان البرز

به وضعیت ثبات و سودآوری 
رسیده ایم

  یعقوب رشــنوادی به مناسبت نهمین سالروز 
تاسیس این شرکت، از شعبه استان البرز بازدید 
کرد و با مدیران و کارشناسان این شعبه دیدار 
و گفت وگــو کرد. رشــنوادی در ایــن دیدار، 
ضمن تبریک ســالروز تاســیس بیمه سرمد به 
همــه همکاران گفت: بــرای تک تک کارکنان 
پرتلاش شــرکت، آرزوی سلامتی و سربلندی 
دارم و امیدوارم که خانواده بزرگ بیمه ســرمد 
بــا تلاش شــما بتواند به جایــگاه اصلی اش در 
صنعت بیمه دست یابد. مدیرعامل بیمه سرمد 
با اشــاره به اینکه ســهامدار اصلی بیمه سرمد، 
بانک صادرات ایران و زیرمجموعه های آن است، 
گفت: ســهامداری بانک صــادرات ایران، برای 
ســرمد ظرفیت بزرگی ایجاد کرده اســت و ما 
باید به نســبت این ظرفیت، رشــد کنیم و در 
شان این مجموعه بزرگ اقتصادی کشور باشیم.

فعال سازی غیرحضوری سامانه 
کیلید« بانک آینده «

 این قابلیت در نسخه های 
کیلیــد شــماره ۳٫۹٫۹۱ 
اندرویــد و ۴٫۵٫۲ آیفون و 
شــماره نسخه های بعد از 
آن فراهم شــده اســت؛ 
یادآور می شــود، یک مشتری در هر ۲۴ ساعت 
می تواند تا ۵ مرتبه اقدام به ارســال درخواست 

فعال سازی غیرحضوری سامانه کیلید کند.

تعاون راهکاری برای پیشبرد برنامه های اقتصادی دولت است
مهــدی مســکنی معاون تعاون وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در 
نشســت شورای علمی اندیشــکده تعاون اظهار داشت: این اراده در 
بخش تعاون وجود دارد که سهم عمده ای از پیشبرد برنامه های دولت 

در حوزه اشتغال و مسکن را به عهده بگیرد.
وی افزود: چنانچه بخش تعاون در برنامه های دولت از جمله ساخت 
واحدهای مســکونی برای اقشــار کم برخوردار و ایجاد اشتغال برای 
جوانان و متقاضیان شــغل، ســهم مهمی را بر عهده گرفته و به اجرا 

درآورد، کارنامه مطلوبی برای تعاون قابل تصور است.
وی افزود: فعالیت برخی تعاونی ها که در اجرای پروژه های مهم ملی و 
استانی ایفای نقش نموده اند و الگوهایی که در نحوه فعالیت و جذب 
مشارکت مردمی بکار گرفته شده است مورد بررسی قرار گرفته است 
و معاونت تعاون به صورت پایلوت، با این تعاونی ها در ارتباط است.

مســکنی تاکیــد کرد: روش های تامین مالــی مختلفی برای بخش 
تعــاون وجــود دارد و ابزارهای متفاوت برای حل این مســاله بخش 
تعاون ارائه شــده اســت و حل یکی از چالش های جدی بخش تعاون 

مساله تامین مالی آنهاست.
وی تصریح کرد: ضروری اســت یک مدل درون زا از بخش تعاون در 
راســتای حل این مشــکل طراحی گردد و نســبت به حل این چالش 

اقدامات قانونی و اجرایی لحاظ گردد.
مدل های نوین فعالیت تعاونی ها بر پایه اصالت تعاون

محمد شــیخ حسینی سرپرست بانک توسعه تعاون سرپرست بانک 
توسعه تعاون در این جلسه گفت: شایسته است مدل های نوین فعالیت 

تعاونی ها بر پایه اصالت تعاون ارائه شود
گســترش فرهنــگ تعــاون و تقویــت تعاونی ها نقــش مهمی در 
توانمندســازی افراد در نواحی مختلف کشــور دارد و اعتقاد به تعاون 
و توجــه بــه کارکرد تعاون جهت تامین نیاز فعالین و تعاونگران حائز 

اهمیت است.
وی افــزود: تعــاون بــار معنایی ویژه ای دارد و در شــرایطی که اکثر 
اقتصادها با محوریت سرمایه به پیش رفته اند، در فرهنگ تعاون، توجه 

به سرمایه انسانی و بسط اقتصاد انسان محور جایگاهی ویژه دارد.
شیخ حسینی خاطر نشان کرد: دستیابی تعاون به سهم ۲۵ درصدی 
در اقتصاد ملی بســیار مهم اســت و تدابیر و تلاش ها و راهکارهای 
متنوعی برای مدل سازی نوین فعالیت تعاونی ها در حال انجام است 
و اندیشــمندان و دانشــمندان نظرات ارزشمندی در این رابطه ارائه 

داده اند.
سرپرست بانک توسعه تعاون گفت: بر این اعتقاد هستم که در بسط 
مدل ها و ارائه روش های نوین، حفظ اصالت و فرهنگ تعاون بســیار 
مهم اســت و شایســته است مدل ها با رعایت اصول ارزشمند تعاون و 

مستقل از مدل های شبه سرمایه داری ارائه شوند.
شــیخ حســینی گفت: در مدل های ارائه شــده مباحــث متنوعی 
درباره ســهامدار عضو، ســهامدار غیر عضو، نحــوه اخذ تصمیمات، 
نظارت، حســابداری و مدل تامین مالی ارائه گردیده اســت و صاحب 
نظران نظرات و پیشــنهاهای خود را در این رابطه ها مطرح نموده و 

دستاوردهای مناسب عملی از این مباحث قابل تصور است.
سرپرســت بانک توسعه تعاون گفت: پیشنهادها و ایده های متنوعی 
برای گســترش محصولات بانکداری اسلامی ارائه می شود که بخش 
طراحی و توســعه محصول بانک بــا صاحب نظران و ایده پردازان در 
ارتباط است و محصولات بر مبنای فقهی و مطابق قواعد بانک مرکزی 

قابلیت طراحی و اجرا می یابند.

اخبار

۹۰ درصد اهداف تعیین شده شرکت بیمه رازی تا پایان شهریورماه 
محقق شده و این در حالی است که در روزهای گذشته مجوز قبولی 

اتکایی شرکت به مدت یکسال تمدید شد.
در جلسه هم اندیشی مدیران و روسای شعب بیمه رازی که در روز 
چهارشــنبه ) ۲۰ مهرماه( با حضور مدیر عامل، معاونان، مدیران 
ســتادی و اســتانی برگزار شد، آقای دکتر علی جباری- مدیرعامل 
محترم بیمه رازی اظهار کرد: ۹۰ درصد اهداف تعیین شده شرکت 
بیمه رازی تا پایان شهریورماه محقق شده و این در حالی است که 
در روزهای گذشــته مجوز قبولی اتکایی شــرکت به مدت یکسال 
تمدید شــد. ایشــان در ادامه با مهم دانســتن تمدید مجوز قبولی 
اتکایی شــرکت بیمه رازی، خاطرنشــان کرد: نیمی از سال ۱۴۰۱ 
باقــی مانــده و باید طبق برنامه ریزی های صورت گرفته و همچنان 

بررسی عملکرد شش ماهه نخست سال، اقدامات مهم و تاثیرگذاری 
را در رشد و پیشبرد اهداف شرکت برداریم..

دکتر جباری یادآور شــد: در مســیر حرکت شرکت بیمه رازی باید 
توجه ویژه ای به چرخش های اســتراتژیک شــرکت وجود داشته 
باشــد و از ســوی دیگر چهارویژگی پاکدســتی، صداقت، وفاداری 
و تلاش در تحقق اهداف ســامان باید در ســرلوحه کار تمام ارکان 

شرکت قرار گیرد.
مدیرعامل بیمه رازی با تاکید بر عملکرد شــرکت در شــش ماهه 
دوم ســال جاری بیان کرد: شــش ماهه دوم سال در جذب پرتفوی 
بسیار مهم است اما این مهم باید با توجه به اصلاح ترکیب پرتفوی، 
کاهش ضریب خسارت و اهمیت پروسه ارزیابی و پرداخت خسارت 

انجام گیرد.

نیروی انسانی، خدمات و اطلاع رسانی سه اصل مهم در بهبود روابط با مشتریان

خبر  ویژه

کرمانشــاه / گروه اســتان ها: جلســه جهت 
انعقــاد تفاهــم نامــه  همکاری در راســتای 
اجرای فیبرنوری در ســطح شــهر کرمانشاه، 
 بیــن مخابــرات   و شــهرداری کرمانشــاه 

برگزار شد.
جلســه ای در خصــوص  برقراری تفاهم نامه 
همــکاری در خصــوص  توســعه فیبر نوری 
شــرکت مخابرات ایران  ، با حضورشــهردار و 
مســئولین اجرایی شهرداری کرمانشاه ، مدیر 
کل فــروش تجاری و مدیر کل حوزه شــبکه 
مخابرات ایران و سرپرســت مخابرات منطقه 

کرمانشاه  برگزار شد .در حاشیه این مراسم ، 
امیری سرپرست  مخابرات کرمانشاه در اشاره 
به این تفاهم نامه همکاری  از سرمایه گذاری 
مشــترک بین شهرداری و مخابرات در زمینه 

اجرای فیبرنوری شــهر کرمانشــاه خبر داد و 
اعــلام کــرد   برقراری این تفاهم نامه ســبب 
ســهولت در امر برقراری ارتباطات فیبرنوری 
در تمامی تاسیســات شهرداری کرمانشاه می 
گردد .سرپرســت مخابرات کرمانشاه با  تاکید 
بــر اهمیت ارتباطات فیبرنوری در پیشــبرد 
اهــداف دولت الکترونیک خاطر نشــان کرد 
جهت پیشبرد و تکمیل فیبرنوری در کرمانشاه 
نیازمند همکاری وهماهنگی با ســازمانهای 
مختلــف هســتیم کــه نقش شــهرداری ها 

درتوسعه این طرح بیشتر نمایان است .

استانها

همدان / گروه اســتان ها: در ملاقات مدیر کل 
آموزش فنی و حرفه ای استان همدان با موسسین 
و مربیان آموزشــگاههای آزاد ،راهکارهای موثر 
در برگــزاری و اجــرای بهتر دوره های مهارتی 
تبیین و ارزیابی شــد.وهب مختاران ،مدیر کل 
آموزش فنی و حرفه ای اســتان در این نشست 
گفت:آموزشگاههای آزاد ظرفیت های  با ارزش 
ســازمان آموزش فنی و حرفه ای  هســتند که 
وجود آنها باعث افزایش کیفیت آموزش ها شده 
و مسیر متعالی اشتغالزایی مولد را هموارتر می 

سازد.مختاران بیان داشت:پایبندی به کیفیت 
آمــوزش  هــای مهارتی  و آزمــون های فنی و 
حرفه ای  راهگشای اشتغال پایدار خواهد بود.وی 

در خصوص برگزاری آموزش های مجازی گفت 
: با هم دلی و هم افزایی نســبت به جمع بندی 
و راهکارهــای مناســب در خصوص یادگیری 
الکترونیکی و آموزش های الکترونیکی به نتایج 
مطلوب تر خواهیم رسید.مدیر کل آموزش فنی 
و حرفه ای استان همدان در این  نشست ،  پس 
از شنیدن نظرات مدیران و موسسان  آموزشگاه 
های آزاد مطالب و راهکارهایی  را در راســتا ی 
بهبود وضعیت و عملکرد آموزشــگاه ها مطرح 

ساخت.

کردســتان / گروه اســتان ها: با حضورحجت 
الاســلام فرهادی مسئول دفتر نمایندگی ولی 
فقیــه در ایــن بنیاد ، مهنــدس کرم زاده مدیر 
حساب ۱۰۰ حضرت امام )ره( و نمایندگانی از 
قرارگاه خاتم الاوصیا ، سازمان تبلیغات ، بسیج 
طلاب، جهادســازندگی و بســیج دانشجویی ، 
جلسه ای در محل سالن جلسات بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی استان کردستان   برگزار شد.ابتدا 
حجت الاسلام فرهادی گفت : یکی از کارهایی 
که امام راحل برای رسیدگی به امور محرومین 
و مستضعفین و تهیه مسکن آنها انجام داد این 
بود که در ۲۱ فروردین ماه ســال ۱3۵8پیامی 
را صادر نمودند مبنی براینکه حسابی در بانک 
ملی ایران افتتاح کردند و از مردم سراسر کشور 
خواســتند که به این حساب پول واریز  نمایند.

ایشــان درباره فعالیتهــا و اقدامات گروههای 

جهــادی افزودند:اقدام گروههای جهادی یک 
کار انقلابی و تحقق بخشیدن به عدالت اجتماعی 
اســت و فعالیتهای این گروه بسیار ارزشمند و 
بــی نظیر بــوده  ، حضور گروههای جهادی در 
کلیــه صحنه هــا و اتفاقات مایه دلگرمی مردم 
است .وی تشکیل گروه های جهادی را ازطرح 
های موفق درکشــور عنوان کرد که با رویکرد 
خدمت رسانی در محورهای ،عمرانی،فرهنگی 
و اقتصادی فعالیت می کنند .حجت الاســلام 
فرهادی خاطر نشان کرد: هدف از تشکیل این 
جلســه هم افزایی وتعامل با گروه های جهادی 
در راستای کمک به محرومین استان کردستان 
اســت.در ادامه قنبری مسئول سازندگی ناحیه 
بسیج دانشجویی اظهار داشت : 8۰ گروه جهادی 
فعال بسیج دانشجویی در عرصه های مختلفی 
از جمله آموزش ، پزشــکی و عمرانی درســطح 

استان مشــغول فعالیت هستند.وی افزود: در 
مرداد ماه سال جاری در شهر زرینه ، فعالیتهای 
خوبی را انجام دادیم و امسال حدود ۱۰666 نفر 
روز اردوی جهــادی برگزار نمودیمقنبری بیان 
داشــت : طبق قانون ، پشــتیبانی و حمایت از 
گروه های جهادی برعهده دستگاههای ذیربط 
می باشد.موســوی نماینده بسیج سازندگی نیز 
با بیان ســخنانی گفت : کاری که بنیاد مسکن 
در روســتاها انجام داده ماهیت استان را عوض 
نموده استوی ادامه داد:باتوجه به مصوبه مجلس 
شورای اسلامی ،تامین گروه های جهادی باید 
توســط بسیج ســازندگی انجام گیرد.موسوی 
خاطرنشــان کــرد: ۱۵۰۰  گــروه جهادی در 
اســتان فعالیت میکنندکه شــامل گروههای 
جهــادی محله محور و جغرافیا محور بوده و در 

سامانه اطلس جهادی ثبت شده اند.

گهی مزایده فروش اموال منقول)مرحله دوم( آ
در خصــوص پرونــده کاســه اجرایــی بــه شــماره 0100937/3 صــادره از شــورای حــل اختــاف 
مبلــغ  پرداخــت  بــه  اســت  پیشــکناری محکــوم  نجــات  علیــه حســین  رشــت محکــوم  شهرســتان 
238/436/934 ریــال بعنــوان اصــل خواســته و خســارت قانونــی در حــق آقــای فــرزاد جعفــری و 
ــال از  ــه م ــه تعرف ــه ب ــا توج ــت ب ــق دول ــی در ح ــای اجرائ ــه ه ــوان هزین ــال بعن ــغ 11/921/846 ری مبل
ســوی محکــوم لــه و توقیــف و کارشناســی انجــام شــده مشــخصات مــال بــه شــرح ذیــل اعــام مــی 
گــردد: 1-یکدســتگاه یخچــال چهــاردرب کارکــرده ســاخت ایــران بــه مبلــغ 76/300/000 ریــال 2-یــک 
دســتگاه یخچــال ایســتاده یــک درب کارکــرده ســاخت ایــران بــه مبلــغ 39/700/000 ریــال مبلــغ کل 
کارشناســی بــه مبلــغ 116/000/000 ریــال بــرآورد گردیــده اســت. امــوال موصــوف در روز چهارشــنبه 
مــورخ 1401/08/18 از ســاعت 10 الــی 11 صبــح در محــل اجــرای احــکام مدنــی شــورا از طریــق مزایــده 
بــه فــروش میرســد مزایــده و فــروش از قیمــت پایــه فــوق شــروع و بــه کســانی کــه بالاتریــن مبلــغ 
را پیشــنهاد  نماینــد فروختــه خواهــد شــد ده درصــد مبلــغ فــروش فــی المجلــس از برنــده مزایــده 
دریافــت و مابقــی ثمــن معاملــه ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ مزایــده وصــول خواهــد شــد در 
غیراینصــورت ده درصــد واریــزی مســتندا بــه مــاده 129 قانــون اجــرای احــکام مدنــی بــه نفــع دولــت 
ضبــط و مزایــده تجدیــد خواهــد ضمنــا کســانیکه کــه تمایــل بــه شــرکت در مزایــده دارنــد مــی 
تواننــد ظــرف مــدت 5 روز قبــل از شــروع مزایــده بــا هماهنگــی اجــرای احــکام شــورا از امــوال مــورد 
مزایــده بازدیــد نماینــد شــکایت از تخلفــات مقــررات مزایــده ظــرف یــک هفتــه از تاریــخ فــروش بایــد 
بــه دادگاه صالــح داده شــود تاریــخ مزایــده: روز چهارشــنبه 1401/08/18 ســاعت 10 الــی 11 مــکان 
مزایــده: میــدان انتظــام ابتــدای بلــوار شــیون فومنــی مجتمــع شــورای حــل اختــاف شهرســتان رشــت 

واحــد اجــرای احــکام مدنــی شــورای حــل اختــاف.

کج باف دادورز اجرای احکام مدنی شورای حل اختلاف رشت-آزاده 

اگهــی موضــوع قانــون ومــاده 13 آییــن نامــه قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی و اراضــی 
و ســاختمانهای فاقــد ســند رســمی برابــر کاســه پرونــده شــماره 1401114410018000533 
وضعیــت  تکلیــف  تعییــن  قانــون  موضــوع  140160310018006202هیــات  شــماره  ورای 
ثبتــی اراضــی وســاختمانهای فاقــد ســند رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک 
عبــاس آبــاد تصرفــات مالکانــه بامعــارض آقــای موســی نــادری قاضــی ولوئــی بــه شــماره 
زنــد اســحق نســبت بــه  شناســنامه 982 بــه کدملــی 0051898896 صــادره از تهــران فر
ششــدانگ عرصــه و اعیــان یــک قطعــه زمیــن مشــتمل بــر ســاختمان )کاربــری بــاغ( بــه 
ــی  ــاک 321 اصل ــمتی از پ ــع قس ــع )526( مترمرب ــش مترمرب ــت و ش ــد و بیس ــاحت پانص مس
واقــع در مرتــع جیســا بخــش 2 حــوزه ثبــت عبــاس آبــاد دارای مبایعــه نامــه عــادی خریــداری 
از مهــدی نصیــر شــعیبی از محــدوده مالکیــت رســمی فــرج ال�ل ســاعد خلعتبــری ورحمــت الــه 
رودبارکــی متقاضــی ثبــت مــی باشــد. لــذا بــه منظــور اطــاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه 
فاصلــه 15 روز اکھــی میشــود در صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت 
متقاضــی اعتراضــی داشــته باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو 

ــت  ــی اس ــد بدیه ــم نماین ــی تقدی ــع قضای ــه مراج ــود را ب ــت خ ــراض ودادخواس ــاه اعت م
در صــورت انقضــای مــدت مذکــور وعــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت 

صــادر خواهــد شــد. م الــف 1397211
تاریخ انتشارا ول: 1401/8/7
تاریخ انتشار دوم: 1401/8/21

ابراهیم حسین زاده 
آباد ک عباس  سرپرست ثبت اسناد و املا

گهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی   آ
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شهرســتان  امــاک  و  اســناد  ثبــت  در  مســتقر  تکلیــف  تعییــن  هیــات  صــادره  آراء  برابــر 
ســنندج تصرفــات مالکانــه بامعــارض متقاضیــان ذیــل تاییــد گردیــده لــذا بدیــن وســیله 
مشــخصات امــاک در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز جهــت اطــاع عمــوم آگهــی میگــردد در 
صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضیــان اعتراضــی داشــته باشــند 
میتواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی و در روســتاها از تاریــخ الصــاق در محــل تــا مــدت 
ــدت  ــرف م ــید ظ ــذ رس ــس از اخ ــد و پ ــلیم نماین ــن اداره تس ــه ای ــود را ب ــراض خ ــاه اعت دو م
یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض دادخواســت خــود را بــه مرجــع قضایــی تقدیــم و گواهــی 
اخــذ و تحویــل اداره ثبــت نماینــد بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت مذکــور و عــدم 
وصــول و گواهــی اخــذ تحویــل اداره ثبــت نماینــد بدیهــی اســت در صــورت انقضــای مــدت 
مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض ســند مالکیــت طبــق مقــررات صــادر خواهــد شــد صــدور 

ر بــه دادگاه نیســت صــادره ســنندج ســند مالکیــت مانــع مراجعــه متضــر
زنــد رشــید صــادره ســنندج  1- ششــدانگ یکبابخانــه بنــام آقــای محــی الدیــن چتانــی فر
مســاحت  بــه  ســنندج   2 منطقــه  یــک  بخــش  اصلــی   1573 از  فرعــی   223 پــاک  تحــت 
ششــدانگ 147/43 متــر مربــع خریــداری برابــر مبایعــه نامــه از آقــای حــاج کریــم اســماعیلی 

بــه آدرس ســنندج محلــه کمیــز
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/8/7
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/8/22
هیوا احمدیان رئیس اداره ثبت منطقه 2 سنندج     م الف 2133

آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت  گهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13  آ
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی بخش یک شاهرود

دوم   / اول  هیــات   1401/07/12 مــورخ   140160329010002293 شــماره  رای  برابــر 
موضــوع قانــون تعییــن تکلیــف وضعیــت ثبتــی اراضــی و ســاختمانهای فاقــد ســند 
رســمی مســتقر در واحــد ثبتــی حــوزه ثبــت ملــک شــاهرود تصرفــات مالکانــه بامعــارض 
متقاضــی آقــای / خانــم محمدرضــا قربانــی فرزنــد یدالــه بــه شــماره شناســنامه 505 
صــادره از شــاهرود در ششــدانگ یــک بــاب باغچــه بــه مســاحت 483/25 متــر مربــع 
قســمتی از پــاک یــک فرعــی از 3985 اصلــی واقــع در بخــش یــک شــاهرود شــاهرود 

ز گردیــده اســت. ــرورش محــر ــرورش احــد از ورثــه حســین پ خریــداری از فاطمــه پ
لــذا بــه منظــور اطــاع عمــوم مراتــب در دو نوبــت بــه فاصلــه 15 روز آگهــی مــی شــود 
در صورتــی کــه اشــخاص نســبت بــه صــدور ســند مالکیــت متقاضــی اعتراضــی داشــته 
باشــند مــی تواننــد از تاریــخ انتشــار اولیــن آگهــی بــه مــدت دو مــاه اعتــراض خــود را بــه 
ایــن اداره تســلیم و پــس از اخــذ رســید ظــرف مــدت یــک مــاه از تاریــخ تســلیم اعتــراض 
دادخواســت خــود را بــه مراجــع قضایــی تقدیــم نماینــد بدیهــی اســت در صــورت 
انقضــای مــدت مذکــور و عــدم وصــول اعتــراض طبــق مقــررات ســند مالکیــت صــادر 

خواهــد شــد.
تاریخ انتشار نوبت اول: چهارشنبه 1401/07/20
تاریخ انتشار نوبت دوم: شنبه 1401/08/7
ک شهرستان شاهرود سرپرست ثبت اسناد و املا

مفقودی
ســندکمپانی و شناســنامه مالکیت سواری کار نیسان پاترول 
دو درب بــه رنــگ مشــکی مــدل 1372 بــه شــماره انتظامــی 
92 م 571 ایــران46 بــه شــماره موتــور Z24003437Z بــه 
ــی  ــعید ضیائ ــه س ــق ب ــی PNK15Z108096 متعل ــماره شاس ش

دفــرازی مفقــود وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

مفقودی
ســند کمپانــی و شناســنامه مالکیــت پــژو 206 تیــپ 2 بــه رنــگ 
 397 ط   82 انتظامــی  شــماره  بــه   1390 مــدل  روغنــی  ســفید 
ایــران 66 بــه شــماره موتــور 14190006560 بــه شــماره شاســی 
زنــد  NAAP03ED3BJ501273 متعلــق بــه ســهیا حســینی فر

ــار ســاقط مــی باشــد. نیازعلــی مفقــود وازدرجــه اعتب

مفقودی
شناســنامه مالکیــت ســواری پرایــد تیــپ جــی ال ایکــس آی بــه 
رنــگ ســفید روغنــی مــدل 1388 بــه شــماره انتظامــی 448 و 
26-ایــران46 بــه شــماره موتــور 2674490 به شــماره شاســی 
S1412287873599  متعلــق بــه خانــم نرجــس جیانــی واقعــه 

دشــتی مفقــود وازدرجــه اعتبــار ســاقط مــی باشــد.

روزنامه روزگار را
در شبکه های اجتماعی 
دنبال و حمایت نمایید
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مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای استان همدان عنوان کرد؛

لزوم پایبندی به کیفیت آموزش های مهارتی

برگزاری جلسه هم اندیشی با گروه های جهادی در بنیاد مسکن استان کردستان
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گاز استان اردبیل: مدیر عامل شرکت 

 بیش از 126 میلیون متر مکعب گاز به جایگاه های سوخت CNG تحویل داده شد
اردبیل / گروه استان ها: مدیرعامل شرکت گاز استان 
اردبیــل از تحویل بیــش از ۱۲6 میلیون متر مکعب 
گاز طبیعی به جایگاههای ســوخت CNG استان در 
شــش ماهه نخســت ســالجاری خبر داد.میر سعید 
ســید متین مدیر عامل این شــرکت با اشاره به اینکه 
جایگزینی  گاز طبیعی با ســوخت های فســیلی علی 
الخصوص در صنعت حمل و نقل یکی از راهکارهای 
برون رفت از بحران های زیست محیطی در شهرهای 
پرجمعیت می باشــد ؛ توضیح داد: اتومبیل ها منبع 
اصلی آلودگی در شهرهای پرجمعیت هستند و سهم 
بخش حمل و نقل در انتشــار آلاینده ها در شــهرها 
حدود 7۰ درصد هست که این سهم نیز عمدتاً ناشی 
از مصرف سوخت های فسیلی می باشد.وی در ادامه 
جایگزینی گاز طبیعی در استان را یکی از رویکردهای 
صنعــت گاز عنوان نموده و می افزاید: رویکرد دولت 
در جایگزینی گاز طبیعی به جای سوختهای فسیلی 
در صنعت حمل و نقل قطعاً علاوه بر کاهش آلودگی 
های زیست محیطی فواید متعددی را برای کشور به 
همراه داشته است که کاهش واردات بنزین، کاهش 
هزینــه های دولــت در بخش حمل و نقل و ... نمونه 

ای از این فواید این طرح می باشد.مدیر عامل شرکت 
گاز استان اردبیل در بخش دیگری از سخنان خود ، 
توزیع ۱۲6 میلیون و ۵۴۹ هزار متر مکعب گاز طبیعی 
به جایگاههای CNG اســتان را گام مهّمی در تحقق 
اهداف زیست محیطی برشمرد و گفت: از این میزان 

گاز تحویلی، بیش از ۱۱۴ میلیون متر مکعب مربوط 
به جایگاههای داخل شهری و بیش از ۱۲میلیون متر 
مکعب مربوط به جایگاههای بین راهی می باشد که 
نسبت به شش ماهه نخست سال گذشته به میزان ۴ 
درصد افزایش داشته است.سید متین در پایان توسعه 

کمی و کیفی جایگاههای سوخت گاز طبیعی را یکی  
از اهــداف اســتراتژیک صنعت گاز در بخش حمل و 
نقل دانســته و ادامه داد: در حال حاضر 7۰ جایگاه 
CNG در اســتان در امر توزیع گاز فعالیت دارند که 
از این تعداد ۲۴ جایگاه دو منظوره و ۴6 جایگاه تک 

منظوره هستند.

کارت سوخت روستائیان فاقد گاز استان اردبیل 
شارژ شد

 سید حجت مدنی گفت: با توجه به فرا رسیدن فصول 
سرد سال و برودت محسوس هوا بخصوص در نواحی 
مرکزی و جنوبی اســتان، خانوار های روســتایی فاقد 
گاز لوله کشــی می توانند ســهمیه نفت سفید اعلام 
شــده را با در دســت داشــتن کارت بانکی و با مراجعه 
به فروشندگی ها دریافت کنند.مدیرعامل شرکت ملی 
پخــش فرآورده های نفتی اردبیل ادامه داد: ســهمیه 
مذکور برای خانوار های یک تا چهار نفر به میزان 8۰۰ 
لیتر و برای خانوار های پنج نفر به بالا به مقدار یکهزار 
لیتر اســت که در کارت بانکی سرپرستان خانوار های 

روستایی شارژ شده است. 

كوتاه از استان ها

كوتاه از استان ها

مدیر کل بنیاد شهید استان خراسان رضوی:

دانشجویان، زندگی شهدای 
 دانشجو را سرمشق خود 

قرار دهند
مشهد / محمدرضا رحمتی

مدیرکل بنیاد شــهید و امور ایثارگران خراسان 
رضوی گفت: دانشــجو یک نیروی انسانی فعال 
است که باید زندگی شهیدان دانشجو را سرمشق 
خود قرار دهد.حجت الاسلام مهدی حسن زاده 
در دیدار با دانشجویان دانشگاه شهید مطهری 
که در سالن جلسات بنیاد خراسان رضوی برگزار 
شــد، ضمن ادای احترام به مقام شــهدا گفت: 
دانشجو، یک قشر فعال و پویای جامعه است، که 
در طول تاریخ نشان داده، این قشر می تواند اثرات 
مســتقیمی بر تولیدات، اختراعات و پیشرفت 
کشور داشته باشد.مدیر کل بنیاد شهید و امور 
ایثارگران خراســان رضوی افزود: امروز بیش از 
هــر زمان دیگر به تربیت نیروی انســانی برای 
آینده ایران اســلامی احساس می شود، نیرویی 
که دغدغه ایثار و شــهادت را داشــته باشد.وی 
افزود: دیدار دانشجویان با خانواده شهید، باعث 
شــناخت سبک زندگی و آرمان شهدا می شود 
که این مقوله سرمایه گذاری برای آینده است.

حجت الاســلام حسن زاده با بیان اینکه دانشجو 
یک نیروی قوی و فعال است، تاکید کرد: شهدای 
دانشــجو، بهترین الگوی اخلاقی و علمی برای 
دانشجویان هستند و باید از تمامی ظرفیت های 
ایران اسلامی برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت 
در جامعــه بــه ویژه جوانان بهره برد.وی با بیان 
اینکــه باید در هر دوره ای تاریخ  مجددا  روایت 
شــود، از مسئولان فرودگاه شهید هاشمی نژاد 
مشهد خواست تا تصویر و زندگی نامه این شهید 
جوانمــرد را برای آشــنایی آحــاد مردم بویژه 
جوانان در ســالن فــرودگاه نصب کنند.گفتنی 
است؛ سند هویت انقلابی مردم خراسان رضوی، 
پرونده ۱7 هزار و 3۵7 شهید، ۵۱ هزار و ۴۰۰ 
جانباز و سه هزار و 3۹6 آزاده است که به نظام 
مقدس جمهوری اسلامی ایران عزت بخشیدند.

طی 6 ماهه نخست سال جاری محقق شد؛

پرداخت بیش از 5217 میلیارد 
ریال تسهیلات توسط بانک 

توسعه تعاون استان البرز
البرز / مهدی فلاح رفیع   

طــی 6 ماهه نخســت ســال جــاری بیش از 
۵۲۱7 میلیارد ریال تسهیلات در قالب ۱۵6۹ 
فقــره پرونــده اعتباری به بخشــهای مختلف 
اقتصــادی اســتان شــامل صنعــت و معدن، 
کشــاورزی،بازرگانی خدمات، اشــتغالزایی و 
حمایتی پرداخت گردیده اســت..غیاثی مدیر 
شعب استان با عنوان کردن این مطلب تصریح 
کرد: حمایت از بخش صنعت و تولید اســتان 
البــرز که یکی از قطبهــای صنعتی و تولیدی 
کشور میباشد از اهمیت بسزایی در سیاستهای 
تدوین شده بانک توسعه تعاون برخوردار است 
و ما از هیچ حمایتی در این زمینه دریغ ننموده 
و همــواره در کنار تولیدکنندگان حضور داریم 
ولی نیازمند حمایت و تعامل جدی صنعتگران، 
تولیدکنندگان و صاحبان ســرمایه میباشیم تا 
بــا تقویت و رفع معضــل کمبود منابع مالی با 
تمــام توان به وظایف خود عمل نماییم.غیاثی 
حمایت از بخش تعاون و تولید را جزء لاینفک 
در تصمیم گیری و سیاســتگذاری های بانک 
دانســت و اظهار داشــت: کلیه بخشــنامه ها و 
سیاستهای ابلاغی مدیران ارشد بانک و استان 
برپایه حمایت از تولید و اشتغال با اولویت بخش 
تعاون در راستای افزایش سطح تولید و اشتغال 
استان بنا شده ولی این حمایتها نیازمند تامین 
نقدینگی و منابع مالی میباشــد که نیاز اســت 
بــا تعامل و همکاری دو طرفه، فیمابین بانک و 
صاحبان سرمایه و شرکتهای تولیدی همچون 
ســنوات قبل با تمام قدرت در مسیر حمایت از 

تولید و اشتغال استان گام برداریم.

؛  در راستای زیباسازی محیط شهری بوشهر

درختان بلوارهای فضای شهری 
بوشهر نور پردازی شدند

بوشــهر / گروه استان ها: درراستای زیباسازی 
محیط شهری، نخل های حدفاصل میدان های 
معراج و انتظام بوشهر نورپردازی شدند. مسعود 
غلامزاده فرد معاون خدمات شهری شهرداری 
بندر بوشــهر  در تشــریح این خبر اظهار کرد: 
خیابــان یاد شــده یکــی از خیابان های مهم و 
معبر ورودی مســافران فرودگاه بوشــهر است 
که زیباســازی آن برای مدیریت شــهری حائز 
اهمیــت ویژِه ای اســت.وی بیــان کرد: از آنجا 
که نخل اصلی ترین محصول حوزه کشــاورزی 
استان بوشهر است از جنبه گردشگری نیز برای 
گردشــگران زیبایی و جلوه خاص خود را دارد.

غلامــزاده فرد ادامه داد: پــروژه نورپردازی در 
دســتور کار شهرداری بوشــهر قرار دارد که به 
تناســب اولویت در نقاط مختلف شــهر بوشهر 

اجرایی خواهد شد.

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان: 

 نقش نیروی انتظامی 
 در پایداری و استمرار جریان گاز 

بی بدیل است 
اصفهان / گروه استان ها: در نشستی که به میزبانی 
نیروی انتظامی اســتان برگزار شــد ابوالقاســم 
عســکری مدیرعامل این شــرکت، با اشــاره به 
بیانــات مقــام معظم رهبری مبنی بر اینکه بدون 
امنیت پیشــرفت در هیچ عرصه ای امکان پذیر 
نیســت، گفت: فعالیت در عرصه خدمات رسانی، 
با ســختی ها و مشکلاتی همراه است که با تلاش 
می توان این مشکلات را حل کرد اما بدون امنیت 
که توســط نیروی هــای نظامی وانتظامی تامین 
می شــود هیچ گونه فعالیتی در این عرصه امکان 
پذیر نیســت.وی ضمن تشکر از همکاری نیروی 
انتظامی و صیانت از تاسیسات گازرسانی به منظور 
اســتمرار و پایداری جریان گاز را با بهره گیری از 
ظرفیت و پتانســیل هــای بالای نیروی انتظامی 
بســیارمهم دانست.مدیرعامل شرکت گاز استان 
اصفهان، اظهار داشت: درحال حاضر بیش از ۴۰ 
هزار کیلومتر شبکه و انشعاب گاز، بیش از 3هزار 
ایســتگاه گاز رســانی برای بهره مندی ۱7هزار و 
۵۰۰ واحد صنعتی و کشــاورزی و یک میلیون و 
۹8۰ هزار مشــترک شــهری و روستایی، تنها در 
این استان اجرایی شده است یکی از خدمات مهم 
نظامی اســلامی می باشــد.وی با اشاره به اینکه 
نقش نیروی انتظامی در حوزه استراتژیک پدافند 
غیر عامل بســیار موثر است، اظهار داشت: امروز 
به برکت حضور شــبانه روزی و مقتدرانه نیروی 
انتظامی در کنار ســایر قوای مســلح کشورمان، 
ایران از امن ترین کشورهای منطقه است.درادامه 
سردار میرحیدری فرمانده نیروی انتظامی استان 
نیز ضمن خوشامدگویی و ابراز خرسندی از حضور 
مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان و همچنین 
تشــکر از خدمات وســیع و مطلوب گازرسانی در 
ســطح استان، آمادگی خود را در زمینه همکاری 
و مرتفع نمودن درخواست های این شرکت بویژه 
در زمینــه حفاظــت و تامین امنیت تاسیســات 

گازرسانی و موارد مرتبط دیگر اعلام کرد.

مدیر صندوق کارآفرینی امید استان گلستان:

 » کسب و کارهاي »بازار محور
حمایت مي شوند 

گلســتان / گروه اســتان ها: بیش از ۱۰۰ درصد 
مطالبــات صندوق کارآفرینــی امید با همکاری 
مردم وصول شــد.مدیر صندوق کارآفرینی امید 
اســتان گلستان یکی از استراتژی های اصلی این 
صندوق را حمایت از کسب و کارهای »بازارمحور« 
متناســب با ظرفیت های هر منطقه اعلام کرد و 
گفت: هم اکنون بیش از یک میلیون قطعه روسری 
ابریشمی در استان گلستان تولید و صادر می شود. 
حســن پهلوری مدیر صنــدوق کارآفرینی امید 
استان گلستان اظهار داشت: صندوق کارآفرینی 
امید در سال گذشته یکسری برنامه های حمایت 
از کسب و کارهای بازارمحور را آغاز کرد که امسال 
نیز ادامه دارد زنجیره تولید روسری ابریشمی در 
استان درحال شکل گیری است و برنامه داریم تا 
گلستان به عنوان یکی از قطب های تولید روسری 
در کشــور مطرح  شــود. وي با اشــاره به اینکه در 
شهرستان گنبدکاووس 8 واحد تولید روسري در 
زیــر مجموعه صندوق  فعالیت مي کنند، تصریح 
کــرد: در حال حاضــر بیش از یک میلیون قطعه 
روسري ابریشمي در این کارگاه ها تولید مي شود 
که به کشــورهاي همســایه در آســیاي میانه و 
استان هاي فارس، اصفهان، کهکیلویه و بویراحمد 
و استان هاي عشایرنشین صادرات انجام مي شود. 
صندوق کارآفریني تا ۱۰۰ میلیون تومان در بخش 
کارآفریني تسهیلات قرض الحسنه مي دهد.مدیر 
صنــدوق کارآفریني امید گلســتان با بیان اینکه 
در ســه حوزه به متقاضیان تســهیلات پرداخت 
مي شود، گفت: در بخش مشاغل خانگي تا سقف 
۱۰ میلیــون تومــان، بخــش خویش فرمایي یا 
خوداشتغالي تا سقف 3۰ میلیون تومان و در بخش 
کارفرمایــي و کارآفریني تا ســقف ۱۰۰ میلیون 
تومان تسهیلات قرض الحسنه پرداخت مي شود. 
پهلوري افزود: تسهیلات در بخش مشاغل خانگي 
به صورت ســه ساله پرداخت مي شود و در بخش 
خویش فرمایي یا خوداشــتغالي این تسهیلات به 
صورت ۴ ســاله و  ۵ ســاله پرداخت خواهد شــد، 
تســهیلات صندوق براي طرح هاي روستایي در 
حوزه خوداشتغالي؛ به مدت سه الي 6 ماه تنفس 
براي کارآفرینان درنظر گرفته شــده اســت. وي 
با اشــاره به اینکه منابع صندوق محدود و تعداد 
متقاضیان تسهیلات فراوان است، ابراز کرد: دولت 
پیگیري هاي خوبي انجام داد لایحه برداشت ۱.۵ 
میلیارد دلار از صندوق توســعه ملي براي کسب 
و کارهاي روستایي و عشایري در مجلس مصوب 
شــده و اکنون آئین نامه هــاي آن در حال آماده 
شدن است.بیش از ۱۰۰ درصد مطالبات صندوق 
کارآفریني امید با همکاري مردم وصول شد مدیر 
صندوق کارآفریني امید گلستان گفت: در ماه هاي 
آینــده بــا تزریق اعتبارات جدید در صندوق که از 
محلهاي بودجه سال ۱3۹6 و هدفمندي یارانه ها در 
نظر گرفته شده  توان صندوق را تا دو برابر افزایش 
مي دهــد. پهلوري بیان کرد: تامین اعتبار صندوق 
از محل برگشــت اقســاط و وصول مطالبات است 
متقاضیاني که در ســال هاي گذشته تسهیلات از 
صندوق گرفتند و اقساط  آن را پرداخت مي کنند .

استانها 6

مدیر عامل شرکت داروسازی ثامن خبر داد؛

افزایش 25 درصدی تولید سرم در داروسازی ثامن
مشهد/ سمیرا رحمتی

مدیر عامل شــرکت داروســازی ثامن از افزایش ۲۵ درصدی ظرفیت 
تولید انواع سرم در این شرکت خبر داد و تاکید کرد: با توجه به افرایش 
7۵ درصدی مصرف این محلول تزریقی در کشور، باید همه دستگاه های 
مسئول برای کاهش کمبود ایجاد شده تلاش کنند.مجید طبسی اظهار 
کرد: در حال حاضر این شرکت طبق استانداردهای موجود، روزانه بیش 
از ۱۰۰ هزار عدد انواع سرم تولید می کند که میزان قابل توجهی است و 
در شرایط معمول پاسخگوی نیاز بازار هدف بوده است. طبسی افزود: اما 
در شرایط کنونی و بنا بر آمار رسمی با توجه به شیوع آنفلوآنزا، مصرف 
ســرم در کشــور 7۵ درصد افزایش یافته اســت. وی با اشاره به برنامه  

داروســازی ثامن برای کمک به کاهش کمبود ســرم در کشور تصریح 
کرد: در داروســازی ثامن با افزایش شیفت های کاری، ایجاد خط های 
تولید جدید و تغییر کاربری برخی دستگاه های موجود، ظرفیت تولید 
سرم های بطری و کیسه ای در حجم های ۵۰۰ و ۱۰۰۰ سی.سی را تا 
۲۵ درصد افزایش داده ایم و روزانه ۱۲۵ هزار سرم را وارد بازار دارویی 
کشور می کنیم. مدیرعامل شرکت داروسازی ثامن در خصوص نحوه 
توزیع ســرم های تولیدی این شرکت نیز گفت: این محصولات توسط 
شــرکت های پخش سراســری دارای مجوز وزارت بهداشــت و تحت 
نظارت این وزارتخانه در سراســر کشــور توزیع می شود و شرکت ثامن 

مسئولیت و دخالتی در نحوه توزیع آن ندارد.

خبر ویژه

سمنان / گروه استان ها: معاون برنامه ریزی و مهندسی شرکت توزیع برق استان 
ســمنان گفت: برای تغذیه برق متقاضیان جدید، عملیات توســعه ۱۰۰ اســتگاه 
هوایی و یک دســتگاه پســت زمینی توزیع برق از آغاز امســال تا به حال به اجرا 
درآمده اســت.رضا علی اصغری با بیان این که طرح توســعه ۴3 هزار و 3۰۰ متر 
شبکه فشارمتوسط هوایی و زمینی در سطح استان به اجرا درآمده افزود: اصلاح 
۲۲ هزار و 7۰۰ متر خط ۲۰ کیلوولت، به منظور پایداری خطوط برق رسانی، از 
طریق واحدهای اجرایی این شــرکت به انجام رســیده است.وی یادآور شد: طرح 
احداث 3۲ هزار متر شبکه فشارضعیف هوایی و دو کیلومتر زمینی به همراه بهینه 

سازی ۲۵۲ هزار متر شبکه فشارضعیف هوایی و زمینی، از دیگر اقدامات به عمل 
آمده از آغاز امســال تا به حال اســت.وی اضافه کرد: طرح اصلاح و ســرویس ۱8۲ 
دســتگاه پســت هوایی و چهار ایستگاه زمینی، از طریق مدیریت های توزیع برق 
و در نقاط مختلف اســتان عملیاتی شــده اســت.علی اصغری با اشاره به این که از 
شــروع ســال جاری تاکنون، چهار هزار و ۱۵6 اشتراک جدید به شمار مشترکان 
اســتان اضافه شــده تصریح کرد: هم اینک شرکت توزیع برق استان به ۴۰6 هزار 
و ۹۹ مشترک برق خدمات ارائه می نماید.وی اظهار کرد: برای اجرای طرح های 
توسعه و احداث مورد اشاره، مبلغ ۵3۲ میلیارد ریال سرمایه گذاری شده است.

ح کرد؛ معاون برنامه ریزی شرکت توزیع برق استان سمنان مطر

ح احداث و اصلاح 287 ایستگاه توزیع برق  اجرای طر

ح شد؛  در نوزدهمین جلسه کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی اصفهان مطر

لزوم بازنگری در اصلاحیه دوم دستورالعمل تعیین صادرات فرآورده های نفتی
اصفهان / گروه اســتان ها: اکبر لباف نایب رئیس کمیســیون 
انرژی، صنایع پالایشی و پتروشیمی اتاق بازرگانی اصفهان در 
نوزدهمین جلسه کمیسیون انرژی، صنایع پالایشی و پتروشیمی 
اتاق بازرگانی اصفهان اظهار داشــت: شــورای گفت وگوی ملی 
مصوبات خوبی در حوزه فرآورده های نفتی داشــته  اما به نظر 
می رسد وزارت نفت در دستورالعمل جدید توجهی به مصوبات 
شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی نداشته یا زمان کافی 
برای بررســی این موارد در نظر گرفته نشــده است.وی با تأکید 
بر پیگیری این مشکلات و نقایص از سوی شورای گفت وگوی 
ملــی و دفــاع از حقوق صنعت افزود: از فعالان اقتصادی انتظار 
پیگیری مستمر این موضوعات را داریم و ما نیز در اتاق بازرگانی 
در کنار آنها هستیم تا این مشکلات به روش منطقی رفع شود 
و در نهایت اقتصاد کشور روی ریل پیشرفت قرار گیرد.احسان 
شعاعی دبیر کمیسیون انرژی، صنایع پالایشی و پتروشیمی اتاق 
بازرگانی اصفهان نیز ضمن تشریح این اصلاحیه اظهار داشت: 
به نظر می رســد بهتر است نماینده ای از بخش خصوصی بدون 
حق رأی از ســوی اداره کل اســتاندارد به عنوان دبیر کارگروه 

اســتانی به جلســات تعیین ماهیت فرآورده های نفتی دعوت 
شــود تا درخواســت ها و منافع بخش خصوصی نیز در تدوین یا 
اصلاح دســتورالعمل ها مورد توجه قرار گیرد.وی افزود: فعالان 
حوزه نفت و پتروشــیمی نمی خواهند خلاف قانون عمل کنند 
امــا متأســفانه قانون به نحوی با آنهــا برخورد می کند که قادر 
به تولید نیســتند. از طرف دیگر شــرکت های کاملًا خصوصی 
وضعیت بدتری دارند، چون ســرمایه شــخصی که در این حوزه 
سرمایه گذاری کرده اند در حال از بین رفتن است.رضا دولتشاهی 
معاون ارزیابی انطباق اداره کل اســتاندارد استان اصفهان نیز با 
بیان اینکه دســتورالعمل جدید کمی ســختگیرانه شده اما به 
سوی شفافیت بیشتر رفته است، گفت: افزایش کدهای عمومی، 
تغییرات اساســی در فرآیند کدگذاری و ایجاد ســامانه برای 
تشــخیص ماهیت توســط وزارت نفت موید این امر است.وی با 
اشــاره به انعکاس مشــکلات این دستورالعمل به سازمان ملی 
اســتاندارد افزود: برخی مواد دستورالعمل جدید قابل ویرایش 
است؛ بنابراین از اتاق بازرگانی اصفهان و انجمن تولیدکنندگان 
و صادرکنندگان حلال و مشتقات نفتی، شیمیایی و پتروشیمی 

استان اصفهان درخواست داریم سایر نکات موردنظر خود را به 
ما برای انعکاس به سازمان ملی استاندارد منتقل کنند. لیست 
نهایی مواد مورد نظر کارگروه مرکزی نیز تا دو هفته آینده نهایی 
و اعلام می شــود.همچنین علیرضا اردستانی معاون فنی اداره 
کل گمرک استان اصفهان گفت: با برگزاری جلسات تخصصی 
متعــدد، ابهامــات و نظرات ادارات مرتبط در اســتان و بخش 
خصوصی به مرکز منعکس شد؛ اما متأسفانه تنها بخش کوچکی 
از نظرات در دستورالعمل جدید در نظر گرفته شده است. ما نیز 
در خصوص اصلاحیه دوم دســتورالعمل مذکور ابهاماتی داریم 
که برای رفع آنها مکاتباتی با مسئولان انجام داده ایم.وی با بیان 
اینکه دستورالعمل جدید سخت گیرانه شده اما برای کسانی که 
کار خود را درست انجام می دادند مشکلی ایجاد نمی کند، اضافه 
کرد: با اینکه آینده این دستورالعمل خوب است، اما سختگیرانه 
بودن آن باعث شده تعداد صادر کنندگان انگشت شمار شود. به 
این دلیل که کوچک ترین مغایرات ها قاچاق محسوب می شود، از 
صادرکنندگان خواسته ایم دستورالعمل را به طور کامل بخوانند 

و کالای خود را با آگاهی کامل اظهار کنند.

بوشهر / گروه استان ها: به  منظور بررسی آخرین وضعیت پروژه های طرح اقدام ملی مسکن در استان جلسه 
شــورای تامین مســکن به ریاســت معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار بوشهر برگزار شد. جلسه شورای 
تامین مســکن اســتان به ریاســت معاون هماهنگی امور عمرانی اســتانداری، و با حضور مدیرکل و معاون 
بازآفرینی شهری ومسکن راه و شهرسازی و سایر اعضای این شورا در محل سالن جلسات استانداری برگزار 
و آخرین وضعیت اقدامات انجام شــده در طرح اقدام ملی مســکن در اســتان مورد بحث بررسی قرار گرفت. 
محمد هادی رستیمان معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری بوشهر در این جلسه با اشاره به طرح ملی 

مسکن، آموزش کامل متقاضیان در جهت آشنایی کامل با ضوابط این طرح را لازم دانست.وی با تاکید بر 
اینکه احداث تمامی مســاکن این طرح باید بر مبنای اســتاندارهای لازم باشــد، ارائه خدمات همه جانبه ی 
تمامی ادارات خدمات رســان در محل را خواســتار شــد.وی درخصوص کم کاری برخی مدیران گفت: این 
عدم ناهماهنگی بین مســئولان ســبب ناراحتی مردم می شــود زیرا گزارشات کلی بکار مردم نمی آید وآنها 
منتظرنتیجه نهایی هستند ومدیرانی کم کاری وبی توجهی نمایند توبیخ خواهند شد.رستمیان در پایان 
ایجاد نشاط و امید حاصل از اجرای طرح ملی مسکن را در گرو وحدت مسئولین در ارائه خدمات دانست.

به منظور بررسی آخرین وضعیت پروژه های مسکن استان بوشهر انجام شد؛

برگزاری جلسه شورای تامین مسکن استان بوشهر
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یادداشت

« از ماجرای 52 سال دست اندازی به  حریم پایتخت  گار گزارش »روز

تهران، شهر بدون حریم
مردادماه سال گذشته بود که علیرضا 
زاکانــی به عنوان شــهردار تهران در 
صحن شورای شــهر پایتخت حضور 
پیــدا کرد و به تشــریح اهم برنامه ها 
و اهداف مدیریت شــهری پرداخت. از 
جملــه این موارد، »حفاظت و صیانت 
از حریــم شــهری پایتخــت« بود.
دســت اندازی های پــی در پی تحت 
عناوین مختلف طی سال های گذشته 
سبب شده که حریم شهر تهران رفته 
رفتــه کوچک و کوچک تر شــود. در 
کنــار این موضوع، عدم وجود متولی 
مشــخص در حوزه حریم، مدیریت و 
نظــارت بر حریم پایتخت را با چالش 
جــدی و موازی کاری دســتگاه های 
مختلــف از جمله شــهرداری تهران 
با شــهرداری های شهرهای هم جوار 

مواجه ساخته است.

تداخلات دستگاه ها در حوزه 
حریم از نگاه شهردار تهران

شهردار تهران در اولین نشست خبری 
خود و در پاســخ به ســوالی پیرامون 
حریم تهران به همین موضوع اشــاره 
کــرد و صیانــت از حریم شــهر را بر 
اســاس قانــون بر عهده شــهرداری 
دانســت و گفت: گاهــی تداخلاتی با 
شهرســتان های پیرامونی تهران رخ 
می دهــد که باعث می شــود موضوع 
 حریــم گم شــود و تضییــع عمومی 

صورت گیرد.

 از بین رفتن دوم سوم 
از حریم تهران

ســال ۱37۴ بــرای تهــران ۱3۲7 
کیلومتــر حریــم تعیین شــد اما در 
حال حاضر حدود دو ســوم آن از بین 
رفته اســت. وضعیت حریم پایتخت 
به قدری نگران کننده است که چندی 
پیش مدیرکل حریم شــهر تهران به 
ارائــه گزارشــی از وضعیــت حریم 
شــهر تهران پرداخت و با بیان اینکه 
امروز شــهر تهران دیگر حریم ندارد، 
گفت: بــا توجه به ایجاد دهیاری ها و 
شــهرداری های متعدد، شهرک های 
صنعتی و بخشــداری ها، حریم شهر 
تهران نسبت به محدوده قانونی شهر، 
کاهش پیدا کرده و این موضوع بسیار 

نگران کننده است.

نتیجه 52 سال دست اندازی 
مستمر به حریم تهران

اهمیت موضوع حریم به حدی اســت 
که در نشســت شورای حفظ حقوق 
بیت المــال در اراضی ملــی و منابع 
طبیعی دادگســتری اســتان تهران 
به عنوان یکی از دســتور کارها مطرح 
شد. حمیدرضا صارمی در این نشست 
با بیان اینکه تهران اساساً دیگر حریم 
نــدارد، گفت: حریم شــهر تهران در 
۵۲ ســال گذشته به طور مداوم دچار 
دســت اندازی و خدشه شده است.در 
این میان، منطقه ۱8 شــهر تهران از 
جمله مناطقی اســت که در خصوص 
موضــوع حریم با چالش های جدی و 
اساسی سر و کار دارد. این منطقه که 
یکی از مناطق شــهری جنوب غربی 
تهران محســوب می شــود، از شمال 
بــه بزرگــراه فتح و ۴۵ متری زرند، از 
شــرق به بزرگراه آیت ا... سعیدی، از 
غرب به بزرگراه آزادگان و شهرستان 
قدس و شــهریار، از جنوب به بزرگراه 
آیــت ا... ســعیدی و بزرگراه آزادگان 
همجوار با شهرســتان اسلامشــهر و 

شهر چهاردانگه است.

 منطقه 18
نقطه صفر مرزی حریم تهران

محمدجواد خسروی، شهردار منطقه 
۱8 با بیان اینکه حریم شهر تهران در 
منطقــه ۱8 بالغ بر ۵۰ کیلومتر مربع 
اســت که گنجی بــرای منطقه ۱8 و 
شــهر تهران محسوب می شود، گفت: 
از مجموع 88 کیلومتر مربع مساحت 
منطقــه ۱8 بالغ بر ۵۰ کیلومتر مربع 
آن حریم اســت.وی با اشاره به اینکه 
در ســنوات گذشته متولی حریم شهر 
تهران مشــخص بوده و شــهر تهران 
متولــی حریم بــوده اســت، گفت: 
مســاحت منطقه ۱8 در دهه گذشته 
بالغ بر 3۵۰ کیلومتر مربع بوده است؛ 
در حالی که مســاحت شهر تهران در 
حال حاضر 7۰۰ کیلومتر مربع اســت 
و بــه مــرور زمان شــهرهایی مانند 
شــهر قدس، چهاردانگــه، احمدآباد 
مســتوفی و بخشــی از اسلامشهر از 
شــهر تهران جدا شــدند و شهرهای 
دیگــری شــکل گرفــت.وی عنوان 

کرد: یکی از مشــکلات اساســی در 
خصــوص موضوع حریــم تهران این 
است که ســند راهبردی حریم شهر 
تهران به شــهرداری تهران ابلاغ شد 
اما به شــهرهای اقماری اطراف تهران 
ابلاغ نشــده و معتقدیم متولی حریم، 

شهرداری تهران است.

 نتیجه مدیریت چندگانه 
در حوزه حریم

خسروی با اشاره به چالش های موجود 
در خصوص موضوع حریم با شهرهای 
اطراف، اذعان کرد: نگاه ملی داشــته 
باشــیم باید نسبت به این موضوع که 
حریم شهر تهران حفظ شود، تمکین 
کرد؛ چرا که مســتندات و عکس های 
هوایــی نشــان می دهــد زمانی که 
شــهرداری متولی حریم شهر تهران 
بوده چه وضعیتی وجود داشته و در این 
هفت هشت سال اخیر که حریم دچار 
مدیریت چندگانه شــده چه وضعیتی 
را شــاهد هســتیم.وی با تاکید بر این 
گزاره که توســعه آتی شهرها در دنیا 
از حریم اســت، گفت: متأسفانه حریم 

تهران مورد تجاوز قرار گرفته است؛ به 
عبارت دیگر به جای اینکه حریم تهران 
گســترش پیدا کند، شهرهای اطراف 
حریم تهران را مورد تجاوز قرار دادند 
و حریم تهران را محدود می کنند و این 
یک فاجعه را در چند سال آینده رقم 
خواهد زد.وی افزود: در چهار پنج ماه 
اخیر و در خصوص جلوگیری از تجاوز 
به حریم، با جدیت پای کار هستیم و 
اشــخاصی را که در چند سال اخیر به 
حریــم تجاوز کرده اند، مورد پیگیری 
قرار دادیم و با احکامی که صادر شده 
در حــال تخریــب ویلاهای غیرمجاز 
هســتیم. شــهردار منطقه ۱8 با بیان 
اینکه موضوع حریم یک موضوع ملی 
است و نباید به آن نگاه بخشی داشت، 
عنوان کرد: بر همین اســاس اگر این 
موضوع تعیین تکلیف شــود خیلی از 
مشکلات و مســائل حل خواهد شد. 
وی از جمله وظایف اساسی شهرداری 
تهران را جلوگیری از ســاخت و ســاز 
غیرمجــاز در حریم ذکر کرد و گفت: 
مدیریت شهری بر اساس وظیفه ذاتی 
خــود اقــدام و ورود می کند؛ اما باید 
توجه داشــت که حفاظــت از حریم 
شهر تهران یک کار جمعی است و در 
مجموع وضعیت خوبی در حریم تهران 
نداریم. خســروی بــا بیان اینکه یکی 
از آســیب های موجود در هر بخشــی 
مدیریت های چندگانه اســت، اظهار 
کــرد: زمانی که یــک تصمیم اتخاذ 
می شــود، بایــد متولــی آن تصمیم 
مشخص باشد کیست. در حال حاضر 
در خصــوص حریم ما مســیر خود را 
می رویم و دوســتان نیز مسیر خود را 
می رونــد. اگر اداره کل حریم شــکل 
گیرد و قرار باشــد با همین سیاســت 
جلــو برویم قطعاً چندگانگی مدیریت 
تشــدید خواهد شد و به همین دلیل 
خیلی مهم اســت که متولی حراست 
از حریم شــهر تهران مشخص باشد.
شــهردار منطقــه ۱8 با بیــان اینکه 
متأســفانه در موضوع حریم به توسعه 
آتی شــهر تهران توجهی نمی شــود، 
گفــت: متأســفانه نــگاه برخــی از 
دوســتان بخشی اســت و نتیجه نگاه 
بخشــی، همین فاجعه ای است که در 
حال حاضر در شهر تهران در حال رخ 

دادن است.

7جامعه
 الزام مجتمع ها 

کزعمومی به رعایت   و مرا
پیوست های انتظامی

نخستین بار در آذرماه سال ۱3۹۹ بود که سردار 
مهدی معصوم بیگی، رئیس پلیس پیشــگیری 
فراجا صحبــت از ضرورت اخذ تاییدیه انتظامی 
برای دریافت پایان کار ســاختمان ها را به میان 
آورد. او گفته بود که »ما موضوع پیوست انتظامی 
را دنبال می کنیم و در برنامه ششم توسعه نیز این 
الزام برای مجتمع های تجاری، اداری و مسکونی 
دیده شده است. ما مولفه های این پیوست را احصا 
کرده و به وزارت کشور دادیم که فرآیند آن در حال 
طی شدن است«.اشاره وی به برنامه ششم توسعه 
مربوط به بند پ از ماده ۱۰8 این قانون بود. ماده ای 
که در آن »به منظور ارتقای نظم و امنیت و توسعه 
پیشــگیری و مقابله با جرائم، کنترل مؤثر مرزها 
و همچنین کاهش تخلفات و حوادث رانندگی« 
اقداماتی را بر عهده دستگاه های مختلف قرار داده 
و در بند پ آن نیز آمده است: » کلیه شهرک ها و 
مجتمع های اداری، تجاری، مســکونی و صنعتی 
و همچنین مراکز عمومی مکلفند پیوســت های 
حفاظتــی ـ انتظامی لازم بــرای ارتقاء امنیت و 
ایمنی این اماکن و پیشــگیری از ســرقت را برابر 
اســتانداردهای اعلامی نیــروی انتظامی رعایت 
کنند«.برابر تبصره ذیل این بند نیز »ـ آیین نامه 
نحــوه اجرای این بند و اســتانداردهای اعلامی 
توســط وزارتخانه های کشور و راه و شهرسازی با 
همکاری نیروی انتظامی و شورای عالی استان ها 
تهیــه و به تصویــب هیأت وزیران می رســد«.

با گذشــت بیش از یک ســال و نیم از اظهارات 
رئیس پلیس پیشگیری فراجا درباره پیوست های 
انتظامی برای ســاخت و ساز، اما باز هم خبری از 
اجرای این طرح نشــد. همزمــان وقوع برخی از 
ســرقت ها از اماکن که پلیس یکی از دلایل آن را 
عــدم رعایت مولفه های امنیتی اعلام کرده بود، 
اهمیت این موضوع را بیشــتر از قبل آشکار کرد، 
ســرقت هایی که از جمله مهم ترین آنها می توان 
به سرقت صندوق های امانات شعبه دانشگاه بانک 
ملی اشاره کرد که در آن پلیس صراحتا اعلام کرد 
کــه برخی اصول امنیتی در این شــعبه از بانک 
رعایت نشــده است.در نیمه دوم خردادماه و پس 
از وقوع سرقت از بانک ملی بود که این بار سردار 
قاسم رضایی، جانشین رئیس پلیس کشور به این 
موضوع اشاره کرد و گفت که »در حوزه ساختمان 
نیز شهرداری ها باید مکلف شوند  پروانه ساخت 
بگیرند و پیوســت انتظامی و همچنین پایان کار 
داشته باشــند«.پس از آن معصوم بیگی، رئیس 
پلیس پیشــگیری فراجا آخرین وضعیت اجرای 
الزامات حفاظتی و انتظامی برای صدور پایان کار 
ساختمان ها را تشریح کرد و گفت: به زودی این 
طرح اجرایی خواهد شــد.او گفته بود:» برابر بند 
پ ماده ۱۰8 قانون ششــم توســعه یک ظرفیت 
خوبی برای ارتقا امنیت فضاها ایجاد شــده است. 
همچنین بنا شد تا برابر تبصره مذکور آیین نامه 
نحــوه اجرای این بند و اســتانداردهای اعلامی 
توســط وزارتخانه های کشور و راه و شهرسازی با 
همکاری نیروی انتظامی و شورای عالی استان ها 
تهیــه و به تصویب هیأت وزیران برســد که این 
آیین نامه در اواخر ســال ۱۴۰۰ به هیات دولت 
رفته و مصوب شد.کارگروه ها تدوین این الزامات 
در پلیس شــکل گرفته ، بعد از نهایی شــدن این 
الزامات هر مرجع صدور پروانه اعم شهرداری ها، 
وزارت مسکن و شهرسازی، شهرک های صنعتی؛ 
جهاد کشاورزی و ... باید پیوست های حفاظتی و 
انتظامی را رعایت کند «.حالا به نظر می رسد که 
بعد از گذشت پنج ماه، موضوع به ایستگاه پایانی 
خود رســیده. موضوعی که سردار معصوم بیگی، 
رئیس پلیس پیشــگیری فراجا خبر آن را اینطور 
اعلام کرده است:  »با تصویب آیین نامه اجرایی بند 
پ ماده ۱۰8 قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه 
کشور توسط هیئت وزیران، مراجع صدور مجوز 
مکلف به رعایت پیوست های حفاظتی و انتظامی 
تهیه شــده توسط انتظامی کشور شدند. تمامی 
شهرک ها و مجتمع های اداری، تجاری، مسکونی 
و صنعتی همچنین مراکز عمومی مکلف هستند 
پیوست های حفاظتی ـ انتظامی لازم برای ارتقاء 
امنیت این اماکن و پیشــگیری از ســرقت را برابر 
اســتانداردهای اعلامی انتظامی کشــور رعایت 
کنند و خوشبختانه با پیگیری های مجدانه پلیس 
پیشگیری و همراهی دستگاه های ذیربط، پس از 
برگزاری ۲7 جلســه در سطح کارشناسان و وزرا 
در نهایــت آیین نامه اجرایــی بند پ ماده ۱۰8 
قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه کشور توسط 
هیئت وزیران تصویب و توسط معاون اول رئیس 
جمهور به دستگاه های مجری و نهادهای نظارتی 

ابلاغ شد«.

تولید ماهانه 6 میلیون واحد سرُم 
تا پایان سال

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به آغاز 
فصل پاییز و شــیوع ویروس آنفولانزا در کشــور 
تأکید کرد: با دســتور ریاســت جمهور، کمبود 
دارو در کشور با تولید و توزیع آنتی بیوتیک ها و 
ســرُم تأمین خواهد شد.سیدصولت مرتضوی با 
بیان اینکه قرارگاه جهادی تولید دارو در کشور 
تشکیل شده است، گفت: تا پایان سال از تولید 
ماهانه سه میلیون واحد سرُم به نزدیک به شش 

میلیون خواهیم رسید.

خبر ویژه

یک کارشــناس سازمان هواشناسی گفت: امروز در 
مناطقی از اســتان های اردبیــل، گیلان، مازندران، 
گلســتان، آذربایجان شرقی و همچنین ارتفاعات و 
دامنه های جنوبی البرز در استان های زنجان، قزوین 
البرز تهران و شمال سمنان، خراسان شمالی و شمال 
خراســان رضوی بارش باران همراه با گاهی رعد و 
برق و وزش باد شدید پیش بینی کرد.کبری رفیعی  
افزود: روز یکشــنبه مجدد در مناطقی از اصفهان، 

شمال استان فارس، یزد و بخش هایی از سواحل خزر 
بارش های خفیف همراه با وزش باد رخ می دهد و روز 
سه شــنبه بارش ها علاوه بر این مناطق بخش هایی 
از دامنه های زاگرس مرکزی و شــمال شــرق کشور 
را در برمی گیرد.وی گفت: از لحاظ شــرایط دمایی 
نیز امروز بین چهار تا شــش درجه ســانتی گراد در 
نوار شــمالی کشور شــاهد کاهش دما خواهیم بود.

رفیعی گفت: با توجه به اینکه شرایط برای تشکیل 

توده گرد و خاک در کشور عراق فراهم است، انتقال 
این پدیده به اســتان های مرزی کشــور از جمله در 
غرب و جنوب غرب کشــور رخ می دهد.وی افزود: 
روز دوشــنبه سرعت باد در دامنه های جنوبی البرز، 
شــمال غرب، غرب، جنوب غرب و مرکز و روز ســه 
شــنبه علاوه بر این مناطق در شمال شرق و جنوب 
شــرق کشــور افزایش یافته و ســبب خیزش گرد و 

خاک در برخی از نقاط خواهد شد.

کشور کشور عراق به  ک از  گرد و خا انتقال توده 

اینفوگرافی 

ایرانی ها رتبه اول 
جراحی بینی در 

جهان را دارند 
بالاترین میزان عمل های 

جراحی پلاستیک به ترتیب 
شامل ایالات متحده آمریکا، 

برزیل، كره جنوبی و هند 
است و ایران در این آمار 

رتبه بیستم را به خود 
اختصاص داده است. با این 
وجود از نظر نوع جراحی، 
ایران رتبه اول در جراحی 

بینی را به خود اختصاص 
داده است.

منبع: همشهری آنلاین

کشور آنفلوانزای نوع A در  شیوع 
ویروس آنفلوانزا امسال از اولین ماه پاییز در کشور خودنمایی کرد و باعث شد تا 
زودتر از سال های گذشته، درگیر اپیدمی آنفلوانزا شویم.آن طور که از گزارش های 
وزارت بهداشــت برآورد می شــود، این ویروس در اغلب اســتان ها مشاهده شده 
اســت. اما، شــدت بیماری در برخی از مناطق کشــور، بیشتر نمایان است. وزیر 
بهداشــت نیز گفته که وارد اپیدمی آنفلوانزا شــده ایم.امیرحسین اورندی معاون 
درمان مجتمع بیمارســتانی امام خمینی، با اشــاره به اهمیت جداسازی بیماران 
مبتلا به آنفلوانزا در بخش ها، گفت: همچنین نیاز است برای تسریع فرآیند پاسخ 
دهی تست های PCR کووید ۱۹ و آنفلوانزا، برنامه ریزی کنیم. این موضوع برای 
مدیریت درمان بیماری آنفلوانزا در روزها و ماه های آتی که ممکن اســت شــاهد 
اوج گیری بیماری باشــیم، کمک مهمی اســت.آرش سیفی، رئیس بخش عفونی 
مجتمع بیمارســتانی امام خمینی هم گفت: از ابتدای مهر امســال به طور جدی 
به ویژه شــاهد گســترش آنفلوانزای نوع A در بین مراجعین مجتمع هســتیم. 
طبیعتاً موضوع واکسیناســیون کادر درمان، ایزولاســیون بیماران بستری مبتلا 
به آنفلوانزا و استعلاجی همکاران در صورت درگیری با این ویروس، از موضوعات 
مهم است.وی افزود: با توجه به نظر اعضای کمیته استعلاجی آنفلوانزا در صورت 
بروز علائم بیماری تا ســه روز بوده و در صورت مصرف داروی اســلتامیویر )تامی 
فلو( با ادامه علائم چنانچه تست PCR مثبت شود، تا پنج روز قابل تمدید است 
و در ســایر موارد با نظر پزشــک عفونی مجتمع تصمیم گیری می شود.همچنین 
در مورد ایزولاســیون بیماران بســتری مبتلا به آنفولانزا در موارد قطعی، بیمار 
باید حتماً در بخش ایزوله شــود و در موارد مشــکوک به آنفلوانزا، ضمن استفاده 
از ماســک و فاصله گذاری ایمن تا مشــخص شــدن نتیجه PCR صبر کرده ، به 
محض مثبت شدن تست، باید بیمار را ایزوله کرد.وی افزود: برخلاف کووید ۱۹ 
با توجه به دقت بالای تســت PCR در آنفلوانزا، منفی بودن نتیجه یعنی بیمار 
قطعاً به ویروس آنفلوانزا مبتلا نیســت. با توجه به اینکه ســرایت پذیری آنفلوانزا 
نســبت به کووید کمتر اســت، می توان با اســتراتژی های ذکر شده تا زمان آماده 

شدن جواب PCR صبر کرد.

نائب رئیس انجمن داروسازان اظهار کرد:

ح »دارو رسان«  اجرای طر
برای بیماران خاص

نائــب رئیس انجمن داروســازان از 
اجرای طرح »دارو رســان« در تهران 
بــرای بیماران خاص خبرداد و گفت: 
این طرح صرفاً برای گروه های خاصی 
از بیمــاران طراحی شــده تا به جای 
مراجعه شهروندان و شهرستانی ها به 
داروخانه هــای متعدد، دارو از طریق 
پست به درب منزل آنها ارسال شود. 
در حال حاضر این کار به صورت خیلی 
محدود در تهران و آن هم عمدتاً برای 
بیماران SMA انجام می شــود اما در 
شهرســتان ها هنوز اجرایی نشــده و 
امیدواریم این کار در شهرســتان ها 
نیز بــا محوریــت داروخانه ها انجام 
شــود.بر اســاس ایــن  خبــر دکتر 
علــی فاطمی، نائــب رئیس انجمن 
داروســازان اولویــت نخســت برای 
اجــرای این طــرح را داروهای خاص 
و کمبــود برخی داروها عنوان کرد و 
گفت: بیمــاران SMA هزینه درمان 
بسیار سنگینی دارند و امیدواریم که 
تأمیــن دارو برای این بیماران و دیگر 
بیماران صعب العلاج و رســاندن دارو 
به درب منزلشــان تداوم داشته باشد.
وی همچنین گفت: مهم ترین مسئله 
در شرایط کنونی، تأمین دارو و ذخایر 

استراتژیک دارو در کشور است.

سخنگوی شهرداری تهران خبر داد؛

ایجاد 21 هزار پارک 
 حاشیه ای هوشمند 

در تهران 
سخنگوی شهرداری تهران در تشریح 
ســاماندهی پارک حاشیه ای در سطح 
شــهر تهران، گفت: یکی از معضلات 
جدی شــهروندان تهرانی جای پارک 
است که با افزایش چشمگیر خودروی 
شخصی و تردد شهروندان در شهر در 
برخی معابر و محلات شــهر تهران به 
بحران تبدیل شــده است.عبدالمطهر 
محمدخانــی افزود: بر همین اســاس 
در دوره جدیــد مدیریت شــهری این 
موضوع در دستور کار قرار گرفته است 
تــا با یک فناوری جدید و بهره گیری 
از هوشمندســازی این کار انجام شود. 
 IT در حقیقت در بســتر ســامانه های
ســاماندهی پارک حاشــیه ای انجام 
می شــود. سخنگوی شهرداری تهران  
گفت:در همین راستا مقرر شده در ۱۴ 
منطقه تهران این اقدام محقق شود.وی 
افزود: اولویت با این ۱۴ منطقه اســت 
چرا که در برخی مناطق تهران مشکل 
کمتــری در این حوزه وجود دارد. در 
مناطق حاشــیه ای مشکل کمتر است 
و در مناطــق مرکزی و شــمال تهران 
در این حوزه مشــکل بیشتری داریم. 
در حقیقــت در محدوده های تجاری 
و اداری مشــکل پارک حاشیه ای حاد 
اســت و در اولویــت قــرار دارند لذا با 
مناطق مرکزی و شمالی تهران آغاز می 
کنیم و تلاش خواهد شد این موضوع به 
صورت قطعی تا پایان سال حل شود.بر 
اســاس این خبر سخنگوی شهرداری 
تهران در بخش دیگری از صحبت های 
خود با اشــاره به اینکه در حال حاضر 
در ســه منطقه تهران مزایده این کار 
انجام شده است، افزود: بزودی در سایر 
مناطق هم مزایده ها برگزار خواهد شد 
و بــه ایــن ترتیب ۲۱ هزار جای پارک 
برای تهران با این مدل پارک حاشــیه 
ای بــر مبنای یک مراجعه به نرم افزار 
و "تهــران من" قابل اســتفاده خواهد 
بود. این اقدام با هدف کاهش بخشــی 
از مشــکل پارک حاشیه ای خودرو در 
تهران به ویژه نقاط پر رفت و آمد انجام 
شده است. سخنگوی شهرداری تهران 
در خصوص هزینه پارک حاشیه ای در 
تهران برای شــهروندان نیز گفت: نوع 
نگاه مدیریت شــهری این است که هر 
موضوعی که قرار اســت اساسی حل 
شود اولا باید مردمی سازی شود و در 
مرحله بعد مدل اقتصادی در آن دیده 
شــود، البته این به این معنا نیست که 
الزاما نگاه درآمدزایی برای شهرداری 
تهران وجود داشــته باشد. در حقیقت 
اگر یــک اقتصاد پایدار و چرخه برای 
خود ایجــاد کند منطقی ترین حالت 
تحقق موضوع است به شکلی که بخش 
خصوصــی همراهی کند و گروه های 
دانش بنیان وارد عمل شــوند و صرفه 

و صلاح چند جانبه اتفاق بیفتد.
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گنبدی تاریخی در دل نیشابور

خراسان رضوی یکی از استان های بسیار زیبای 
ایران است که جاذبه های بســیاری را در خود 
جای داده است. یکی از زیبایی های این استان 
گنبد شهمیر می باشد که در دل نیشابور واقع 

شده است.
گنبدهای شــه  میر در حــدود ۱۰ کیلومتری 
جنوب نیشابور بر کنار راه این شهر به کاشمر 
در میان قبرستان قدیمی قرار دارند که دو بنای 
آجری به فاصله کمی از یکدیگر با ســاختار و 
اندازه متفاوت هســتند که به مهروا، مهرآباد و 
شادمهر معروفند. گنبدهای آجری مهرآباد که 
»مهراوا«، »شــه میر« و »شادمهر« نیز نامیده 
می شوند، از مهم ترین بناهای تاریخی و مکان 
های دیدنی نیشابور در دهستان ریوند هستند. 
گنبد بزرگ، دارای پلان بیرونی هشت ضلعی و 
درونی چهارضلعی است. در کف بنا سردابه یا 
راهرویی زیرزمینی قرار دارد که حالت چلیپایی 
شکل داشته و به نظر می رسد آرامگاه شخصی 
که این بنا به خاطر او ساخته شده در این محل 
باشــد. این بنا که قدمت آن به دوره سلجوقی 
می رســد، در نوع خود یکی از شــاهکارهای 
معماری به شــمار می آید. گنبــد کوچک، در 
حدود پانزده متری شــمال گنبد بزرگ قرار 
دارد، پــلان بیرونی و درونی آن، شــبیه بنای 
گنبد بزرگ است. این بنا، چهارطاقی ای است 
که ورودی های آن کم عرض و رفیع هستنند. 
قدمت این بنا به دوره ایلخانی می رسد. با توجه 
به اطلاعات موجود، هنــوز ابهاماتی در مورد 
گذشته پر فراز و نشیب محوطه تاریخی مهراوا 
وجود دارد و بــه عقیده برخــی تاریخ نگاران، 
وجود کلمه مهر در نام های محوطه، از ارتباط 
تاریخی آن با آئین های مهرپرستی ایران پیش 
از اســلام نشــان می دهد که با وجود آتشکده 
آذربرزین مهر در ریوند نیشــابور و رواج آئین 
زرتشت در زمان حکومت ساسانیان و پیش از 

آن، ارتباط دارد.

معماری گنبد بزرگ
این بنا، با پلان هشت  گوش و دهانه  های رفیع 
خود، از داخل و خارج، نماسازی شده و مجسم 
گویایی از گنبد ســلطان محمــد خدابنده در 
زنجان را به بیننده القــاء می  کند با این تفاوت 
که بنا با اشل کوچک  تری ســاخته شده و در 
نماسازی بیرونی، اثری از گلدسته  های تزئینی 
و غلام  گردش  های سلطانیه، در آن دیده نمی 
شود. تناســب ارتفاع و عرض دهانه  ها در این 
بنا قابل توجه بوده و نسبت عرض دهانه  ها به 
ارتفاع،  بیشتر اســت. پلان بنا از خارج، هشت  
گوش و از داخل، به صورت فضای چهارگوشی 
اســت که در هر ضلع آن، یک ورودی عریض 
تعبیه شــده اســت که بالای ورودی با پنجره  
کوچکی، نور این فضای بسته را که سقف آن به 
صورت یک چهارم گنبد درآمده است، تامین 
می  کند. فاصله  بین ورودی  هــا از داخل، هم  
ارتفاع با قوس ورودی  ها تشــکیل ترمبه  ای را 
داده  است که دو جانب ترمبه ها تا پایین، یعنی 
ســطح کفت بنا، کشیده شــده است. حاشیه  
ترمبه  های قــوس  های ورودی بــا گچ، قالب 
 گیری شــده و با یک خمیدگــی هماهنگ و 
متناسبی به پایین کشیده می  شود. در مجموع، 
از مشاهده  داخل بنا چنین استنباط می  شود 
که چهار دهانه  رفیع و چهار ترمبه کشیده در 
چهار کُنج، احداث شــده که در بالا با ایجاد دو 
کجلی در اطراف ترمبه  ها، یک ستاره  شانزده 
 پرَ به وجود آمده اســت و دایره  گنبد، روی آن 

تعبیه گردیده است.
گنبد، به شکل نیم  لایه است که با شیب ملایمی 
به طرف مرکز، جمع می  شود و نحوه  آجرچینی 
در گنبد به صورت دوایری است که روی هم قرار 
گرفته و در مرکز دایره، کوچک  تر شده است. این 
قسمت بنا در عین سادگی، با سایر قسمت  های 
بنا از هماهنگی برخوردار اســت. چهار ورودی 
بنا که به صورت چهار فضای مســتطیل  شکل 
درآمده است در بالای سردرهای ایجاد شده به 
طرز دلپذیری، حالت یک محراب تورفته  بزرگ 
را دارد که از داخل، به وسیله  ردیف طاقچه  های 
تزئینی، ... کوچکی را القاء می  کند که سقف این 
قسمت، روی آنها بنا شده و خود سقف به صورت 
گنبد بوده و نحوه  آجرچینی در این قسمت نیز 

به صورت افقی و موازی روی هم می  باشد.
گنبد های آجری شــه  میر یا مهرآباد در حدود 
سه کیلومتری جنوب نیشــابور بر کنار راه این 
شــهر به کاشمر-شــادمهر در میان قبرستان 

قدیمی قرار دارند.

گردشگری

 چگونه آیفون خود را 
تا دو روز شارژ نگه داریم؟

نگه داشتن آیفون در حالت کم مصرف می تواند 
شارژ باتری شما را تا دو روز ذخیره نگه کند.

اپــل به منظــور صرفه جویی در مصرف باتری، 
 ۹ iOS حالت کم مصرف را به عنوان بخشی از
اضافه کرده اســت، بنابراین آیا کاربران آیفون 
که نســبت به باتری هوشیار هستند، اکنون در 
نســخه iOS ۱6 تنها باید حالت کم مصرف را 

همیشه روشن نگه دارند؟
واقعیت همیشــه روشن نگه داشتن حالت کم 
مصرف این است که مزایا و معایب آن به مدل 
آیفون شما، نحوه استفاده شما از تلفن و اینکه 
چقدر به صرفه جویی در شــارژ باتری اهمیت 
می دهید، بستگی دارد. اگر می خواهید امتحان 
کنیــد، دقیقــا یاد بگیرید که حالت کم مصرف 
چه مواردی را غیرفعال می کند و اینکه چگونه 

آن را به طور دائم روشن نگه دارید.
برای اطلاعات بیشتر، مطمئن شوید که آیفون 
خود را اشــتباه شــارژ نمی کنید و بدانید چرا 
 ۱6.۱ iOS نمــاد اندازه گیری باتــری آیفون با

تغییر می کند.

حالت کم مصرف آیفون چیست؟
حالــت کم مصرف یک تنظیم iOS اســت که 
برخی از ویژگی های آیفون را غیرفعال می کند 
تا در زمان کاهش شارژ باتری، صرفه جویی کند. 
آیفون شما از شما می پرسد که آیا می خواهید 
حالت کم مصرف را هنگامی که باتری شــما به 

۲۰ درصد کاهش می یابد، روشن کنید.
اپــل می گوید کــه حالت کم مصــرف انرژی 
آیفون شــما را کاهش می دهد تا باتری شــما 

دوام بیشتری داشته باشد. 
می توانید تشــخیص دهید کــه چه زمانی در 
حالــت کم مصرف هســتید، زیــرا نماد باتری 
شــما زرد خواهد بود. هنگامی که شــارژ باتری 
شــما به 8۰ درصد می رسد، آیفون شما به طور 
خودکار حالت کم مصرف را خاموش می کند.

گی ها را  حالت کم مصرف آیفون کدام ویژ
غیرفعال می کند؟

طبق صفحه رســمی پشتیبانی اپل، حالت کم 
مصرف این تغییرات را برای حفظ شارژ باتری 

شما انجام می دهد:
۵G را خاموش می کند )به جز پخش ویدیو(.

صفحــه نمایش آیفون شــما را تنظیم می کند 
تا پس از 3۰ ثانیه عدم فعالیت خاموش شود.

روشنایی نمایشگر را کاهش می دهد.
نرخ تازه ســازی نمایشگر را برای آیفون های با 

ProMotion کاهش می دهد.
برخی از جلوه های بصری را حذف می کند.

همــگام ســازی iCloud Photos را متوقــف 
می کند.

دانلود هــای خــودکار را به حالــت تعلیق در 
می آورد.

واکشی ایمیل را متوقف می کند.
بازخوانــی برنامه هــای پس زمینــه را متوقف 

می کند.
حالت کم مصرف همچنین مشــاهده ویدیو ها 
در HDR را غیرفعال می کند، نمایشگر همیشه 
روشن را در آیفون ۱۴ پرو و پرو مکس خاموش 
کرده و پخش خودکار ویدیو را غیرفعال می کند 

و عملکرد CPU و GPU را کاهش می دهد.

 چگونه حالت کم مصرف آیفون را 
فعال کنیم؟

راه دســتی برای روشــن نگه داشتن حالت کم 
مصرف همیشه این است که به سادگی آیفون 
خــود را هر بار پس از شــارژ کــردن در حالت 
 Settings > کــم مصرف قرار دهید. با رفتن به
 Low Power Mode و تغییــر حالت Battery
می توانید آن را به صورت دســتی روشن کنید؛ 
همچنیــن می توانید حالت کــم مصرف را به 
صورت دســتی با مرکز کنترل آیفون یا سیری 

روشن کنید.

حالت کم مصرف چقدر در شارژ باتری 
صرفه جویی می کند؟

در اینجا قرار نیست پاسخ قطعی دریافت کنید. 
ارزش حالــت کم مصــرف از زمانی که معرفی 
شــد مورد بحث بوده است. در حالی که برخی 
تخمین ها می گویند که شارژ باتری با استفاده 
از حالت کم مصرف حدود یک و نیم برابر بیشتر 
دوام می آورد، برخی دیگر تفاوت بســیار کمی 
در مصرف باتری نشان می دهند.اگر نگران دوام 
بیشتر باتری آیفون خود هستید، تنها باید حالت 
کم مصرف را برای خود امتحان کنید و تفاوت را 
ببینید.اگر متوجه شــدید که حالت کم مصرف 
باتری شما را ذخیره نمی کند، می توانید با رفتن 
 Enable This و غیرفعال کردن Shortcuts به

Animation، اتوماسیون را خاموش کنید.

چه چیزی در بزرگسالی مانع بازسازی سلول های قلب می شود؟
یک تحقیق جدید حاکیست که خاموش کردن ارتباط بین سلول های قلب و 
محیط آنها، این عضو را در برابر سیگنال های مضر مرتبط با استرس مانند فشار 
خون بالا محافظت می کند، اما این محافظت به قیمت جلوگیری از دریافت 

سیگنال های ارتقادهنده بازسازی توسط سلول های قلب انجام می شود.
با رشد و بلوغ سلول های قلب در موش ها، تعداد مسیرهای ارتباطی موسوم 
بــه حفره های هســته ای به میزان زیاد کاهــش می یابد. هر چند این روند 
ممکن اســت از این عضو در برابر ســیگنال های زیان بار محافظت کند اما 
همچنان می تواند از بازسازی یا احیاشدن مجدد سلول های بالغ قلبی نیز 
جلوگیری به عمل آورد. این نتایج از یافته های تحقیقات جدید دانشمندان 

دانشگاه پیتزبورگ است.

به گفته »برنارد کوهن« استاد پزشکی کودکان و از محققان دست اندرکار این 
پروژه، این مقاله تحقیقی در این باره توضیح می دهد که چرا قلب  بزرگسالان 
خود را بازسازی نمی کند اما قلب نوزادان موش و انسان این توانایی را دارد. 
این یافته ها پیشرفت مهمی در شناخت بنیادی درباره چگونگی رشد و توسعه 

قلب و چگونگی تکامل آن برای برخورد با استرس است.
در حالی که پوست و بسیاری دیگر از بافت های بدن انسان توانایی بازسازی 
خود را بعد از جراحت حفظ می کنند ولی درباره قلب این گونه نیست. در 
طول دوره رشد جنینی، سلول های قلب تقسیم سلولی را تجربه می کنند 
تا عضله قلب را شکل دهند اما وقتی سلول های قلب در بزرگسالی تکامل 
می یابد، به مرحله ای پایانی می رسند که دیگر قادر به تقسیم شدن نیستند.

کوهن و محققان همکار او برای شناخت چرایی و چگونگی تغییر سلول های 
قلب با بالا رفتن ســن، با اســتفاده از میکروســکوپی با وضوح بالا اقدام به 
تصویربرداری و شبیه سازی حفره های هسته ای در سلول های قلب موش 

کردند.
این تحقیقات نشان داد که تعداد حفره های هسته ای، جریان اطلاعات به 
درون هسته  را کنترل می کند. در واکنش به استرس هایی مانند استرس 
ناشی از فشار خون بالا،  هسته  قلبی عروقی سیگنال هایی دریافت می کند 
که مســیرهای ژن را تغییر می دهد و این به مدل ســازی دوباره ساختاری 
قالب منجر می شود. این مدل سازی دوباره یکی از علت های اصلی نارسایی 

قلبی است.

دریچه علم

روایتی زنده از یک نسل دوبله و اجرا

 مرور خاطراتی از جلال مقامی
روز گذشته ستاره ای دیگر از آسمان تابناک دوبله 
ایــران برای همیشــه خاموش شــد. مرگ جلال 
مقامــی، به منزله پایــان صدای باصلابتی دیگر از 
نسل طلایی دوبله است که اگرچه از مدت ها قبل به 
دلیل شرایط جسمی اش به ضعف گراییده بود، اما 
تاریخچه هنر او آن چنان محکم است که وقتی می 
گوییم »جلال مقامی درگذشــت«، همگان بدانند 

هنر ایران زمین چه دُر گرانبهایی را از دست.
جــلال مقامی همان طــور که از نامش برمی آید، 
شــأن و مقام دوبله بود. مرگ او در پی درگذشــت 
منوچهر اسماعیلی ـ از بزرگان دوبله ـ و همین طور 
ســیامک اطلســی و چنگیز جلیلوند ) از سرآمدان 
عرصــه صدا که بــه دلیل ابتلاء به کرونا آنها را هم 
مدتی قبل از دســت دادیم(، بار دیگر غمی بزرگ 

را بر شانه اهالی دوبله نشاند.
مقامی کمتر از یک سال قبل در غم از دست دادن 
همسرش ـ رفعت هاشم پور ـ که او هم از هنرمندان 
مطرح دوبله بود، به ســوگ نشست و حالا با رفتن 
همیشگی اش، جمع کثیری از علاقمندان صدایش 

به ماتم نشستند.

مقامی، آخرین بازماندگان نسلی طلایی
تاریــخ را کــه مرور می کنیم، انــگار همین دیروز 
بود که به ایســنا آمد. اما به واقع هفت ســال از آن 
زمان گذشته است. بی ریا و صمیمی در دورهمی 
ساده مان شرکت کرد، پذیرای لبخندهایمان شد 
و برایمان از شــرایط دوبله در عصر طلایی گفت و 
اینکه در این سال ها چه بر هنر دوبله گذشته است.

سال ۹۴ خبرگزاری ایسنا در بزرگداشتی، حضور 
جلال مقامی را میزبانی کرد. چند ماه پس از اینکه 
این هنرمند دچار سکته ای شد که مجبورش کرد 
دوبله را برای همیشه کنار بگذارد. آن زمان امیدوار 
بود که با بهبود حالش دوباره به شرایط قبل کاری 
بازگردد اما این امید هیچگاه برایش رنگ واقعیت به 
خود نگرفت. البته پس از این اتفاق، مقامی جسته 
و گریخته در رادیو گویندگی می کرد اما دیگر آن 
جــلال مقامی »دیدنــی ها« و فیلم های »لورنس 

عربستان« و »محمد رسول الله« نشد.
در زمان حضور در ایســنا 7۴ ســال داشت. معتقد 
بود هنوز پیر نشــده و تنها آرزویش را چنین بیان 
کــرد: دلم می خواهد آنقدر زنده بمانم تا موفقیت 

نوه هایم را ببینم.

به بازیگری علاقمند بود. مشــتاقانه دوست داشت 
یک بار نقش پیرمردی را بازی کند که دچار بیماری 

آلزایمر شده است.
گله مندی از کیفیت فیلم ها، دغدغه دیگر جلال 
مقامــی در آن زمان بود؛ »همه فیلم ها اکشــن 
شــده اند و همه آنها با داد و فریاد و بگیر و ببند 
قاتل همراه اســت؛ به همین خاطر دیگر خیلی 
راغب نیســتم کار کنم؛ مگر اینکه فیلمی باشــد 

که ارزشمند است.«
می گفت: »آن زمان که آثاری چون »شکوه علفزار« 
را با حضور بازیگران معروف دوبله می کردیم، ســعی 
می کردیم حس را از خود بازیگر بگیریم و به خودش 
تحویل بدهیم... به یاد دارم برای فیلم »شکوه علفزار« 
کــه اکران شــد، وقتی رفتیم فیلــم را ببینیم یکی از 
دوســتان من در سینما از دختران و پسران حاضر در 
ســالن پرســید »وارن بیتی« را دوست دارید؟ که آن 
زمان یادش بخیر من هم یک جوان ۲۴ ، ۲۵ ســاله 
بودم، همه جوانان شلوغ بازی می کردند و وقتی متوجه 
شــدند که گوینده اش من هســتم باور کنید چنان به 
ســمت من هجوم آوردند که خودم تعجب کردم. از 
طرفی وقتی می دیدم که مردم برای کارمان، سینما و 
دوبله ارزش قائل هستند خیلی خوشحال می شدم.«

روایت جلال مقامی از »دیدنی ها«
مقامــی دربــاره برنامه »دیدنی ها« که در دهه 6۰ 
باعث شهرتش شد، حرف های جذابی زد؛ »آن زمان 
وقتی به من پیشــنهاد شد که مجری »دیدنی ها« 
شــوم فقط دو شــبکه داشــتیم. خیلی سال قبل 
شــبکه دو ایــن برنامــه را پخش می کرد که به یاد 
دارم ساختمان شبکه دو در خیابان الوند و میدان 
آرژانتیــن بــود که آن زمان آنجا تپه و خیابان های 
خاکی بود و من در آنجا سریال »شب های آنجلس« 
را بازی می کردم. »شــب های آنجلس« پنج شنبه 
شــب ها پخش می شــد و به طور زنده هم به پخش 
می رســید، بنابراین تجربه اجــرای برنامه زنده را 

داشتم و خیلی از دوربین نگران نبودم.«
»تلاشــم برای اولین بار کــه مقابل دوربین رفتم 
ایــن بــود که به خدا می گفتم طوری نشــود که از 
فردای روزی که مشــهور شــدم بخواهم بادی به 
غبغب بیندازم. من در »دیدنی ها« با چشــمانم با 
مردم حرف می زدم. به یاد دارم آن زمان که برنامه 
دیدنی هــا به روی آنتن می رفت یک بانوی بزرگی 
که اهل ادب هم بود و اکنون اجازه ندارم اسمی از 
او ببرم همیشه به من می گفت مقامی تو آنقدر در 
چشمانت صداقت و صمیمیت داری که آدم حس 

می کند در خانه ها محرم هستی. آن زمان که برنامه 
»دیدنی ها« پخش می شد به دلیل اینکه در شرایط 
جنگــی بــه روی آنتن می رفت و بخش عمده ای از 
برنامه های تلویزیون در زمینه جبهه بود، لازم بود 
این یک ســاعت پخش شود تا روحیه مردم عوض 
شــود. »دیدنی ها« واقعا آن زمان جایگاه دیگری 
داشــت و مردم با دیدن آن نفس می کشــیدند تا 
فقط مســاله جنگ در تلویزیون مطرح نباشــد و 

مردم بتوانند یک ساعتی هم استراحت کنند.«
چنین تعریف کرد که مدیر وقت شبکه دو یک روز 
صداش زده و گفته اســت، آقای مقامی می گویند 
شــما مرتب لباس هایتان را تغییر می دهید! که در 
پاسخ به آن مدیر گفته، »می گویند یا شما خودتان 
دیده ایــد؟« مقامی در ادامه این خاطره را اینگونه 
روایــت کرد: »من آن زمان در پاســخ به آن مدیر 
شبکه گفتم یک مدیر نباید بگوید می گویند، بلکه 
باید خودش تلویزیون را ببیند، خودش نظر بدهد 

و سپس قضاوت کند.«
از آن بــه بعــد هر از گاهی جویای حالش بودیم. به 
دلیل مســافت طولانی تهران با محل سکونتش و 
همچنین شــرایط کرونا، این احوالپرسی ها اغلب 
تلفنی شــکل می گرفت. با این همه جلال مقامی 
هر بار با مهربانی و گرمی پاســخگویمان بود و گاه 
برایمان درد دل می کرد. مرداد ماه امسال یکی از 
همین آخرین تماس هایمان با او شکل گرفت. می 
گفت: »دوست دارم صدایم شنیده شود اما تعارف 
که نداریم، صدای مقامی الان، دیگر صدای مقامی 

چند سال پیش نیست.«
از او پرسیدیم دلتان برای دوبله تنگ نشده است؟ 
دوست ندارید صدایتان شنیده شود؟ که پاسخ داد: 
من سال هاســت حتی یک جمله هم نگفته ام. به 
خاطر شرایطم دیگر قادر به رفتن سر کار نیستم و 
اگر هم بخواهند در خانه خودم از صدایم استفاده 
کنند در دوبله که غیرممکن است چون باید تصویر 
مقابلم باشد اما در رادیو شاید بشود متنی بخوانم 

و همکاری کنم.
آخرین آرزوی جلال مقامی اما برای مردم کشورش 
بود که چنین بیان شــد: برای همه مردم کشــورم 
آرزوی ســلامتی دارم. امیدوارم همه شاد باشند و 
خداوند به من هم صبر و تحمل بیشتری بدهد که 
بتوانم غم از دست دادن همسرم را تحمل کنم. فقط 

این روزها از خداوند صبر و سلامتی می خواهم.

چهره ها 

عکس روز 
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